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PRED DNEVOM JLA 
Preteklo je devetintrideset let, ko je tovariš 

Tito v bosanskem mestecu Rudo, 22. decem
bra 1941 ustanovil Prvo proletarsko narodnoo
svobodilno udarno brigado. S slovesnostmi 
obeleiujemo ta zgodovinski dogodek. Pripadni
ki naših oboroženih sil bodo do tega praznika 
končali številne aktivnosti — s katerimi so, v 
okviru jubileja Partije in samoupravljanja, veli
ko prispevali k nadaljnjemu razvoju naše 
druibe in h krepitvi splošne ljudske obrambe. 

Letošnji praznik — Dan JLA, ki ga skupno 
s svojo armado proslavljajo vsi naši narodi in 
narodnosti, bomo prvič pričakali brez svojega 
vrhovnega komandanta, tovariša Tita, gradite
lja in tvorca vseh naših zmag tako v vojni kot v 
miru. Razumljivo je, da je to razlog več, da vse 
naše slovesrie in delovne aktivnosti pretkemo z 
njegovim revolucionarnim delom. 

Malo je primerov v zgodovini, da se je neka 
armada porajala, rodila in dozorela v prsih 
svojega ljudstva s toliko Iji^eznijo in neločljivo 
povezanostjo kot je to bila naša armada. Na 
reševinah razkrojene druibe in iz upostošenja 
propadle driave, je nastajala nova ljudska in 
revolucionarna vojska. Ta vojska je prehodila 
trnove poti vsaki dan svojega Življenja, da bi v 
poslednjih bojih za osvobotitev, koncem leta 
1944 in v začetku 1945 izšla kot nepremagljiva 
udarna pest svojih narodov. 

S propadom stare burioazne Jugoslavije in z 
njenim razsulom kot driave v kratkotrajni 
aprilski vojni 1941, so naši narodi bili vrieni 
pod škorenj fašističnih armad, prepuščeni na 
milost in nemilost zatiranju, nasilju najkrvolo-
čnejših zločincev tedanje dobe. V tistih teikih in 
mračnih trenutkih je bila edina vsejugoslovan-
ska razredna in politična organizacija, ki je 
ostala v domovini, da skupaj s svojim ljudst
vom deli njegovo usodo Komunistična parti
ja Jugoslavije. 

Priprave na oborožen upor, na vstajo in 
ustvarjanje nove revolucionarne armade, so 
komunisti Jugoslavije začeli ie spomladi 1941, 
ie 10. aprila-1941 je bil pri CK KP Jugoslavije 
ustanovljen vojni komiie — na ^lu z general-
lim sekretarjem Partije Josipom Brozom 
TITOM. Se isti dan, ko so nemške armade za

čele agresijo na prvo državo socializma, na 
Sovjetsko zvezo, je CK KPJ objavil zgodovin
ski proglas narodom in narodnostim Jugoslavi
je, predvsem delavskemu razredu in mladini, v 
katerem je pozval v ,,poslednji boj za svobo
do!" 

Na odziv ni bilo treba čakati dolgo. V 
Sloveniji je bilo še isti dan ustanovljeno ,, Glav
no poveljstvo slovenskih partizanskih čet" — 
glavni štab slovenskih partizanskih enot. Vso 
Jugoslavijo je zajel plamen partizanske vojne. 
Partizanske vojske nihče več ni mogel zausta
viti. 

Člani partije in Skoja so bili pi-vi borci, or
ganizatorji in starešine partizanske vojske Ju
goslavije, skozi vso vojno so tudi stali v njenih 
orvih vrstah. Vedno in povsod so bili tam, kjer 
je bilo najtežje, prvi so jurišali, zadnji so se 
umikali. Nepregledna je kolona padlih na suro
vi štiriletni poti razvoja naše armade. 

Začetek mirnodobske izgradnje Jugoslovan
ske armade sega v čas, ko so se s front začele 
vračati vojne brigade in divizije. Novi pogoji in 
okolnosti so zahtevali nove obveznosti. Prva in 
najvažnejša naloga je bila obramba meja naše 
domovine in varovanje novega socialističnega 
družbenega reda v domovini. Vodilna sila 
armade je ostala tudi v novih mirnodobskih 
pogojih Komunistična partija Jugoslavije, 
neodvisna od kakršnega koli vpliva od zunaj. 

Z uvedbo delavskega samoupravljanja {1950), 
Z razvojem družbeno-ekonomskih in političnih 
odnosov v domovini, z vse večjim ugledom no
ve Jugoslavije v svetu, z globokimi sprememba
mi, ki so nastajale v odnosih med vodilnimi 
svetovnimi silami, je jugoslovanska družba 
stopila v novo, zgodovinsko obdobje svojega 
razvoja, v obdobje samoupravljanja. 

Sprejemajoč doktrino splošne ljudske obram
bne vojne in organizirajoč oborožene sile v 
(Mierativno armado in teritorialno obrambo, je 
Wgoslovanska socialistična samoupravna 
družba ponovno potrdila zvestobo idealom re
volucije in socializma ter svojo s(opQhp Jinpeds^ 
nost miru in svobodi. Obramba domovine je 
postala neodtujljiva, z ustavo zagotovljena pra
vica vseh državljanov in delovnih ljudi, vseh 

narodov in narodnosti naše domovine. Kakršen 
koli akt, ki bi jim to onemogočal ali prepre
čeval, pomeni vojni zločin. 

Jugoslovanska ljudska armada je predvsem 
SVOJSTVENA SOL A v kateri se usposabljajo 
in vzgajajo milijoni mladih ljudi v socialisti
čnem in patriotskem duhu. V središču vseh nje
nih dogajanj pa je bil in bo ostal ČLOVEK, 
njemu je bilo vse podrejeno in zaradi njega je 
vse nastajalo. Celotno življenje v armadi v bist
vu temelji na maksimalnem aktiviranju vseh 
njenih pripadnikov pri uresničevanju temeljnih 
nalog, ki se pred njih postavljajo, s tem pa tudi 
skrb zanje. Da smo lahko vse to dosegli, da to 
dosegamo, je bilo treba vlagati dan in noč 
izjemne napore, cesto tudi v najtežjih pogojih. 
Na karavlah in opazovalnicah, pokritih s 
snežnimi zameti nad surovimi planinskimi 
prepadi. Moč vsake enote je izhajala iz 
nerazdružljive povezanosti njenih borcev in sta
rešin in v zavesti, da predstavljajo edinstven, 
monoliten kolektiv. 

Jugoslovanska ljudska armada pa ni bila sa
mo šola v kateri bi se učili, temveč tudi izredno 
pomemben dejavnik političnega in gospodar
skega razvoja dežele. Enako kot v 
narodnoosvobodilni vojni, so tudi v mirnodob
skih pogojih pripadniki JLA bili in ostali v pr
vi vrsti borci za ustvarjanje novih, humanih in 
demokratičnih družbenih odnosov, za kar naj
večje uveljavljanje in zmago samoupravnega 
socializma, za oblast delavskega razreda. 

Vsaki 22. december pripadniki naše Armade 
in vsi naši ljudje pričakajo z novimi, še večjimi 
rezultati svojega dela. Koliko bolj se čas odmi
ka, toliko večji so uspehi, vzporedno z njimi pa 
vse globlja nerazdružljiva enotnost in ljubezen 
pripadnikov oboroženih sil in vseh delovnih 
ljudi naše domovine, ki so sami postali del 
enotne, edinstvene vojaške sile nove socialisti
čne samoupravne Jugoslavije. 

Dan armade že zdavnaj ni samo praznik, 
vojaških, o&ebr. *^mve^j«-taskitpm -pt^zmk -vse*-
narodov in narodnosti naše domovine, praznik, 
ki ga bomo tudi v bodoče pričakovali z novimi 
uspehi, zmagami in rezultati. 

STALIŠČA IN PREDLOGI SKUPNE SEJE PREDSEDSTEV OK SZDL 
IN OS ZSS PTUJ 

DOGOVOR PRIPRAVUEN SKLADNO 
S SMERNICAMI 

Poročal i s m o že, d a j e na skupn i seji p redseds tev 
občinske konfe rence S Z D L in obč inskega sveta Z S S 
Ptuj, sestali sta se prejšnji torek, tekla r azp rava o 
p red logu d o g o v o r a o temelj ih d r u ž b e n e g a p l a n a 
o b č i n e T i u j za o b d o b j e 1981 — 1985. 

E n o t n a ugotovi tev j e bila, d a j e p red log d o g o v o r a 
pr ipravl jen v sk ladu s s m e r n i c a m i in stališči O K 
S Z D L in obč inskega sveta Z S S Ptuj . V e n d a r ie 
dogovor p o n e k o d preveč konk re t en in vsebuje d o 
ločene na loge in obveznos t i , ki po svoji vsebin i 
sodijo v d r u ž b e n i p lan . 

V d o g o v o r u j e še v e d n o p r e m a l o u p o š t e v a n o 
povezovan je organizaci j z d r u ž e n e g a de la kot n o v e 
kval i te te za dosegan je boljših rezul ta tov na p o d 
ročju m a t e r i a l n e p ro izvodn je in d r u ž b e n i h de ja
vnosti . 

G l e d e na op rede l j ene razvojne usmer i tve v 
s r edn je ročnem o b d o b j u v p red logu ni dovol j d a n 
p o u d a r e k p r e d n o s t n i m pod roč j em razvoja g lede n a 
nj ihovo p o m e m b n o s t . T a k o ni d a n poseben p o 
uda rek razvoju kmet i js tva , ki ima v razvoju in pri 
proizvodnj i h r a n e p rav go tovo p rednos t . V d o g o 
voru tudi n iso u p o š t e v a n a dogovor j ena izhodišča, ki 
opredel juje jo tu r i zem kot p r e d n o s t n o področ je 

razvoja v občin i . Pri nač r tovan ju te de javnos t i bi 
kaza lo upoš teva t i možnos t i povezovan ja v š i ršem 
prostoru . 

Boljša organizac i ja in kval i te tnejše de lo zah teva 
tudi na področ ju šolstva povezovan je in pr i lagajanje 
šolskih okolišev obs to ječ im šo lam, za to j e t r eba 
us t rezne č lene v d o g o v o r u dopo ln i t i . 

Investicije na področ ju šolstva so gra jene na 
združevanju sredstev o b č a n o v s s a m o p r i s p e v k o m in 
delovnih organizac i j . K e r j e s topnja za s a m o p r i 
spevke o b č a n o v k o n k r e t n o oprede l j ena , bi bilo 
t reba v d o g o v o r u oprede l i t i tudi s topn jo p r i spevka 
za de lovne organizaci je . 

M e d podp i sn ik i d r u ž b e n e g a d o g o v o r a bi m o r a l e 
bili vkl jučene tudi d r u ž b e n o p o l i t i č n e organizac i je 
— S Z D L in s indikat i kol o d g o v o r n a za izvajanje 
polit ike dogovora . T a k o bi s e z n a m p o d p i s n i k o v 
dopolni l i v poglavjih: kmet i j s tvo in živilstvo. sta
novanjsko g o s p o d a r s t v o , urejanje pros tora in var
stvo okolja ter sp lošna l judska o b r a m b a in d r u ž b e n a 
samozašč i ta . 

P r ed l agano j e bilo še nekaj manjš ih d o p o l n i t e v in 
popravkov . 

SEJE 
ZBOROV SO 

PTUJ 
PRELOŽENE 

Z a r a d i u s k l a j e v a n j a sa
m o u p r a v n i h s p o r a z u m o v o 
temeljih planov samoupravnih 
interesnih skupnosti družbenih 
dejavnosti, materialne proizvodnje 
in drugih nosilcev planiranja na 
ravni republik in federacije, ki je 
potekalo predolgo, zato ni bilo 
mogoče zagotoviti vseh gradiv za 
seje zborov skupščine občine P tu j , 
so predsedniki zborov preložili seje 
na 29. december letos. Sedaj so 
namreč dogovarjanja in spora
zumevanja usklajena do take 
mere, da bo v delegacijah mogoče 
razpravljati o temeljih planov za 
naslednje srednjeročno obdobje . 
Delegacije v združenem delu in v 
krajevnih skupnostih te dni dobi
vajo še preostalo gradivo, zato se 
bodo sestale v prihodnjem tednu. 

Predsednik skupščine občine 
Ptu j , dr. Cvetko Doplihar pa je za 
29. december sklical tudi 3. 
skupno sejo zborov skupščine 
o b č i n e P t u j , ki bo p red 
zasedanjem zborov. Na skupni seji 
bodo obravnavali predlog za 
uvedbo postopka za spremembo in 
dopolnitev statuta občine Ptuj ter 
ustanovili komisijo in imenovali 
člane komisije za pripravo spre
memb in dopolnitev statuta občine 
Ptu j . F 

AJDOVŠČINA SLAVILA V PTUJU 
D o m gasilcev v Ptuju j e bil v s o b o t o in nedel jo 

prizorišče pe tega ek ipnega prvens tva l jubl janskega 
a r m a d n e g a o b m o č j a v š anu . Po zan imiv ih srečanjih 
v h i l ropo tezn i igr i je z m a g a l a ek ipa A j d o v š č i n e p r e d 
prvo ek ipo Ljimljanc in Po.stojno. Nas top i lo je 14 
ekip. p rvens tvo pa so pod pokrovi te l j s tvom S O Ptuj 
in neka te r ih de lovn ih kolekt ivov v z o r n o i zpe l j an . 

PRVENSTVO LAO VŠAHU 
vojaki in s tareš ine vojašnice D u š a n K v c d e r o b po
moči č lanov šahovskega d ruš tva MI P ter d rug ih so
delavcev. Več o p rvens tvu p rebe r i t e na s t rani 9! 

Otvor i t ev j e bi la pred d o m o m g a s i l c e v ( f o t o B . R o d e ) 

SEMINAR ZA ČLANE ZK 

Usposabljanje za 
akcijsko delovanje 

Sklepi 8. seje CK Z K S in 15. seje CK ZKJ obvezujejo vse subjektivne 
sile v naši družbi, posebej še člane zveze komunistov za odločno in 
učinkovito akcijo. Komunisti, povezani v osnovnih organizacijah, si 
morajo znotraj ostalih družbenopolitičnih organizacij v vseh okoljih 
prizadevati za uresničevanje ekonomske stabilizacije oziroma za odpra
vljanje vzrokov inflacije in za odpravljanje drugih neugodnih teženj, ki jih 
je čutiti v osnovnih tokovih reprodukcije. 

Posebno si je treba prizadevati za povečano produktivnost, okrepiti 
kvalitetne dejavnike gospodarjenja in izkoristiti vse notranje rezerve. 
Načrtovanje nadaljnjega gospodarskega razvoja je bistvenega pomena, 
temeljiti pa mora na realnih možnostih. V razvoju samoupravnih druž
benoekonomskih odnosov pa je potrebno zagotoviti odločilen položaj 
delavca pri ustvarjanju in razporejanju dohodka ter vseh sredstev druž
bene reprodukcije. 

Da bi te in ostale pomembne naloge uresničevali, se morajo komu
nisti teoretično in praktično usposabljati za akcijsko delovanje. Zato je 
komite OK Z K S Ptuj organiziral v soboto , 13. decembra enodnevni 
seminar za vse sekretarje osnovnih organizacij, za č lane sekretariata 
aktiva komunistov neposrednih proizvajalcev in za člane komiteja. Tako 
so udeleženci seminarja v dopoldanskem delu poslušali predavanji o 
aktualnih nalogah zveze komunistov in aktivnostih v predkongresnih 
pripravah ter o' organiziranosti, metodah in nalogah zveze komunistov v 
političnem sistemu socialističnega samoupravljanja. Predavala sta izvr
šna sekretarja CK Z K S Janez K m c in Bojan Klemenčič. 

V popoldanskem delu seminarja je o delu komitejev za S L O in 
družbeno samozašči to najprej govoril Slavko Soršak, zatem pa so o 
praktičnem izvajanju nalog s tega področja govorili še Milovan Stan-
kovič, komandant ptujske vojašnice, Franc Sedič in Stanko Megl ic . 

O temeljnih vprašanjih razvoja ptujskega gospodarstva v naslednjem 
petletnem obdobju pa je govoril Martin Berden, predsednik izvršnega 
sveta S O Ptui. 

Reči je treba, da je bila udeležba na seminarju izredno dobra, čeprav 
bi se bilo potrebno v prihodnje dogovoriti za delo po manjših skupinah, saj 
bi tako bolje izkoristili čas , ki je na voljo za razprave. Na seminarju so 
sekretarji prejeli tudi sezname z delovnimi skupinami, ki jih vodijo člani 
občinske k<.>nfe -ence ZK in člani komiteja. Vsaka skupina je zadolžena 
za nekaj osnovnih organizacij in bo v stalni povezavi s člani organizacije 
sodelovala pri razreševanju vprašanj, ki se pojavljajo pri delu v njenem 
okolju. 

Komite OK Z K S Ptuj pa načrtuje že v januarju prihodnje leto 
izobraževanje za člane komitejev za S L O in družbeno samozašči to , ki so 
po enoletnem delovanju dosegli precejšen napredek. Ugotavljajo pa, da je 
moč izpolnjevati naloge na tem pomembnem področju le, če so člani 
dovolj teoretično usposobljeni. 

N. D . 

Zahvala učencem 
in pedagogom za 

solidarnostno pomoč 
N e s a m o za rad i izjemnih v remensk ih r a z m e r v letu 1980, t emveč 

tudi zarad i vsakole tn ih po t r eb po širši p o m o č i o b spravi lu p r ide lkov , se 
j e vods tvo Kmet i j skega k o m b i n a t a Ptuj T O Z D V i n o g r a d n i š t v o »Ha
loze«, ob rn i lo na vods tvo in kolekt ive šol s prošnjo za p o m o č pr i o b i r a n j u 
grozdja, in to za plači lo kot j e z a p i s a n o v naš ih s a m o u p r a v n i h ak t ih , 
oz i roma e n a k o kot so ga dobi l i vsi d rugi ob i ra lc i . Pri vseh šo lah s m o 
naleteli na vel iko r a z u m e v a n j e , saj s m o se s k u p n o zavedal i , d a j e grozdje 
najobčutljivejši p r ide lek , ki m o r a biti o b r a n o b v r h u n c u njegove zrelosti , 
ker j e pozneje n jegova kakovos t m o č n o z m a n j š a n a . 

Obl jub l jeno p o m o č .so šolski kolekt ivi tud i izpolnil i , saj so prišli o b 
n a p o v e d a n i trgatvi o r g a n i z i r a n o in pod s k r b n i m v o d s t v o m svojih p re 
davatel jev. Nj ihova marl j ivost in p r idnos t j e rodi la i z r edno lepe rezul
tate, saj s m o se zavedal i , da bo pr ide lek p r a v o č a s n o posprav l jen . Vse to 
pa p o m e n i korist t ako kolekt ivu kot celotni naši d r u ž b e n i skupnos t i . 

Prepr ičani s m o , da b o d o učenci s svojo pr idnos t jo in p r i zadevnos t jo 
nadomest i l i izgubljen čas učenja in vel iko lažje p lan i ra l i šolski izlet, saj 
so si d e n a r zas luži l fz d r u ž b e n o p o m e m b n i m d e l o m . 

Kolekt iv Kmet i j skega k o m b i n a t a Ptuj T O Z D V i n o g r a d n i š t v o 
»Haloze« se i skreno zahval juje vsem šolskim ko lek t ivom in učencem za 
h u m a n i pr ispevek. 

Za p o m o č se zahva l ju j emo nas lednj im šolam: O s n o v n a šola Pod-
Ichnik. o s n o v n a šola V idem pri Ptuju, o s n o v n a šola Že ta l e , o s n o v n a šola 
C i rku lane , o s n o v n a šola Majšperk , o s n o v n a šola Gor i šn i ca , o s n o v n a 
šola Markovc i , o s n o v n a šola Leskovec. o s n o v n a šola Kidr i čevo , o s n o v n a 
šola D o r n a v a , o s n o v n a šola Z a v r č in C e n t e r s rednjega u smer j enega 
izobraževanja Ptuj . 

Želeli bi, da se p r ihodn je leto zopet v id imo . 
T O Z D V I N O G R A D N I Š T V O 

» H A L O Z E « P O D L E H N I K ; 

HE SREDNJA DRAVA IIV FORMINU 

DO KONCA LETA 
570 MILIJONOV kWh ENERGIJE 

Dve leti j e tega. kar s m o z izgradnjo zadnje ka
nalske h id roe l ek t r a rne na s lovenskem de lu D r a v e 
- : Srednja D r a v a II v F o r m i n u . zaključili energe t 
sko verigo, ki v osmih s topnjah z ins ta l i r ano mocjo 
531 M W daje le tno okoH 2.700.000.000 k W h d r a 
gocene e lekt r ične energi je . 

V h id roe lek t r a rn i F o r m i n j e p r e d v i d e n a instali
rana moč v dveh 56 megava tn in k a p l a n o v i h ag re 
gatih 112 M W : p o p r e č n o pa ob n o r m a l n e m v o d o 

toku in r a z m e r a h le tno p ro izvodn jo okoli 570 mili
jonov k W h e lekt r ične energi je . Ža letos so v tej 
n idroelekl rarn i p redv ideva l i o ro i zvodn io 527 mil i 
j onov k W h energije . Ta plan pa so dosegl i že 3. 
d e c e m b r a . PričaKuieio. da b o d o d o zakl jučka leta 
1980 proizvedli prek 570 mil i jonov k W h e lek t r ične 
energije. T a k o b o d o kl jub n e u g o d n e m u d e v e t m e 
sečnemu pos lovanju OD koncu leta dosegl i p r av 
gotovo še boljše rezul ta te . — O M 



OB ZOIETNICI PTUJSKEGA PLESKARJA 

Usmeritve na delo v tujini 
v delovni organizaciji za zaSčito 

metalnih, betonskih, zidnih in le
snih oblog Pleskar Ptuj so ob leto
šnjem dnevu republike proslavili 
20 let uspešnega delovanja. O b tej 
priložnosti je devet delavcev te 
delovne organizacije prejelo visoka 
odlikovanja predsedstva SFRJ , za 
dolgoletno in požrtvovalno delo. 
Pred kratkim smo ta delovni ko
lektiv obiskali, da bi zvedeli kaj 
več o njihovih gospodarskih uspe
hih, o rasti delovne organizacije v 
20 letih, pa o usmeritvah v prihod
njem obdobju . Jože Botolin, 
direktor Pleskarja je o sedanjem 
gospodarskem trenutku povedal: 

, ,Letos , k o praznujemo 20-letni-
co naše delovne organizacije smo 
lahko zadovoljni z doseženimi 
rezultati. Pri tem pa moram doda
ti, da smo letos pričeli z doslednim 
izvajanjem stabilizacijskih ukre-

Jože Botolin, direktor Pleslcarja 

pov, kar se bo nedvomno tudi 
odražalo v naših rezultatih. S m o 
delovna organizacija, ki izvaja de
lo predvsem izven območja svoje
ga sedeža, zato se srečujemo s 
sorazmerno visokimi stroški. 

Prvi problemi in težave so se 
pokazale v začetku letošnjega leta, 
predvsem pri dobavi reprodukcij
skega materiala. Delamo predvsem 
z materiali, katerih sestavine so 
uvožene. Z omejitvijo uvoza pa so 
n a s t a l e ve l ike t e ž a v e , ka j t i 
proizvajalci teh surovin zahtevajo 
od nas, da del dolga plačujemo v 
devizah. 

Glede na to , da smo sorazmerno 
zgodaj pričakovali to situacijo, 
smo se nanjo tudi pripravili. Naša 
usmeritve v naslednjem srednjero
čnem obdobju se izražajo pred
vsem v usmeritvi dela v tujini. 
Poglejte že sedaj delamo v Vzhod
ni in Zahodni Nemčiji, v Libiji, la
ni smo precej delali v I ranu, ob
delujemo velike ponudbe za Irak. 
V takšni obliki izvoza vidimo 
določeno perspektivo in obenem 
tud i z a g o t a v l j a n j e dev izn ih 
možnosti za dela doma. 

Precej dela smo pričeli vlagati za 
preusmeritev dela proizvodnje. 
Doslej smo se ukvarjali predvsem z 
antikorozijsko zaščito kovinskih 
konstrukci j , danes pa razvijamo 
nova dela, predvsem vse vrste 

Jože Golub, predsednik OO 
sindikata 

izolacije. Od toplotne, zvočne do 
h i d r o i z o l a c i j e , s k u š a m o pa 
zaokrožiti eno ponudbo , ki bo vse
bovala vse vrste zaščite konstruk
cij. Pred toplotnimi , pred zvočni
mi in drugimi vplivi. Ne načrtuje
mo fizične rasti delovne organiza
cije, menimo pa, da m o r a m o z 
izboljšanjem tehnologije in dvigom 
produktivnosti krepko izboljšati in 
povečati naš prihodek in doho
dek. T o nam je v preteklih letih 
sorazmerno dobro uspeva lo ." 

Franc Petek je dartes-v Pleskarju 
vodja splošne zaščite, te dni pa 
mineva že dvajset let odkar se je v 
tej delovni organizaciji zaposlil. O 
začetkih in razvoju Pleskarja je 
dejal: 

, ,Začetki so bili zelo težki, glede 
na obseg organizacije pa so bili tu
di zelo skromni. Z delom nas je 
pričelo nekaj delavcev, kot pravi-
mo, s čopičem in lestvijo v rokah. 

Po 20 letih se je Pleskar razvil v 
močno delovno organizacijo, ki 
razpolaga s precejšnjimi delovnimi 
sredstvi, ter sodobnimi pleskalnimi 
napravami. V tem obdobju je bilo 
tudi precej težav in samoodpove-
dovanja . Zaposlenost pa se je 
kljub temu nenehno večala. 
Dandanes je v Pleskarju prek 400 
zaposlenih. Nenehno smo skrbeli 
za boljše delovno pogoje, za samo 
delo, razen tega pa so nas pestili 
razni firtančni problemi, pa tudi 
kadrovski . 

Poglejte, 80 odstotkov vseh 
zaposlenih je iz drugih republik. 
Naše delo je precej razmahnjeno, 
dclovišča so po vsej Jugoslaviji in 
t rudimo se. 

Vsega se dobro spominjam, saj 
sem nekje šesti na listi tistih prvih 
dvajsetih članov kolektiva Pleskar
ja leta 1960. Precej se je spreme-

Franc Petek je že dvajset let v tej 
delovni organizaciji 

nilo od takra t . Eni so nas že 
zapustili, drugi presedlali v drugo 
delovno organizacijo, tistih prvih 
pa nas je že zelo m a l o . " 

Glede na specifičnost dela v Ple
skarju — 80 odstotkov delavcev je 
v ostalih republikah — je prav go
tovo težko mobilizirati delavce v 
kakršnikoli družbenopolitični ali 
drugi organizaciji. Predsednik 
osnovne organizacije sindikata je v 
Pleskarju Jože Golub . O proble
mih s katerimi se srečujejo pri svo
jem delu je dejal: 

, ,Res je, da zaradi dislociranosti 
naših obratov ali delovišč sirom 
Jugoslavije delo v naši organizaciji 
trpi na kvaliteti. Pravijo nam 
Jugoslavija v malem, saj so delavci 
iz vseh republik in pokrajin, zato 
se pojavlja pri našem delu kup 
problemov. Vendar moram reči, 
da smo se v zadnjih letih uspeli or
ganizirati po skupinah, se pravi po 
deloviščih, kjer se angažiramo v 
čim večji meri. Delu na terenu 
vzpodbujamo prek vodij sindikal
nih skupin. 

Priznati moram, da celotne 
osnovne organizacije sindikata še 
nismo uspeli sklicati skupaj , kakor 
je to mogoče v običajnih delovnih 
orgar^izacijah. Lahko bi rekel, da 
se nas je največ zbralo prav letos 

Majda Štebih: delo članov ZK 
se krepko odraža v ba/i 

na jubilejni proslavi ob 20-letnici, 
ko nas je bilo okoli 200. Tudi 
sam kpt predsednik, v.tem letu in 
pol odkar sem v Pleskarju nisem 
vsaj četrtine naših delavcev še niti 
videl. Z njimi komuniciram le prek 
sredstev obveščanja v naši delovni 

organizaciji in prek vodij sindikal
nih skupin. Kljub vsemu pa ima 
t a k š n a o r g a n i z i r a n o s t tud i 
pozitivne posledice, saj lahko or
ganiziramo t ako bolj plodne 
razprave po skupinah naj si bo za 
k a r k o l i . " 

Kako pa so v Pleskarju or
ganizirani komunisti? Sekretar 
osnovne organizacije ZK je Majda 
Stebih, je o tem dejala: 

, ,Naša osnovna organizacija ZK 
šteje ?7 članov. Vanjo so vključe
ni delavci iz vseh delovišč iz vseh 
republik Jugoslavije. V preteklem 
obdobju smo morda posvečali 
premajhno pozornost vključevanju-
delavcev iz neposredne proizvod

nje, kar je imelo za posledico, da 
so bili člani naše osnovne or
ganizacije predvsem delavci z 
območja ptujske občine. Zadnjih 
nekaj let smo ugotovili, da b o 
osnovna organizacija uspešno 
opravljala svojo nalogo le, če bodo 
vanjo vključeni zares vsi delavci — 
Člani ZK — iz vseh delovišč v Ju
goslaviji. Ne moremo mimo dej
stva, da izvajamo dela pretežno iz
ven občine, tudi izven Slovenije, 
pa tudi ne mimo tega, da je okoli 
80 odstotkov delavcev iz ostalih 
republik. Pleskarovci t rd imo, d a j e 
naša delovna organizacija kova-
čnica bratstva in enotnosti naših 
narodov in narodnost i . To ni 
nobena fraza. Vsi organi samo
upravljanja in vse družbenopolit i
čne organizacije so sestavljene na 
principu delegatskega sistema, zato 
ni čudno , da je slišati na sestankih 
različne jugoslovanske jezike. Tudi 
zaradi raztresenosti delovišč se sre
čujemo pri sklicevanju sestankov z 
določenimi težavami, ki izvirajo 
predvsem iz visokih stroškov 
udeležbe. Neglede na to pa je naše 
delo uspešno in brez pretiravanja 
lahko t rd im, da se delo članov ZK 
krepko odraža v baz i . " 

M. Ozmec 

USMERITEV 00 AGIS V PRIHOONJEM OBOOBJU 

PROIZVODNE USMERIIVE NE 
BODO MENJALI 

V prejšnji števitki smo pozornost namenili 
težavam, proizvodnim in delovnim rezultatom D O 
Agis v devetih mesecih letos ter možnost im do konca 
leta. Tokrat pa nekoliko več o usmeritvah v prihod
njem obdobju , zlasti srednjeročnem obdobju 
1981 — 1985. 

V Agisu proizvodnih usmeritev ne nameravajo 
menjati. Nadaljevali bodo torej kot spremljevalci 
avtomobilske industrije — kooperant i . Namreč , za 
večje posege v proizvodne usmeritve ne bo možnost i . 
Ce pa pogledamo dolgoročno, nameravajo preiti na 
višje sklope. Prakt ično to pomeni , da bodo iz svojih 
proizvodov sestavljali nekatere zaključene celote — 
kot primer lahko navedemo kabino za tovornjake z 
vso po t rebno opremo. Maloserijsko proizvodnjo pa 
nameravajo predati svojim kooperantom — drobne
mu . gospodarstvu. Ostale specifične usmeritve pa 
ostanejo (na primer gumarna) . 

Proizvodnih usmeritev v prihodnjem srednjeroč
nem obdobju ne nameravajo menjati , torej ne 
predvidevajo naložb za nove usmeritve. Vendar pa 
bodo potrebne dokaj visoke investicije za ohranitev 
obstoječe proizvodnje. 

Ob zamenjavi dotrajanih strojev gre zlasti za novo 
galvaniko, dve lakirnici, reševanje vprašanja energije 
ter servisne dejavnosti . 

Sedanja galvanika ne ustreza novim predpisom in 
potrebam po varstvu okolja, ob tem pa je veliko 

premajhnih zmogljivosti za sedanje pot rebe . Pred
videvajo, da bodo z obnovo pričeli leta 1983. 

V prihodnjem obdobju se bo pričela iztekati 
življenjska doba stare lakirnice, v Agisu imajo dve 
(servis in serijska) in tudi lakirnici bodo morali urediti 
v skladu s predpisi. 

Zelo pereč je problem zagotavljanja energije — 
zlasti toplotne. Tako se pojavi potreba po toplarni . 
Seveda pa je vprašanje ali Agis zmore svojo top la rno . 
Seveda bi bilo najbolje zgraditi toplarno za celoten 
industrijski predel na tem koncu Ptuja. Vendar je tu 
že nekaj novih kurilnic, delovne organizacije torej 
morajo poskrbeti vsaka zase. To je eno od vprašanj , 
ki jih (kar je sicer običajno v takšnih predelih) nismo 
znali urediti za celoten industrijski del. 

Stalno delo na robu rentabilnosti sili delavce 
servisne dejavnosti k razmišljanju o preusmeritvi v 
proizvodno dejavnost. Med glavna vzroka za težave 
lahko uvrstimo cene in množično neprijavljeno 
popoldansko delo (šušmarjenje) brez družbenih 
obveznosti — torej po nižji ceni. P o drugi strani pa je 
ta dejavnost v ptujski občini precej razdrobl jena, saj 
imajo nekatere delovne organizacije svoje servise. 
Tudi to je eno od področij , ki jih bo po t rebno urediti . 

Ob vsem tem pa bodo združevali sredstva s 
proizvajalci surovin v Jugoslaviji, s tem pa si b o d o 
poskušali zagotoviti osnovo za svojo proizvodnjo. 

1. kotar 

SKRB ZA HRANO JE NAŠA SKUPNA NALOGA 

Pri letošnjem spravilu smo to potrdili 
v solidarnostni akciji, s katero so v Kmetij

skem kombinatu Ptuj pospravili večino pridelka 
sladkorne pese, je sodelovalo 680 vojakov iz 
Ptuja in 410 iz Mar ibora , 1223 dijakov Centra 
srednjega usmerjenega izobraževanja in 615 de
lavcev iz delovnih kolektivov ptujske občine. 
Opravili so 23.332 prostovoljnih delovnih ur in 
tako pospravili pridelek s 28 hektarji površin. S 
500 ha površin pa so pridelek pospravili s stroji. 

Vzroki, ki so povzročili zastoj pri spravilu 
sladkorne pese, so prepozen sprejem pese v 
Tovarni sladkorja Ormož, premalo strojev za 
izkop, slabo vreme v oktobru in rano zapadli 
sneg v novembru. Na poplavljenih in 
zamočvirjenih predelih v Pesniški dolini je bila 
solidarnostna pomoč t ako izredno dragocena. 
Za to se bodo delavci kmetijskega kombina ta za^ 

pomoč zahvalili pismeno vsem udeležencem 
prostovoljnega dela. 

Pomoč je bila dragocena tudi pri spravilu vi
nogradniškega in sadjarskega pridelka. Pr i tem 
so sodelovali učenci osnovnih šol, dijaki Cent ra 
srednjega usmerjenega izobraževanja in vojaki . 
Brez te pomoči vsekakor ne bi uspeli pravočasno 
pobrati letošnje letine. Pri delu je verjetno prišlo 
do nekaterih pomanjkljivosti, kar pa v nobenem 
primeru ne zmanjšuje vrednosti in pomena tak
šne oblike sodelovanja, ki jo velja ohranit i tudi v 
prihodnje. • 

V T O Z D Sadjarstvo Osojnik je v akciji spravi
la pridelka, zlasti grozdja, sodelovalo veliko 
mladih z osnovnih šol Franc Osojnik (Graje
na), Tone Znidarič in Olga Meglic, dijaki Cen t ra 
srednjega usmerjenega izobraževanja (kovinar

ska in kmetijska šola ter gimnazija) in vojaki . 
Potrgali so kar 257 ton grozdja, kar pomeni 
pridelek na približno 25 hektarjih. Mladi iz OS 
Tone Znidarič pa so sodelovali tudi pri spravUu 
rdeče pese, ostali pa tudi pri spravilu pridelka 
visenj. 

Takšno obliko sodelovanja med delovnimi or
ganizacijami s področja kmetijstva in mladimi 
velja obdržati tudi v prihodnje. §e zlasti, ker so 
naloge pri zagotavljanju hrane obsežne, pridelke 
pa je potrebno pospraviti v dokaj kra tkem času. 
Tega pa delavci, zaposleni v kmetijskih delovnih, 
organizacijah, sami ne b o d o uspeli izvesti. Skrb 
za hrano je naš skupni interes in obveznost , to pa 
moramo potrjevati tudi z omenjenim sodelova
njem. 

^ .. . . J , .kotar . 

Šola za poslovodne kadre v gospodarstvu 
v Skofji Loki že nekaj časa deluje šola za 

po-slovodne kadre v našem gospodarstvu. Z 
namenom, da bi to šolo širše predstavili slo
venski javnosti , je bil prejšnji četrtek v Ljublja
ni delovni razgovor odgovornih oz. glavnih 
urednikov slovenskih pokrajinskih časnikov s 
predstavniki Gospodarske zbornice Slovenije in 
vodstva šole. 

Na tem posvetovanju smo tudi zvedeli, da je 
med vsemi slovenskimi regijami prav naša Po-
dravska regija najslabša glede udeležbe v tej 
šoli, samo 23-odstotna. U p a m o , da b o m o v na
slednjih mesecih to popravili . Zato tudi ni 
odveč, da našim bralcem na kra tko predstavimo 
to šolo. 

NAMEN ^ O L E 

V skladu z družbenim dogovorom o uresni
čevanju kadrovske politike v SR Sloveniji je 
Gospodarska zbornica Slovenijo ustanovila Solo 
za poslovodne kadre v gospodarstvu z 
namenom, da bo organizirala funkcionalno 
usposabljanje poslovodnih delavcev in delavcev 
s posebnimi pooblastili in odgovornostmi 
temeljnih in drugih organizacij združenega dela, 
kakor tudi potencialnih kandidatov za indivi
dualne poslovodne organe oz. člane kolegijskih 
poslovodnih organov s področja gospodars tva . 

Sola jc samostojna enota Gospodarske 
zbornice Skneijije. Njena osnov na naloga je, da 
pomaga poslovodnim delavcem, da bodo s svo-

.jim aktivnim delom organizirali delovanje in 
pospeševali razvoj združenega dela. 

Sedaj, ko je pri nas dokončni prelom s podje
tjem kot institucijo lastninskega monopola , ko 
smo prešli na O Z D kot institucijo, ki temelji na 
družbeni lastnini, dohodkovnih odnosih in 
samoupravljanju, se je spremenila tudi vloga 
poslovodnega organa. Le-ta ni nikakršen pred
stavnik nekega splošnega interesa, temveč obli
ka in sestavni del samoupravnega organiziranja 
/d ru /cnega dela. Poslovodni organ ima glede na 
pooblastila in svojo funkcijo odločilno vlogo in 
vpliv na dogajanja in tok poslovodne smeri, ki 
naj bi jo O Z D dolgoročno zast^iv Ijala. 

Poslovodni organ je kreator in strateg najpo
membnejših, dolgoročnih odločitev v O Z D . Od 
njega moramo-zahtevat i in ga podpirati v tem, 
da prevzema tveganja na daljša obdobja , da je 
sposoben predvideti posledice svojih odločitev, 
po potrebi odločitve spremeniti in se smelo po
praviti, uporabljati pridobitve znanstvenega 
r a 7 v o j a . oblikovati enotne in čvrste vodilne 
Vkipe, ki bodo znale uresničiti skupne cilje or
ganizacije združenega dela, dolgoročno določati 
njeno vlogo in mesto v širših družbeno
ekonomskih sistemih in dohodkovnih poveza
vah, / a t o ima šola namen, da poslovodnim 

delavcem v tej smeri poda pr imerno družbeno 
usmeritev in spodbudo, pa tudi d ružbeno 
podporo , kar velikokrat močno potrebujejo. 

Šola ne izobražuje delavce za poklic direktor
ja, temveč samo dopolnjuje znanje in razvija 
pozitivne lastnosti oz. sposobnosti , ki jih imajo 
udeleženci in ki so jih pridobili v praksi . Torej 
ne šolamo nekega določenega poklica, temveč 
samo dodatno usposabljamo za funkcijo oz. 
delo vodenja poslov v gospodarstvu. Poslo
vodnim delavcem odpi ramo tudi poglede v pri
hodnost , kolikor je le mogoče s tem, da jim pri
kažemo naše omejitvene dejavnike, pa tudi mo
žne smeri razvoja. Mnogokrat se v teku izo
braževanja pri nas zavedo problemov, ki se bo
do v kratkem pojavili v njihovih O Z D . Nadalje 
želimo poslovodne delavec ohrabri t i za večje 
premike na področju združevanja in povezo
vanja v slovenskem in jugoslovanskem 
prostoru. Tu mnogo dosežemo že s tem, da 
imamo združene v seminarjih poslovodne dela
vce iz vseh re.^ij in vseh dejavnosti . 

Udeležencem skušamo dati ustrezna znanja, 
da bi uvajali čim modernejše metode poslo
vanja, da bi pr imerno vključili v delo O Z D 
strokovnjake — specialiste in da bi pospeševali 
i i u n acijskc procese vseh vrst. 

/ izobraževanjem v naši šoli želimo, da bi 
udeleženci vskladili mišljenja in pristope pri re-
vovanju problemov, da bi enotno razumeli 
pojme in izraze, da bi se tako lahko hitreje in 
uspešneje dogovarjali in sporazumevali . Zelo 
važna je medsebojna izmenjava dobrih in slabih 
izkušenj, novih rešitev, pogledov na probleme iz 
različnih zornih kotov itd, T a k o se prenašajo 
na širši krog uporabnikov in ustvarja novo zna
nje, ki temelji na naših razmerah. Ker pa pri tej 
i/menjavi sodelujejo tudi mnogi predavatelji , se 
to novo ustvarjeno znanje prenaša na udeležen
ce kasnejših seminarjev, pa tudi na redne štu
dente fakultet, s katerimh prihaja del pre
davateljev. 

Sola tako ni samo prer.ašalec, ampak tudi 
ustvarjalec novege znanja. Ne nazadnje je va
žna vloga priprave perspektivnih kadrov za no
ve poslovodne delavce. Ugotavl jamo, da mnogi 
potrebujejo še precej osnovnih znanj , drugi 
pa novih, dodatnih ali pa osvežitve starih. 

Vse naše poslovodne delavce morarfio oboro
žiti s temi /nanji tudi zato, da nas bodo lahko 
uspešno zastopali v stikih z zunanjim svetom. 
Tako ne bodo imeli občutka manjvrednost i 
pred inozemskimi menežerji, ampak bodo imeli 
jasnozave.sto naši lastni moči in sposobnosti ter 
z..upanju v lastno ustvarjalnost in ustvarjalnost 
svojih sodelavcev. :^,ola je mternatskega tipa; 
želimo, da bi poslovodni delavci imeli čas za 
študij in razmislek, da ne bi bili pri tem obre
menjeni s tekočimi operativnimi skrbmi. V miru 
naj bi razmislili o smereh, kamor naj bi se 

razvijale njihove O Z D , o spremembah, ki jih 
bodo uvedli, pa tudi o spremembah svojega la
stnega dela in obnašanja. 

DEJAVNOST SOLE 

Sola organizira naslednji vrsti izobraževalnih 
programov: 

— temeljni program (dvotedenski), ki daje te
meljna znanja s področja realizacije Z Z D pred
vsem z vidika vloge poslovodnega delavca, 

— aktualni (poglobljeni) program (enodnevr 
ni, dvodnevni in več dnevni seminarji) z aktual
no problematiko s področja gospodars tva ter de
la poslovodnih delavcev. 

Šola v letu 1980 organizira 29 temeljnih (A) se
minarjev in naslednje aktualne seminarje: 

1. Interpretacija in analiza zaključnega raču
na T O Z D . 

2. Srednjeročno planiranje v O Z D . 
3. Poslovne izgube v gospodarstvu in konkret

ni ukrepi v O Z D za sanacijo teh izgub. 
4. Motnje v poslovanju O Z D in konkretni 

ukrepi za odpravo teh motenj . 
5. Pristopi in izkušnje pri pridobivanju 

dohodka na podlagi skupnega pr ihodka in skup
nega dohodka . 

6. Pristopi in izkušnje pri pridobivanju 
dohodka s svobodno menjavo dela za delovne 
skupnosti v sestavi DO in S O Z D . 

Cilji oblikovanja internih bank oz. poseb
nih finančnih služb v O Z D , njihove naloge ter 
način dela pri združevanju dela in sredstev ter 
opravljanje drugih finančnih poslov. 

8. Investicijski proces — postopki , priprave 
in izvedbe investicijskih projektov. 

9. Ekonomika za poslovodne delavce z neeko-
nomsko izobrazbo. 

10. Organiziranje lastnega dela poslovodnega 
dclav ca. 

1 I. Organiziranje dela v skupini z načrtova
njem nalog. 

12. Sistem informacij 7.a poslovodne delavce. 
13. Kritična analiza stroškov. 
14. Metode in tehnike poslovanja 1. 
15. Metode in tehnike poslovanja II. 
16. Uveljavljanje ciljev in načel novega siste

ma ekonomskih odnosov s tujino. 
n . Kadrovska politika v O Z D . 
IS. Medsebojna razmerja in samoupravna 

normativ a v O Z D . 
Po potrebi šola organizirala tudi druge semi 

narjc z aktualno vsebino, npr. : 
— Opredeljevanje s tandardov in normativov 

za u re j an j : odnosov pri pridobivanju dohodka . 
— Vsebina in oblike samoupravnega sporazu

mov anja o razporejanju čistega dohodka . 
— Vsebina in oblike samoupravnega sporazu

mevanja z.a uveljavljanje načela delitve po delu. 
^ Medsebojna razmerja in drugi . 
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SLOV. BISTRICA 

Svečano 
ob dnevu 

JLA 
Vsako leto se v občini Slovenska 

Bistrica skrbno pripravijo na praz
novanje dneva J L A , saj so postali 
občani in pr ipadniki gamizije Po
horski bataljon Slovenska Bistrica 
nerazdružljivi v vsakodnevnem 
življenju. Se posebno se ta pove
zanost kaže v trenutkih, ko so 
pot rebne skupne akcije v reševanju 
in dograjevanju gospodarskega 
položaja občine kot tudi na kul
turnem, športnem in rekreacijskem 
področju življenja. 

Sodelovanje med pripadniki 
J L A in občani se kaže tudi pri delu 
mladinskih organizacij , kjer skoraj 
ni akcije, prireditve ali srečanja v 
katerih ne bi sodelovali pripadniki 
garnizije. Vedno trdnejše postaja
jo tudi vezi vojakov s krajevnimi 
skupnostmi bistriške občine. V 
zadnjih nekaj letih pa se je takšno 
sodelovanje razvilo tudi s sosednjo 
občino Slovenske Konjice. 

V občini Slovenska Bistrica so s 
prireditvami v okviru 22. de
cembra pričeli že te dni . T a k o so 
vojaki in starešine garnizije Po
horski bataljon vsakodnevno 
gostje ene od delovnih organizacij 
na obm6čju občine, kjer jih 
zaposleni seznanjajo s proiz
vodnim procesom in z nadaljnjimi 
razvojnimi načrt i . V osnovnih 
šolah občine Slovenska Bistrica in 
tudi Slovenske Konjice vojaki in 
s t a r e š i n e o b svo j ih o b i s k i h 
seznanjajo šolarje ž življenjem in 
delom v J L A . Takšne razgovore 
obvezno spremlja tudi razstava 
sodobnega orožja in fotografij iz 
življenja in dela v J L A . 

Tudi letos b o d o pionirji in mla
dinci gostje bistriške garnizije 
J L A . Nekateri kot predstavniki 
šol, drugi pa se b o d o udeleževali 
številnih športnih tekmovanj , ki v 
tem okviru že tečejo med mladimi 
iz občine in vojaki ter med samimi 
vojaki znotraj garnizije. 

Tudi letos b o osrednja svečanost 
na sam dan praznika, 22 . de
cembra v garniziji Pohorski 
bataljon Slovenska Bistrica, kjer se 
bodo zbrali najvidnejši predstav
niki družbenopoli t ičnega in gospo
darskega življenja občin Slovenska 
Bistrica in Slovenske Konjice. O b 
tej priložnosti bodo tudi podelili 
od l i č j a in p r i z n a n j a 
najzaslužnejšim na področju 
na rodno obrambnih dejavnosti ter 
pokale in priznanja za dosežene 
rezultate na športnih tekmovanjih. 

Viktor Horvat 

Razvitje pionirskega prapora 
na proslavi ob dnevu republike 

Dan republike je tudi za najmlaj
še č l a n e n a š e s a m o u p r a v n e 
socialistične republike posebno 
doživetje. Posebno pričakovanje 
doživljajo tisti, ki postanejo na ta 
dan pionirji. Ti se zavedajo, da 
takra t , ko prejmejo pionirski sim
bol in izrečejo prisego, ko so posta
li Titovi pionirji, prevzemajo nase 
veliko odgovornost , obvezo, da bo
do pridni , iskreni. . . da se bodo 
pr idno učili, kajti le t ako b o d o lah
ko uspešno hodili po poti , ki jim j o 

je nakazal njihov vzornik tovariš 
Ti to . Sicer pa ime pionir pove, 
kakšne vrline, lastnosti mora imeti 
ta član naše družbe. 

V osnovni šoli Maksa Bračiča v 
Cirkulanah je bilo na proslavi ob 

dnevu republike, ki je bila res 
kvalitetno in skrbno pripravljena, 
posebno praznično razpoloženje; 
pionirji te šole so razvili svoj 
Pionirski prapor . Da so lahko to 
dolgoletno željo izpolnili—ures
ničili, gre zahvala njihovi mentorici 
ter nekaterim delovnim organizaci
jam kakor tudi zasebnim obrtni
kom. O b tem je pionirka Kristina 
Hrženjak dejala: , ,Ponosni smo, 
da lahko danes ravno ob prazniku 
naše domovine razvijemo svoj pra

por , simbol našega pionirskega 
odreda , ki nas bo spremljal ob na
ših delovnih akcijah, pohodih , 
tekmovanjih in drugih prireditvah 
ter nas vzpodbujal k delu in 
uspehom v šoli in zunaj n j e . " 

Ob sprejemu in razvitju prapora 
je pionirka dejala: , ,Sprejemam 
prapor v našo last. V imenu pionir
jev cele šole se zahvaljujem vsem, 
ki so nam omogočili ta nakup, 
obenem pa obljubljam, da b o m o 
povsod, kjer delamo in živimo, 
razvijali tovariško sodelovanje, 
nesebično pomoč , odkri tosrčnost , 
resnicoljubnost, marljivost, skrom
nost in vse tisto, kar je v človeko
vem z n a č a j u n a j l e p š e in 
najplemenitejše. Naš prapor pa nas 
bo vodil k novim nalogam in novim 
rodovom n a p r o t i . " 

N a koncu proslave, kateri so 
prisostvovali predstavniki druž
benopolitičnih organizacij , pred
s t a v n i k i o r g a n i z a c i j , ki so 
pripomogli k nakupu prapora , se je 
pionirka v imenu Pionirskega odre
da zahvalila vsem organizacijam, 
društvom, obr tn ikom in kolekti
vom šole, ki so omogočili nakup 
prapora in ga obogatili s trinajstimi 
trakovi in devetintridesetimi 
žebljički. Na to so prvošolčki 
dočakali svoj ,.ognjeni k r s t " ; 
sprejeti so bili v zvezo pionirjev. P o 
proslavi so jih njihovi starejši 
soimenjaki povabili k pogrnjenim 
mizicam in jih prisrčno pogostili. 

Res je škoda, da je dvorana, v 
kateri se odvijajo proslave in pri
reditve tako prostorsko neprimerna 
— tesna, kar vpliva na izvedbo 
proslav, ki so vedno dobro in 
kvalitetno pripravljene. Seveda vsi 
upajo, da bo to problem o dogled-
nem času rešen, kar j im daje nove 
vzpodbude za nadaljnje delo. 

Besedilo in posnetek: 
T. Pogeljšek 

Pionirji na OŠ Maksa Bračiča v Cirkulanah so razvili svoj prapor 

SEJA PLENUMA OBČINSKEGA SVETA ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE PTUJ 

PRI NAGRAJEVANJU PO DELU 
ŠE VEDNO NA ZAČETKU 

Dve s k r b n o pr ipravl jeni p o r o 
čili sta bili uvod v r azp ravo , ki j e 
po teka la na p l e n u m u obč inskega 
sveta zveze s ind ika tov Sloveni je 
P tu j . p l e n u m j e bil skl ican p i e t e -
k lo s redo . 10. d e c e m b r a . G r e za 
uvodn i poročil i o u s p e h i h go
spodarsk ih g iban j v deve t ih 
mesccili 1980 v občini Ptuj in o 
stanju na področ ju uveljavljanja 
načela de l i tve p o de lu in rezul ta
tih de la . Ana l i za gospoda r sk ih 
rezul ta tov j e d a l a n e k a t e r e 
v z p o d b u d n e rezul ta te , pa tud i 
precej zaskrbl jenos t i za rad i d o 
da tn ih težav, "ki ,se pojavljajo v 
našem gospoda r s tvu in b o d o 
n e d v o m n o imele velik vpl iv na 

rezul ta te zakl jučnih r a č u n o v , za 
letošnje leto. 

D r u g o , vse pozornos t i v r e d n o 
vpra.šanje j e nagra jevanje po de lu 
in rezul ta t ih de la , in kje s m o v 
ptujski občini pri uveljavljanju 
tega nače la . G r o b o rečeno , j e 
stanje na tem področ ju doka j 
k lavrno . V večini de lovn ih orga
nizacij so sprejeli us t rezne s a m o 
u p r a v n e aKte in spremlja joče 
pravi ln ike o nagra jevanju po 
čielu, rezul ta tov pa ni in j ih o b 
t akem o d n o s u do te vse bolj p o 
m e m b n e d r u ž b e n e akcije ni m o 
goče pr ičakovat i . V m n o g i h de 
lovnih organizaci jah , p r e d v s e m 
naših največjih n ihče ne nadz i r a 

izvajanja sprejet ih prav i ln ikov , 
nihče ne razmišlja- o dopo l i i j eva ; 
nju p reob l ikovan ju ali izdelavi 
bolj us t reznih meri l za nagra je
vanje. 

Izgleda, da se p r e m a l o z a v e d a 
mo, da ima uveljavljanje načela 
deli tve po de lu in rezul tat ih de la 
izjemen p o m e n za utr jevanje sa
m o u p r a v n e g a d r u ž b e n o e k o n o m 
skega položaja de lavcev v zd ru 
ženem delu , da s p o d b u j a zavze
tost de lavcev za s m o t r n o u p r a 
vljanje in gospodar jen je z d ruž 
benimi sredstvi , vpliva na s ta lno 
rast p roduk t ivnos t i , na rast d o 
hodka in njegovo s m o t r n o raz
porejanje. 

K uveljavljanju nače la del i tve 
po delil in reziilJatih de la mora jo 
pristopiti tudi s indikat i , zlasti 
osnovne organizac i je s ind ika ta . 
Njihova do lžnos t j e nadal jn je 
vzpodbujan je akt ivnost i v svojih 
okoljih za iskanje rešitev pri d o 
grajevanju s is tema del i tve po 
3elu. T a k o is točasno utrjujejo 
zavest, d a so l ahko le v večjem 
doht)dku izraženi rezultat i de la 
podUfga za uresn ičevanje in tere-
.sov in po t r eb de lavcev . L a h k o tr
d imo , da s m o v ptujski občini še 
vedno na začetku poti , ki vodi k 
d e j a n s k e m u nagra jevanju po delu 
in rezul tat ih dela , za to se m o r a m o 
lotili na loge z vso odgovornos t jo . 

JB 

USMERJENO IZOBRAŽEVANJE 

Je to še 
usklajevanje? 

Tako se je vprašala ena od udeleženk skupne^^a usklajevalnega 
posveta predstavnikov mariborske in ptujske občine o razmestitvi 
vz}>ojn<>izobraževalnih programov v regiji. Vse skupaj se ji je zdelo močno 
podobno licitiranju, pa ostal im udeležencem tudi. 

Največja težava je v tem, da je predlog razmestitve izvajanja vzgoj-
noizubraževalnih programov in števila oddelkov 1. letnika srednjega 
usmerjenega izobraževanja v SR Sloveniji — dorečen. Sprememb naj ne 
bi bilo, zato se morajo izobraževalne ustanove v posameznih regijah 
uskladiti in dogovoriti, kdo bo izobraževal v posameznih usmeritvah. V 
podravski regiji je osnovni problem v tem, da je -po predvideni mreži 
zmanjšan vpis — glede na dejanski vpis v tem šolskem letu — za pet 
oddelkov, in teh pet oddelkov je izgubi^ Center srednjega usmerjenega 
izobraževanja v Ptuju. Predstavniki mariborskih izvajalcev izobraževanja 
sicer trde, da so tudi oni prikrajšani in da izračun republiške izobraževalne 
skupnosti pač ni točen. 

V procesu usklajevanja pa je prišla do izraza naslednja bistvena 
ugotovitev: v ptujski občini je preveč učencev, dovolj prostorov in kadrov, 
pa premalo vpisnih mest; v mariborski občini je premalo učencev, premalo 
prostorov in preveč vpisnih mest. Seveda je potrebno ob tej ugotovitvi 
povedati, da se v ptujskem centru izobražujejo učenci iz ptujske, ormoške 
in iz nekaterih drugih občin, v glavnem pa končuje osmi razred v ptujski 
in ormoški občini 1400 učencev. P o predvideni mreži se jih lahko vpiše v 
prvi letnih srednjega usmerjenega izobraževanja le 600 . V mariborskih 
šolah se izobražujejo učenci iz mariborske, lenarške in slovenskobistriške 
občine, pa tudi iz nekaterih drugih občin. P o predvideni mreži se jih lahko 
vpiše v prvi letnik 5 3 4 0 , vendar jih v Mariboru, Lenartu in v Slovenski 
Bistrici končuje osmi razred 3.268. Torej je potrebno 2.072 učencev dobiti 
od drugod. 

Na seji koordinacijske komisije za vzgojo in izobraževanje pri svetu 
skupnosti podravskih občin, ki je bila 13. novembra letos so sklenili, da 
bodo predstavniki ptujske in mariborske občine uskladili mrežo šol v regiji 
na skupnem posvetu, ki je bil sklican za 2. december. Pa takrat mari
borskih predstavnikov na sestanek sploh ni bilo. Naslednji sestanek je bil 
11. decembra — pa ni dal željenih rezultatov. 

Ptujčani so predlagali že tretjo varianto razmestitve izvajanja 
vzgojnoizobraževalnih programov v regiji, pa tudi ta ni bila v celoti 
sprejeta. Po zadnjem usklajevalnem sestanku naj bi izobraževali v na
slednjih usmeritvah: ekonomski, družboslovni, zdravstveni, kovinarsko 
predelovalni, metalurški in v kmetijski usmeritvi. Mariborski predsta
vniki se niso strinjali, da bi v ptujskem C S U I izobraževali v enem oddelku 
naravoslovno matematične tehnologe in da bi uvedli samostojno peda
goško usmeritev. S a m o en oddelek naravoslovno matematične smeri je po 
izjavi predstavnice mariborske enote zavoda za šolstvo SR Slovenije 
pedagoško nevzdržen — medtem ko je en oddelek zdravstvene usmeritve 
pedagoško vzdržen! Razlogi pa so najbrž v tem, da ima cela regija na voljo 
le tri oddelke naravoslovno matematične usmeritve in sedem oddelkov 
zdravstvene usmeritve. Pri pedagoški usmeritvi pa j e težava v tem, da je za 
celo regijo predvidenih le pet oddelkov. Tako bi moral Maribor odstopiti 
Ptuju tri oddelke, ali pa bi morali mrežo povečati še za en oddelek — kar 
pa ni možno. Najbrž pa mariborski predstavniki tudi na .slednjo varianto 
nebi pristali, saj želijo izobraževati v petih oddelkih pedagoške usmeritve. 

Tako bi po ugotovitvah zadnjega usklajevanja imeli v ptujskem C S U I 
720 vpisnih mest za 1.400 učencev iz ptujske in ormoške občine. Ves č a s 
usklajevanja pa se nehote vsiljuje misel ,da predstavniki mariborske občine 
sploh ne razmišljajo o možnosti , da bi v določeni usmeritvi izvedli ce lo tno •. 
izobraževanje le v ptujskem centru. Oč i tno je, da bi se naj vozili v Maribor ; 
le učenci iz drugih občin, mariborski učenci pa v Ptuj ne. Ali je razdalja • 
Ptuj — Maribor krajša od razdalje Maribor — Ptuj? Ni . Vendar mari- ! 
borski predstavniki vztrajajo na stališču, da je gravitacijski center v regiji: 
le Maribor in da to Ptuj v nobenem primeru ne more biti. Čeprav se bo j 
precej učencev vozilo mimo ptujskega C S U I v mariborske šole . V teh pa ^ 
je sedaj 1,8 izmenski pouk, medtem ko je v ptujskem centru popolni 
enoizmenski pouk. Poleg tega imajo v Mariboru težave z domskimi 
kapacitetami, ptujski Dom učencev pa ima dovolj prostora za učence, ki 
bi se izobraževali v Ptuju, pa tu ne stanujejo. 

Najbrž bi bilo usklajevanje dosti lažje, če bi v regiji poznali potrebe • 
združenega dela po posameznih profilih poklicev. Dost i lažje bi bilo tudi, 
če bi upoštevali policentrični razvoj šolstva in gospodarstva nasploh, ob 
stališču — za katerega se Ptuj zavzema, — da vseh usmeritev ni m o g o č e 
imeti v enem izobraževalnem centru. O b vsem tem pa bi morali dosti bolj 
upoštevati socialno strukturo učencev na območju manjrazvite ormoške 
občine ter v Slovenskih goricah in Halozah. Pa tudi dejstvo, da manjra-
zvita območja in gospodarsko manj razvite občine tako ali tako ,— ker 
imajo več otrok kot jih ob uspešno zaključenem izobraževanju lahko 
zaposlijo — »izvažajo« strokovno usposobljene kadre v razvita območja. 
Njihov lastni razvoj pa je ob tem še bolj upočasnjen. 

O tem, katere izvajalske organizacije bodo izobraževale v posame
znih usmeritvah, bodo razpravljale in odločale posebne izobraževalne 
skupnosti, dokončno razmestitev vzgojnoizobraževalnih programov in 
število oddelkov 1. letnikov pa bo sprejela republiška izobraževalna 
skupnost. Ptujčani tako »bijejo bitko« za usmeritve, ki bi jih glede na 
kadrovske in prostorske potrebe lahko izobraževali, upoštevajoč ob tem 
tudi potrebe združenega dela. S kakšnim rezultatom bodo izšli iz te 
»bitke« pa bo pokazal čas — žal! 

N . D . 

SKUPŠČINA SKUPNOSTI ZA ZAPOSLOVANJE 

ZNIANJŠAF"^ ^^RNOST? 
Delegat i skupšč ine skupnos t i za zapos lovan je 

obč ine Ptuj so na skup.ščini. k i j e bila pre tekl i t eden 
o b r a v n a v a l i in sprejeli vrs to p o m e m b n i h plan.skih 
d o k u m e n t o v ter poroči l o d o s e d a n j e m pos lovan ju 
obč inske in m e d o b č i n s k e skupnos t i za zapos lova 
nje. Sprejeli so tudi p lan zapos lovan ja v letu 1981 ter 
p r ed log prav i ln ika za uveljavljanje p rav ic iz zava 
rovanja za p r i m e r brezpose lnos t i . 

M e d t e m k o so de lega t i sprejeli o z i r o m a potrdi l i 
p red log d o g o v o r a o s k u p n i h temelj ih p l a n a ude le 
žencev za razdobje 1981 — 1985 na oornoč ju sku
pnosti pod ravsk ih obč in , pa niso da l i soglasja k 
o s n u t k u s a m o u p r a v n e g a s p o r a z u m a o so l idarnos
tnem in v z a j e m n e m združevan ju sredstev v na
s ledn jem s r e d n j e r o č n e m o b d o b j u v SR Slovenij i . 

PredFagali so. d a naj o s t ane v veljavi sedanj i spo
r azum, ki ga j e t r eoa le še dopo ln i t i kjer je po
manjklj iv. Novi p red log n a m r e č ne zagotavl ja so
cialne varnos t i brezpo.sTenih p redvsem v m a n j r a -
zvitih o b č i n a h in v o b č i n a h z nizko rastjo d r u ž b e 
nega p ro izvoda . Č e se bo v naslednj ih pet ih letih 
sol idarnost zmanjševa la , b o m o mora l i v ptujski 
občini pr idobi t i s reds tva v ta n a m e n na r ačun ostal ih 
s a m o u p r a v n i h in teresnih skupnos t i ali pa s pov i ša 
njem p r i spevne s topn je za skupnos t za zapos lovan je , 
so meni l i de lega t i . 

N a skupščin i so de legat i imenova l i tudi de lega te , 
ki so se udeleži l i skupšč ine m e d o b č i n s k e skupnos t i 
in skupšč ine Z ^ e z e skupnos t i za zapos lovan je , k i j e 
bila včeraj v Ljubl jani . N̂ D 

REFERENDUM V TJK 
v pe tek . 12. d e c e m b r a so se 

delavci d e l o v n e organizac i je 
»Jože Kerenč ič« O r m o ž z refe
r e n d u m o m ixlločali za nove in
te rne . samoupravne ak te d e l o v n e 
organizaci je , za s a m o u p r a v n e 
akte ses tavl jene organizac i je 

zd ruženega de la ZIV F A M , v 
ka te ro so se letos vključili in za 
temelje s r edn je ročnega p l a n a te
meljnih organizaci j z d r u ž e n e g a 
dela. N a .šestih gla.sovalnih m e 
stih; v T O Z D P P M . O p t y l . DSSS , 
v T O Z D Likaplas t U d b i n a , O p 

tika Ljubl jana in ABA M a r i b o r j e 
g lasovalo 531 de lovnih ljudi. V 
glasovanju za in te rne ak te se j ih j e 
odloči lo 90 ods to tkov , za ak te 
S O Z D ZIV T A M 88 in za temelje 
p lana T O Z D 80 ods to tkov glaso
valcev- ki so prišli na voli,šče. 
.>Rezultati r e f e r e n d u m a so dobr i , 
med najbolj eno tn imi so bili v 
T O Z D Optyl.<' j e poveda l p red
sednik voli lne komisi je v de lovn i 
organizacij i »Jože Kerenč ič« , 
S tane Najžar . 

F i M 

Glasovalno mesto v T O Z D za predelavo plastičnih mas. 

O celodnevni osnovni šoli 
Dosedanjim uspehom in teža

vam ter nadaljnjemu razvoju celo
dnevne šole v ptujski občini so 
namenili člani komiteja OK ZKS 
Ptuj vso pozornost na seji, ki je 
bila pretekli četrtek. 

V občini Ptuj je bilo v letih 1975 
— 1976 vključenih v CoS 190 
otrok v osmih oddelkih, kar 
pomeni 2 ods to tka osnovnošolcev. 
Do tega leta se je ta odstotek zvišal 
na 5 odstotkov osnovnošolcev, ki 
obiskujejo COS v Kidričevem. V 
naslednjem srednjeročnem obdo
bju bi naj po predlogu izobra
ževalne skupnosti , ki je zajet tudi v 
sporazumu o temeljih plana, zajeli 

v C O § 10 odstotkov osnovnošol
cev, s tem da bi na C P § pos topno 
prehajala osnovna šola v Markov-
cih. V tej osnovni šoli bi naj leta 
1981 vključili v COS učence od 1. 
do 4. razreda, nato pa vsako leto 
še po 1 odstotek učencev — tako 
bi bilo leta 1985 vključenih v COS 
skupno 844 otrok v 34. oddelkih. 

Rezultati COS v Kidričevem so 
dokaj ugodni . Tako se je učni 
uspeh od leta 1974, ko je bil 96,4, 
ods to tka , izboljšal na 99,8 odsto
tka. Učni uspeh je predvsem boljši 
pri težje učljivih učencih, medtem 
ko razvoj pri bolj sposobnih učen
cih ni večji kot prej . Iz poročila 
COS je razbra t i , da se je šola 
povezala s krajevno skupnost jo in 

z društvi, vendar je treba to pove
zovanje še naprej razvijati in 
poglabljati . 

Na seji komiteja so člani sprejeli 
stališča o COS in med drugim 
povdarili , da morajo vse osnovne 
šole s k u p a j s k r a j e v n i m i 
konferencami SZDL oziroma s 
koordinacijskimi odbori za COS, 
ponovno proučiti možnosti za 
ustanavljanje celodnevnih osnov
nih šol. Posebno pozornost je 

nameniti podružničnim šolam, saj 
j im je treba — glede na socialno 
s t rukturo učencev — pri uvajanju 
C 0 § dati prednost . 

V šolah, kjer na COS zaradi pro-
.troskih težav ne morejo preiti, 
pa je treba intenzivno uvajati ele
mente celodnevne šole. Vzpod
bu ja t i j e t r e b a vse o b l i k e 
neposredne svobodne menjave 
dela ter v O Z D pripraviti pogoje, 
da bodo lahko delavci — mentorji 
v okviru svoje delovne obveznosti 
opravili še mentorsko delo v šoli. 

Za učinkovito uresničevanje 
vseh ciljev celodnevne šole pa je 
potrebno delavce na področju 
vzgoje in izobraževanja tudi 
nenehno dopolni lno izobraževati. 
Zagotoviti je po t rebno dovolj ka
drov za izvajanje glasbene, likovne 
in telesne vzgoje, posebej Se 
politehnične vzgoje. 

O b vsem tem se je namreč trek^ 
zavedati, da je dobra osnovna šola 
edina učinkovita podlaga za 
n a d a l j n j e s r e d n j e u s m e r j e n e 
izobraževanje, ki ga uvajamo v 
naši republiki s prihodnjim šol
skim letom. 

N. D . 

PRIZNANJE SINDIKALNIM 
DELAVCEM 

N a repub l i škem svetu Zveze s ind ika tov Slovenije j e bila v četr tek, 11. 
d e c e m b r a slovesnost , na njej j e p redsedn ik s lovenskih s ind ika tov — 
Vinko Hafner podel i l zlate z n a k e za vzt ra jno de lo v s ind ika t ih . Te z n a k e 
j e dob i lo 5 o snovn ih organizaci j s ind ika ta in 40 s ind ika ln ih de lavcev z 
območ ja vse Slovenije. 

Z območ ja p o d r a v s k e regije so zlati znak s ind ika ta dobi l i : F r a n c 
Klemenč ič iz Ptuja, Ivan Potočnik iz Središča o b Dravi , Zofija G r o m a n _ 
od Lenar t a ter Ivan G o r j u p in Ivo Kovač ič iz M a r i b o r a . F ~ 



SKUPŠČINA IZOBRAŽEVALNE SKUPNOSTI 

Živahna razprava 
Delegati obeh zborov skupščine ptujske občinske izobraževalne skup-1 

nosti so na seji v sredo, 10. decembra, soglasno podprli p redlog ' 
samoupravnega sporazuma o temeljih plana republiške izobraževalne j 
skupno.sti za naslednje srednjeročno obdobje , pa tudi predlog sporazuma o 
usklajevanju planov izobraževalnih skupnosti za obdobje 1981 — 1985. Iz-? 
redno živahna in vroča razprava pa se je razvila ob obravnavi srednjeročne- i 
ga planskega dokumenta občinske izobraževalne skupnosti . Res je sicer, d a ! 
so delegati samoupravni sporazum soglasno sprejeli in predlagali združene- 5 
mu delu, da ga v predloženem besedilu sprejme, pa vendar je razprava po- i 
kazala, da ostajajo še v naslednjem obdobju odprti mnogi, leta stari pro- • 
blemi. Zal pa se je treba sprijazniti z dejstvom, da za vse naloge ne bo d o - , 
volj denarja in da so v planskem dokumentu zapisane tiste, ki jih je najprej ^ 
po t rebno rešiti. < 

Najbolj so okrnjene investicije, čeprav je prav potreb in želja po obno- ; 
vah starih šolskih zgradb in po gradnji novih, največ. Tako ostaja v nasled- i 
njem srednjeročnem obdobju v investicijskem programu nadaljnja izgrad- | 
nja centra srednjega usmerjenega izobraževanja, osnovno šolo pri Lovren
cu na Dravskem polju bodo gradili šele ob koncu srednjeročnega obdobja , : 
predvidena pa so tudi nekatera obnovitvena dela. O pomanjkanju ustrez- I 
nih učnih prostorov so dali pr ipombe delegati osnovnih Šol I van Spolenjak j 
in Videm pri Ptuju; majšperSko delegacijo je zanimalo, kako bo s sofinan-1 
ciranjem prehrane za socialno šibke otroke in z normativi za kombinirani j 
pouk, ki bi jih morali po njihovem mnenju prilagoditi razmeram v m a n j - : 
razvitih območjih; markovške delegate pa skrbi vprašanje financiranja ce- : 
lodnevne šole, ki bi jo naj tam uvedli do leta 1985. K slednjemu velja z^pi- ' 
sati, da krije razliko od rednega oddelka do oddelka celodnevne šole v viši-; 
ni desetih starih milijonov republiška izobraževalna skupnost iz sredstev: 
skupnega programa, ki pa so strogo namenska . • 

Brez pr ipomb so nato delegati sprejeli realizacijo finančnega načrta za ; 
devet mesecev tega leta, predlog sprememb sklepa o uskladitvi sredstev za ; 
izvedbo p rograma in o prispevni stopnji za ptujsko izobraževalno skupnost • 
v letu 1980 ter predlog rebalansa finančnega načrta skupnosti za to leto. 

Delegati so bili seznanjeni tudi s predlogom razmestitve izvajanja i 
vzgojnoizobražcvalnih programov in števila oddelkov 1. letnika srednjega' 
usmerjenega izobraževanja v ptujski občini ter s predlogom dogovora o j 
skupnih temeljih plana udeležencev za naslednje srednjeročno obdobje na! 
območju skupnosti podravskih občin. Oba dokumenta so podprli in do lo - ' 
čili izvršni odbor skupnosti za podpisnika slednjega. ! 

Z nekaterimi pr ipombami in s predlogom, da je potrebno prek družbe-1 
nopolitičnih organizacij zagotoviti eno tno metodologijo dela v vsehj 
skupnostih, so delegati sprejeli osnutek samoupravnega sporazuma o usta-• 
novitvi izobraževalne skupnosti občine P tu j . Osnutek bo v javni razpravi j 
med podpisnicami mesec dni, nato pa bodo o predlogu sporazuma razprav-1 
Ijali delegati skupščine izobraževalne skupnost i . i 

N . D . ; 

SKUPŠČINA KULTURNE SKUPNOSTI 

DELEGATI NISO IMELI 

Za 12. sejo skupšč ine k u l t u r n e skupnos t i o b č i n e Ptuj bi l ahko dejal i , 
d a j e po teka la brez zastojev, h i t ro in j e d r n a t o . Delega t i niso imeli k 
noben i od o b r a v n a v a n i h točk d n e v n e g a r e d a bis tvenih p r i p o m b . T a k o so 
brez razprave sprejeli poroč i lo o de lu in o realizaciji f m a n č n e g a nač r t a 
skupnost i za devet mesecev tega leta, pa tud i p r e d l o g r eba lansa fi
nančnega načr ta za leto 1980. Po uvodn i obraz lož i tv i j e bil brez p r i p o m b 
sprejel s a m o u p r a v n i s p o r a z u m o temelj ih p l a n a k u l t u r n e skupnos t i 
Slovenije za o b d o b j e 1981 — 1985. sog lasno pa so de legat i podpr l i tudi 
pred log s p o r a z u m a o temelj ih p l a n a obč inske k u l t u r n e skupnos t i za 
naslednje s r edn je ročno o b d o b j e s p r ipo roč i lom z d r u ž e n e m u delu . d a ga 
spre jme v p r e d l a g a n e m besedi lu . 

N a 12. seji skupšč ine so de legat i z več ino glasov sprejeli odloči tev, 
da b o d o odslej seje skupšč ine ob 13. uri. 

N , D. 

Skupna prizadevanja 
- skupni uspehi 

N a skupščini o b č i n s k e zd ravs tvene skupnos t i so delegat i ocenil i 
pos lovanje zd r avs tvene skupnos t i obč ine Ptuj kot pozi t ivno. O p t i m i 
s t ično pa l ahko g l e d a m o tudi na rezul ta t letošnjega pos lovnega leta. t ako 
kažejo finančni pokazate l j i p r e d v s e m pokazate l j i pri o d h o d k i h . S k u p 
ščina je ugotovi la , da j e to pos ledica stabil izacijskih p r i zadevan j u p o 
rabn ikov in izvajalcev. 

Silva G o r j u p o v a , s ek re t a rka obč inske zd ravs tvene skupnos t i Pluj 
n a m je o pos lovan ju poveda la : » F i n a n č n i pokazatel j i p r i h o d k o v o b 
činske zd ravs tvene skupnos t i kažejo, da n i s m o vseh p r i h o d k o v še reali
zirali — pr ispevki od osebn ih d o h o d k o v pr i tekajo počasne je kol s m o 
predvideva l i v devet ih mesec ih . T o j e sicer tudi posledica d i n a m i k e ter 
pr ispevkov, ki so v zadnj ih treh mesecih neko l iko višji. P r e d v i d e v a m o , da 
b o m o tako iz osebn ih d o h o d k o v realizirali s redstva p r e d v i d e n a v fi
n a n č n e m načr tu . 

Povdar i t i velja tudi to. da smo precej zmanjšal i bolniški s talež in je 
ta v devet ih mesecih dosež.en le 63.28 o d s t o t n o v pr imer javi z e n a k i m 
o b d o b j e m lanskega leta. T a k o j e bolniški s talež v pr imer javi z zadnj imi 
pet imi leti na jmanjš i . 

Nizek j e tudi odliv sredstev, g lede na p l an so ga realizirali le 66,18 
ods to tno . Prav za to so finančni rezul tat i pozi t ivni in znaša jo skoraj 4 
mil i jone dinar jev. N e m o r e m o pa se pohval i t i z neka te r imi poras t i . 
P r e k o r a č u j e m o p r e d v i d e n o rast pri special is t ičnih zdravl jenj ih, reše
valnih prevozih , p ro t ezah in o r topedsk ih pr ipcmiočkih . 

Skrbi nas tudi n e n e h n o podraževan jc mate r i a lov , zlasti za z o b n o 
p ro te t iko (neka t e r e podraž i tve so tudi prek 1000 ods to tkov) . To bo 
p ravgo tovo ime lo svoj o d r a z v izdatkih za zd ravs tveno vars tvo. Omen i t i 
pa m o r a m tudi i z redno p o m a n j k a n j e neka te r ih življenjsko važnih 
zdravi l za po t r ebe naših občanov .« 

O b deve t mesečju so vsi lozdi posloval i p o z i t i v n o . Vzrok za to j e 
p r a v o č a s n a s v o b o d n a men java de la . Z d r a v s t v e n a skupnos t že tretje leto 
r e d n o vodi d o g o v o r e o s tor i tvah m j ih usklajuje v okviru m o ž n i h 
sredstev. V zadnj ih letih j e to prvič, da so zd ravs tvena skupnos t in vse 
organizaci je zaključili pos lovanje pozi t ivno, p o n a v a d i j e bilo v kater i od 
organizaci j v e d n o negat ivni) pos lovanje . 

V občinski zdravs tven i skupnos t i,so opt imis t i . T u d i sklepi skupšč ine 
so usmer jen i v lo. da jih ne smejo uspavat i pozi t ivni rezul tat i , saj vedo . 
d a b o d o realni pokazatel j i šele o b koncu leta. Meni jo pa d a b o d o 
obo jes t r anska p r i zadevan ja tako izvajalcev kot up t ) rabn ikov pr i speva la 
k t emu . da b o d o v občinski zdravs tveni skupnos t i in zd ravs tven ih 
de lovn ih organizac i jah zaključili pos lovno leto s u g o d n i m i rezul ta t i . 

N . K o t a r 

Vhod v porodno sobo Je naravnost iz hodnika, higienskega filtra nil Tudi vhod v sobo za nedonošenčke je naravnost iz hodnika, soba je 
premajhna, pa še en inkubator bi potrebovali. 

Majhni Otroci se ne morejo pritoževati, 
matere pa se lahko! 

Pa se nočejo ali si tega nc upajo! 
Zakaj ne, ne vemo. Na podlagi po
govorov, obiskov, ogledov in ne 
nazadnje podatkov, čisto uradnih 
podatkov, si drznem zapisati, da bi 
se lahko maiere in ženske nasploh, 
upra\ ičeno pritoževale. Nad nemo
gočimi razmerami na ginekološko 
porodniškem oddelku ptujske bol
nišnice. Za ilustracijo, za boljše ra
zumevanje iii za poduk tistim, ki 
praga tega oddelka nikoli ne bodo 
prestopili, nekaj podatkov. 

Ginekolo^^o porodni oddelek se 
nahaja v prizidku, ki je bil zgrajen 
Icia 1944. 

P o r o d n i o d d e l e k ima 30 
standardnih postelj, v sedmih 
sobah je 3 do 8 postelj . Leta 1948 je 
bil prizidek najprej obnovljen za 
tuberkolozne bolnike, leto kasneje 
pa se je v te prostore vselil današnji 
porodni oddelek in tako razbreme
nil postelje kirurškega oddelka. 
Oddelek je zastarel in nefunkciona
len, saj se od svoje ustanovitve ni 
bistveno spremenil. Porodna soba 
je v sredini oddelka, prcnatrpana z 
opremo. P rc ip ros to ra ni, higien
skega filtra pa ni mogoče vstaviti. 
Tudi sprejeiTuiih prostorov in dnev
nega prostora ni. Dostop do čakaL 
niče j e v glavr cm prek oddelka, po
rodnica prihaja s svojci na oddelek 
pred porodno sobo. Nezadostni in 
zastareli so ti di pomožni prostori, 
stranišča in e n a sama samcata umi
valnica. 

Tudi otroška soba ima kup po
manjkljivosti. 30 boksov je v sobi s 
30 kv. metri površine, kjer sta še 
pomivalni koriti in prcvijalna miza 
— tu opravlja svoje preglede otroš
ka zdravnica. Lokacija sobe je ne
primerna, sa i je vhod vanjo s 
hodnika, ki povezuje porodni 
oddelek, čakalnico tega oddelka, 
interni oddelek, rentgenski oddelek 
ter laborator i ; . O b času obiska se 
stiska še v tem neprezračenem hod
niku od 30 do 50 obiskovalcev. 
Vhod v sobo za nedonošenčke je 
p r a \ t a k o naravnost s tega hodnika. 
Soba ima površino 10 kv. metrov in 
jc prenatrpan;! z aparat i . Mimogre
de naj o m e n i n , da ima oddelek na 
voljo en sam inkubator , tako da 
včasih vanj položijo po dva 
nedonošenčka V preteklem letu so 
morali premestiti 25 nedonošenč
kov v center za nedonošenčke v 
Mariboru pra'. zaradi pomanjkanja 
inkubatorjev. Pred tremi leti so si
cer že naročili novega, pa ga zaradi 
dolgega administrativnega postop-

Sobe so prenapolnjene, nekatere postelje imajo že muzejsko vrednost. 

ka še danes nimajo. V tem času se 
je inkubator podražil — namesto 
15 milijonov, kolikor je veljal ta
krat, bodo morali sedaj, če ga bodo 
dobili, odštet! 21 milijonov starih 
dinarjev. 

Leta 1953 '•o bili nad porodnim 
dddelkom obnovljeni prostori za 
ginekološki o(idelek. V devetih so
bah je 40 postelj. V nekaterih 
sobah so po ' r i , v drugih tudi do 
šest postelj . I? statičnih razlogov je 
moral biti ocidelek grajen enako 
kot porodni , i a t o je tudi ta zastarel 
in nefunkcion ilen. Nima dnevnega 
prostora , prostor za operacije je 
neprimeren, brez higienskega filtra, 

oprema je zastarela. Sprejemnega 
bloka ni, čakalnice tudi ne, tako da 
se vse odvija na hodniku oddelka. 
Na ginekološkem oddelku ni otroš
ke sobe. Novorojenčke in otročnice 
zato nameščajo med ginekološke 
bolnice. Razi.mljivo je , da t ako 
okolje zanje ni pr imerno. Štirje gi
nekologi imaio na voljo en sam 
preiskovalni prostor, ki je v zvezi s 
prostorom z a manjše operativne 
posege. 

V kletnih piostorih deluje od leta 
1966 dalje ginekološka ambulanta . 
Sestavljajo jo soba za preglede, pi
sarne, čakalnica, sanitarni prostori 
ter prostor za ginekološko citologi-
io. V neposreJni bližini so prostori 
za garderobo oddeika, slačilnica 
itd. Prostori .so nefunkcionalni, sla
bo zračeni, sk>bo osvetljeni in vlaž
ni. Večkrat so prostori preplavljeni 

s fekalijami. Dnevno opravijo tu 
do 40 ginekoloških pregledov. En
krat tedensko dela v istih prostorih 
tudi a m b u l a r t a za preprečevanje 
nezaželene no-ečnosti . 

Pa še nekaj stat-stičnih podatkov 
za preteklo leto. V sedemdesetih 
posteljah se j e izmenjalo 3.244 bol
nic, skupno so bile na oddelku 
21.782 oskrbi.ih dni. Izkoriščenost 
postelj se giblje v republiškem pov
prečju in je nekaj nad 85 
odstotkov. V ginekološki specialis
tični ambulant i so opravili 5.362 
prvih pregledov in 3.563 ponovnih 
pregledov, 21.962 pa je bilo oprav

ljenih storitev. Lani je bilo na od
delku 1.480 porodov. 

Najbolj per;'č problem ginekološ
k o porodnega oddelka so obupne 
higienske razmere — premalo je sa
nitarnih p r o t o r o v , prostori so 
vlažni, prcs tor za čisto perilo nima 
ustreznega zračenja, križanje čistih 
in nečistih poti je tu običajno, ker 
drugače niti i'e more biti. Začudo 
na nobenem cd oddelkov še ni priš
lo do epidem^je pri novorojenčkih 
kar pomeni , ča je skrb za čistočo tu 
podvojena. Republiški .sanitarni 
inšpektor, ki si je ogledal prostore 
aprila lani je Dotrdil , da so higien
ske razmere resnično nevzdržne. 
Oba oddelka sta sicer delno obnov
ljena — sobe in ostali prostori so 
prepleskani, tudi precej novih 
sodobnih postelj so nakupili , pa 
vendar ne tol ko, da ne bi bilo po 

sobah še nekaj muzejskih primer
kov, storili so pač, kar se je storiti 
dalo. Glede na prostore in glede na 
razpoložljiva sredstva. 

Sedaj pa so .se delavci ginekološ
ko porodnega oddelka znašli v slepi 
ulici-. Zaradi cega, so dejali, ker v 
naslednjem srednjeročnem obdob
ju ta oddelek ne bo deležen nobenih 
sprememb. Že nekaj let si prizade
vajo, da bi zgradili prizidek, oziro
ma novi oddelek, saj bi delna obno
va s prizidkom pomenila prevelik 
strošek, pa še vseh pomanjkljivosti 
ne bi odpravili . 

Pripravljen je seznam nujno po
trebnih pros torov, ki resnično kaže 
na pot rebo po gradnji novega 
s o d o b n e g a o d d e l k a . Delavc i 
ginekološko porodnega oddelka 
pravijo, da jih je zajelo malodušje, 
ker po skoraj sedmih letih spet niso 
zajeti v investicijskih načrtih. Pa ne 
samo zaradi prostorov, tudi opre
ma — vsaj del — je tako za,starela, 
da je kar smešno, ko si jo ogleduješ 
in j o primerjaš s tisto, na sodobno 
opremljenih oddelkih. Zdravniki 
zatrjujejo, da je operacijska miza 
in luč nad njo — na ginekološkem 
oddelku — vsaj iz časov pred drugo 
svetovno vojno, če nima še bolj 
častitljive starosti! 

Gravitacijsko območje oddelka 
je izredno veliko. Podatki za leto 
1979 zgovorno kažejo na to . Iz ma
riborske občine je bilo na oddelku 
257 pacientk, ,iz ormoške 558, iz 
ptujske 7.328. iz slovenskobistriške 
občine 351 in iz drugih občin 431 
pacientk. 

Očitno pa je, da sredstev za grad
njo ni. Kako bodo torej v ptujski 
bolnišnici re',evali te probeleme? 
Počakati bo treba še eno petletno 
obdobje — to je edina možna reši
tev v trenutni gospodarski situaciji, 
posebej Še za-ol jo tega, ker ima vso 
prednost osnovna zdravstvena služ
ba. Ob tem pa se je kljub temu po
trebno vprašat i , ali ne sodi velik del 
opravil na ginekološko porodnem 
oddelku tudi v osnovno zdravstve
no službo!? ( i radnja prizidka gine
kološko porodnega oddelka je v 
načrtih tozda Bolnišnica že vrsto 
let, ,na prioritetni listi investicij je 
bila na tretjem mestu — takoj za 
kirurgijo in internim oddelkom, pa 
jo je sedaj i'.podrinila potreba po 
gradnji nove kotlovnice in pralnice 
za bolnišnico in Zdravstveni dom. 

Tekst N. D. 
Loto J. B. 

Uspešno vključevanje 
zunanjih sodelavcev 

O s n o v n a šola Olge Meglic v Ptuju, k i j e bila us tanovl jena v maju 
1979. je svoje de lo začela s 16. odde lk i in 448 učenci ter t remi odde lk i 
podal j šanega bivanja . V tem šolskem letu pa j e na šoli že 519 učencev v 
sedemnajs t ih odde lk ih , starši pa bi radi tudi \ eč o d d e l k o v poda l j šanega 
bivanja. Po tem. ko j e bila v l anskem n o v e m b r u šola p o i m e n o v a n a po 
zaslužni d o m a č i n k i in revo luc ionark i Olgi Megličevi . se j e u spešno 
vključila tudi v življenje kra jevne skupnos t i . Pionirji so razvili svoj 
p rapor . T O Z D F lek t ron ika pa j e prevzela še pokrovi te l j s tvo nad tem 
najmlajšim šolskim ko lek t ivom v ptujski obč in i . Z a p r ihodn je sred
njeročno o b d o b j e načr tuje jo , da b o d o število učilnic in d rug ih pros torov 
povečali in j ih p r i m e r n o tudi uredil i . 

V tej osnovn i šoli pa se l ahko pohval i jo z i z r edno razve jano iz-
venšolsko de javnos t jo v ka te ro vključujejo skoraj vse učence in t ako 
spremljajo njihov razvoj pa tudi in terese . N a osnovi p o s e b n e a n k e t e so 
dobili zan imive razu l ta le . še več pa razl ičnih želja, ki so j ih uspeli strniti 
v 32 ra / l ičn ih dejavnost i v p ros tem času. V ta n a m e n so izdali tudi 
posebno glasilo Pionirska obvest i la s č imer so učence p o d r o b n e j e se
znanil i s p r o g r a m o m ku l tu rn ih , l e l esn iku l lu rn ih . na ravos lovn ih , teh
ničnih, o b r a m b n i h in d rug ih akt ivnost i . Pohval i jo se lahko, d a j e velika 
večina — kar 492 učencev vkl jučenih v te p r o g r a m e in da nj ihove 

dejavnost i manifes t i ra jo skozi razl ične pr i red i tve in pros lave . 
Delo v krožkih vodi jo povečini učitelji, letos pa so uspeli vključiti 

tudi 11 zunanj ih sodelavcev — staršev nj ihovih učencev, ki r a v n o t ako 
žrtvujejo veliko pros tega časa za de lo z m l a d i m i . Učitelji si p r i zadeva jo , 
da bi se učenci d o d o b r a seznanil i s t emel jn imi odnos i v naši s a m o u p r a v n i 
socialistični d i u ž b i . T e o d n o s e pa obl ikujejo v razl ičnih organizac i jah od 
razredne do šolske skupnos t i , p ion i r ske organizac i je . ZS.MS. šolsko 
špor tno d ruš tvo in ostal ih ob l ikah pros tovol jn ih in d rug ih akt ivnost i , ki 
so tudi vse s a m o u p r a v n o o rgan iz i r ane . mš 

Izjave bolnic na ginekološko 
porodnem oddelku ptujske bolnišnice: 

Stanka Fajfar: 
»Prostori so p r ema jhn i , p r e n a t r p a n i s pos te l jami . Posebej po o p e 

raciji si bolnice že l imo miru . Ce jc v sobi po šest poste l j , pa miru ni. T u d i 
sani tarni prostor i bi mora l i biti boljši — p r e m a l o j i h j e . Pogrešam d n e v n i 
prostor kjer bi l ahko sp re j ema la ob iske , ne pa d a pr ide jo ka r v sobo.<< 

Vera 1 rafela: 
»Res j e p o r a z n o , saj še mize n i m a m o v sobi , da bi l a h k o sedle h 

kosilu. Moli me . ker j e v sobi pet postelj in še zas i lno ležišče. P rehod i m e d 
posteljami so široki le 20 cen t ime t rov , t ako d a j e o b obiskih precejšnja 
gneča. V kopalnic i č a k a m o v vrsti, da se l ahko u m i j e m o . T o l a ž i m se s 
tem. da b o m šla k m a l u domov .« 

Mar jana Nipič: 
»Zelo m e moti h r u p v h o d n i k u . K o pr ide nova po rodn i ca s l iš imo 

tekanje in pogovor , v e d n o sl išimo do jenčke , ko joka jo , t ako d a j e s 
spanjem bolj s labo. T u d i p o r o d n a soba j e tu z raven , t ako da se zdi, kot 
da bi po rodn ica rodila v naši :>obi. N a r o b e se rni zdi . d a je vhod v o t roško 
sobo kar iz h o d n i k a in l ahko vsak vstopi vanjo, če s lučajno ni sestre v 
sobi.c 

Marija Tetičkovič: 
»Nerodni ) j e . ker nas j e pet v sobi . Moja postelja j e izpos tavl jena 

p rep ihu . I m a m o s a m o tri s t ranišča , ki so ob i ča jno z a s e d e n a , tud i 
kopalnica je n e p r i m e r n a . Č e bi imele p o r o d n i c e na voljo kakšen p ros to r , 
bi se lahko tam pogovar ja le in izmenja le izkušnje o negi o t r o k a . T u d i 
televizijo bi l ahko tam gleda le ali vsaj pos luša le rad io . T o p o g r e š a m o . « 

Mi lena Pihler: 
»Boljši prostor i bi mora l i biti. saj nas j e v sobi deve t , z r a č i m o pa j o 

težko. Sani tarn i pros tor i s k o p a l n i c o so pod kr i t iko . Ena b a n a in tuš za 
celi odde lek — grozno! T u d i p o r o d n a soba j e v s l abem stanju — vsaj 
s t rop, kol ikor sem opaz i l a . T u d i se mi ne zdi p rav . da je vhod v p o r o d n o 
sobo kar iz h o d n i k a , pa v o t roško tudi . Zaka j ne z g r a d i m o novih 
pros torov, ali naši otroci in m a t e r e tega niso v redn i? . N. D . 
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S skupščine ribiške družine Ptuj 
Člani ptujske ribiške družine so v 

zadnjem času precej aktivni. 
Poročali smo že o sestankih 
pododborov , pa o sejah komisij in 
predsedstva, tokrat pa so se v petek 
12. decembra v dvorani magistrata 
sestali tudi delegati skupščine 
ribiške družine Ptu j . P o pregledu 
realizacije sklepov zadnje seje so 
razpravljali o vsebini osnutka 
finančnega programa družine za 
prihodnje leto, ki so ga brez bistve
nih pr ipomb tudi sprejeli. Precej 
besed je bilo namenjenih razpravi o 
vsebini p rograma vzdrževalnih del 

za letošnje in prihodnje leto. Pričeli 
so namreč z rekonstrukcijo jezu v 
Velovlaku, v kratkem pa se bodo 
lotili tudi rekonstrukcije ostalih 
jezov na gojitvenih in športnem 
ribniku. 

V osrednji točki dnevnega re
da pa so ribiči rn/pravljali o 
kandidatur i za organizacijo in 
izvedbo pokalnega prvenstva Ju
goslavije v ribolovu za leto 1981. 
Janko Božič, član tekmovalne 
komisije pri Ribiški zvezi Slovenije, 
ki bo skupaj z Ribiško športno zve

zo Jugoslavije sodelovala pri or
ganizaciji te najvišje ribiške pri
reditve, je ptujskim ribičem v krat
kem podal osnovne vsebinske 
usmeritve za organizacijo in izved
bo , ,Kupa Jugoslavi je" . Skupščina 
je sprejela sklep o potrditvi 
kandidature za organizacijo te pri
reditve, ki bo v staro mesto ob Dra
vi sredi prihodnjega leta pritegnila 
prek 250 tekmovalk in tekmoval
cev, pa seveda številne navijače iz 
raznih krajev Jugoslavije. V ta 
namen so se že dogovorili o or
ganizaciji častnega in pripravljalne
ga odbora . Ker pa bodo ptujski 
ribiči prihodnje leto slavili še tri 
p o m e m b n e j u b i l e j e : 35 let 
organiziranega ribištva v Ptuju, 30 
let ribiške družine Ptuj in 25 let 
Zveze ribiških družin občine Ptuj , 
so za organizacijo in izvedbo osta
lih jubilejnih prireditev določili še 
posebni odbor. Tako bodo v po
častitev jubilejev in 40 letnice vstaje 

jugoslovanskih narodov izvedh 
slavnostno sejo skupščine RD Ptu j , 
izdali bodo posebno številko revije 
Rokavi Drave, jubilejne značke, 
organizirali pa bodo tudi večjo 
ribiško prireditev. 

V nadaljevanju skupščine so ribi
či razpravljali o podpisu samo
upravnega sporazuma o dodelitvi 
voda s strani SO P tu j , zanj so se 
tudi odločili. Ob koncu pa 
razpravljali še o nekaterih vpraša
njih delegacij posameznih pod
odborov. Nekaj besed so namenili 
tudi vsebini predloga posebnega 
pravilnika o vrednotenju del in 
opravil ribičev. Gre za vrednotenje 
p r o s t o v o l j n e g a de la v sakega 
sposobnega člana ribiške družine 
Ptuj . Na ta način želijo vzpodbudi
ti čim več članov k prostovoljnemu 
delu. 

M. Ozmec 

Največ sporov zaradi motenja 
posesti 

Poravna ln i sveti , ki smo j ih ustanovil i z n a m e n o m , da bi večji del 
sporov, ki nas t ane jo m e d o b č a n i uredili d o m a , v krajevni skupnos t i , 
ponekod dela jo zelo d o b r o p o n e k o d pa Jih imajo s a m o na papir ju. In 
kakšni so s p o n . k i j i h o b r a v n a v a j o ? 

V Des t rn iku na p r i m e r pravi jo, da gre v g l avnem za razna moten ja 
posesti , ob rekovan j a in d r u g e m e d s e b o j n e ob tožbe zarad i ka ter ih so 
.sosednje sprejo med seboj in grozijo s sod iščem. T u v veliki mer i 
po ravna ln i svet tudi uspešni) posreduje , da se sprt i kra jani spet pobo ta jo 
in p o n o v n o vspostavi jo d o b r e medsoseske o d n o s e . Le redki so tisti pri 
katerih venda r l e ni zaleglo n o b e n o pregovar jan je in Zato iščejo svoje 
zadoščenje na sodišču. 

Ugotavl jajo, da število o b r a v n a v a n i h p r ime rov p a d a saj se po ra 
vnalni svet v tem letu še ni sestal , t r e n u t n o pa j e že okrog 20 raznih 
sporov, ki j ih bo p o t r e b n o zgladit i in spr te p o n o v n o prepr iča t i , da j e 
prijateljsko sode lovan je m e d sosedi v e n d a r l e pametne j še in koris tnejše 
za vse. 

mš 

Draga kmetijska mehanizacija 
Večina kmetij je danes zelo do

bro opremljena s kmetijskimi stro
ji in pr ipravami. Nabavna cena 
kmetijske mehanizacije je iz leta v 
leto višja. Izkoriščenost večine 
strojev pa ni popolna zaradi se

zonskega značaja uporabe. V letu 
jih uporabl jamo le nekaj dni 
(kombajni , sejalniee, kosilnice, si-
lore/.nice...) V strojnih skupnostih 
se n j iho\a iskoriščenost \' sezoni 
bistveno zveča. 

/ a i o s t n a je cesto slika na kme
čkih in družbenih dvoriščih v času 
mr t \ e sezone, ko stroji počivajo. 
Namesto, da bi jih zaščitili pred 
r ia \enjem, jih pust imo pod milim 
nebom, neočiščene, nekozervirane. 
De/ , sonce, mraz pa tako neusmi
ljeno pospešujejo njihovo propa
danje. Ko stroj spet potrebujemo, 
nam zaradi slabega vzdrževanja 
kmalu odpove. Nato se jezimo, 
češ, da je stroj iz slabega materia
la, da vedno odpove prav sredi 
največje sezone, da rezervniti delov 
ni, ko jih najbolj potrebujemo. 

Vse te nevšečnosti si bi prihranili, 
i.e bi po končanih delih .shranili 
mehanizacijo v garaže, jo zaščitili 
pred korozijo in pravočasno zame
njali i/rabijene in polomljene dele. 
I o lahko naredimo predvsem v 

zimskem času, ko n imamo oprav
ka s poljskimi deli. Bolj se verjet
no splača stroj čuvati in pravilno 
vzdrževati, kot pa kupiti novega in 
dragega, čeprav se nam še prejšnji 
ni dovolj izkoristil oziroma amor
tiziral. J . M. Človek in si roj 

Kmetovalci so bili 
zadovoljni 

Organizatorji strokovnega semi
narja / a pridelovalce mleka so bili 
zelo presenečeni nad odzivnostjo 
kmetovalcev, saj sc je seminarja v 
šiiriii dneh udek'>ilo več kot 400 

slušateljev. Pričal-ovali so namreč 
manjšo udeležbo saj predavanja p o 
krajevnih skupnostih niso bila 
nikoli tako obiskana. 

Udcle/ba je potrdila, da si 
kmetovalci takih predavanj želijo 
in da jim z vcscijem prisluhnejo. 
Kako tudi nc, sa' je bila beseda o 
ureditvi hlevov, liigienskem prido
bivanju mleka, mastititisu oz. 
okvarah vimenov, pa o molznih 
strojih, riivnanju z njimi in okva
rah pri le teh. 

Dvorana v T O Z D .Mlekarna je 
bil« v ponedeljek, torek in sredo 
nabito polna, v č.'trtek pa je skoraj 
/manjka lo sedi /ev v dvorani 
narodnega doma , kjer je seminar 
polekal /adnji dan. 

Predavatelji sc bili zares izvrstni, 
govorili so enostavno, zanimivo in 
prepričljivo. Pripravili so tudi sli
kovno opremo predavanj , predava
nja so popestrili;-: diapozitivi in pri
kazali tudi naprave za molžo. 

Mnogi so bili presenečeni tudi 
/veeer, ko so si pri Lahu v Ponger-
eah ogledali sodtibno urejeno krav
jo larmo z m o l / o v izmolzišču in 
prosto rejo žival,. 

Ko s e m s e o seminarju pogovar
jala tudi s kmetovalci so mi 
povedali, da si lakih predavanj še 
želijo saj so bih teme zares dobro 
i /hrane. 

N. Kotar 

Proizvodno delo v usmerjenem izobraževanju 
1. nadaljevanje 

Z A G O T A V L J A N J E P R O S T O R S K I H , 
M A T E R I A L N I H , KADROVSKIH IN DRU
G I H P O G O J E V ZA I Z V A J A N J E P R O I Z V O 
D N E G A DELA O Z . D E L O V N E PRAKSE 

Proizvodno delo oz. delovna praksa mora biti 
organizirana tako, da bodo udeleženci izobraže
vanja z opravljanjem dela neposredno v delo
vnem procesu s svojim delom ter rezultati tega 
dela lahko prispevali k dohodku temeljne or
ganizacije ali delovne skupnosti oz. p r ihodkom 
delovnih ljudi, ki samostojno opravljajo deja
vnost s sredstvi v lastnini občanov. T o izhodi
šče utemeljuje načelo, da zagotavljajo prosto
rske, materialne, kadrovske in druge pogoje za 
neposredno izvajanje proizvodnega dela oz. 
delovne prak.se organizacije združenega dela ali 
delovne skupnosti oz. delovni ljudje, ki to pro
izvodno delovno prakso izvajajo. V okviru teh 
pogojev so zlasti: 

Neposredni materialni pogoji za organizacijo 
in izvajanje delovnega procesa (delovni prosto
ri, delovna sredstva, predmeti dela, sredstva 
osebne zaščite pri delu ter druge sredstva varst
va pri delu). 

Z zakonom določene minimalne pravice 
udeležencev izobraževanja: 

— VARSTVO PRI DELU V SKLADU S 
POSEBNIMI PREDPISI 

— varstvo pri delu v skladu s posebnimi pre
dpisi 

— zavarovanje za primer nesreče pri delu 
— nagrade udeležencem izobraževanja v 

skladu z njihovim prispevkom k dohodku 
temeljne organizacije ali delovne skupnosti o / 
prihodkem delovnih ljudi, ki samostojno opra
vljajo dejavnosti s sredstvi v lasti občanov. 

Zavarovanje za primer nesreče pri delu obse
ga: 

zagotavljanje zdravstvenega varstva v pri
meru nesreče pri delu in obolenju za poklicno 
boleznijo v skladu z zakonom o zdravstvenem 
varstvu oz. v skladu s samoupravnimi splošnimi 
akti samoupravnih skupnosti na področju zdra
vstva; 

— zagotavljanje zavarovanja za invalidnost 
in telesno okvaro, ki sta posledica nesreč pri de
lu in poklicne bolezni, v skladu s samoupravni
mi splošnimi akti samoupravnih interesnih 
skupnosti na področju pokojninskega in invali
dskega zavarovanja; 

— vsem organizacijam združenega dela pa 
pr iporočamo, da tako kot delavce kolektivno 
ne/godno zavarujejo pri zavarovalni skupnosti 
tudi učence na proizvodnem delu oz. delovni 
praksi. T o zavarovanje zajema praktično vse 
nezgode, ki se učencem lahko pripetijo. 

V zvezi z nagrado naj bi uporabniki in izvaja-
lei v samoupravnih sporazumih o temeljih pla
nov poserne izobraževalne skupnosti določili 
minimalno višino te nagrade, osnove in merila 
za njeno določanje pa naj opredeljujejo samo
uprav ni splošni akti organi/acije združenega 
dela v skladu z družbenim dogovorom in 
samoupravnimi sporazumi o oblikovanju in 
delitvi sredstev za osebne dohodke in skupno 
porabo . 

Druge pravice udeležencev izobraževanja kot 
so: 

— prehrana 
— posebni zdraviniški pregledi, kadar so taki 

pregledi obvezni pred vključitvijo udeležencev 
i/ohrii/evanja v proizvodno delo oz. delovno 
prakso. 

Delo delavcev, ki bodo izvajali o/, sodelovali 
pri i/vajanju proizvodnega dela ali delovne pra
kse. 

Način zagotavljanja drugih iwgojev za 
organiziranje in izvajanje proizvodnega dela oz. 
delovne prakse morajo določiti uporabniki in 
izvajalci v posebnih izobraževalnih skupnostih v 
samoupravnem sporazumu o temeljih plana te 
skupnosti . V okviru posebnih izobraževalnih 
skupnosti naj bi se zagotavljali zla^ti nasletlnji 
pogoji: 

Hsredstva za storitve, ki jih bodo v zvezi z 
organiziranjem proizvodnega dela oz. delovne 
prakse in sodelovanjem pri njenem izvajanju 

opravljale izobraževalne organizacije; 
2) prispevki za zagotavljanje posameznih pra-

V ic iz zdravstvenega varstva v skladu z zakonom 
o/ , samoupravnimi splošnimi akti samoupra
vnih interesnih skupnosti na področju zdra
vstva, o / , s spora/umi med izobraževalnimi 
skupnostmi in skupnostmi zdravstvenega var
stva; 

3) sredstva za regresiranje morebitnih prevo
zov udeležencev izobraževanja na proizvodno 
delo oz. delovno prakso. 

Bilo bi smiselno, da se v samoupravnih 
spora /umih o temeljih planov posebnih izobra
ževalnih skupnosti določi, da se tudi zavarova
nje za primer nesreče pri delu zagotavlja z zdru

ževanjem sredstev v okviru posebnih izobraže
valnih skupnosti in se prispevki za to zavarova
nje poravnavajo iz teh sredstev. Uporabniki in 
izvajalci se lahko dogovorijo, da se z združeva
njem sredstev v posebnih izobraževalnih 
skupnostih zagotavljajo še nekateri drugi pogoji 
kot je npr.: kritje dela stroškov pri usposablja
nju delavcev, ki bodo izvajali oz. sodelovali pri 
izvajiUiju proizvodnega dela oz. delovne prakse. 
K A D R O V A N J I ; I N U S P O S A B L J A N J E 
D E L A V C E V , KI B O D O I Z V A I A I I P R O 
I Z V O D N O D E L O O Z . D E L O V N O P R A J S O 

/ a delavce v organizacijah zdri:/enega dela, 
ki niso izobraževalne organizacije velja, da se 
izberejo na način, ki ga določa samoupravni 
splošni akt organizacij združenega dela in se za 
to delo ne izbirajo na podlagi razpisa. Predla
gamo, da v organizacijah združenega dela te de
lavec imenuje na predlog strokovne službe dela-
V ski sv et. 

/ a te delavce veljajo splošni pogoji, ki jih 
doloea zakon za delavce v usmerji:nem izobra
ževanju: 

— ustrezna strokovna izobrazba v skladu z 
zakonom, vzgojnoi/obra/evalnim programomm 
oziroma samoupravnim splošnim aktom, 

— da s celotno svojo poklicno in družbeno 
aktivnostjo uveljavljajo humane medsebojne 
odnose in socialistično samoupravljanje. 

Zakon za te delavce ne določa minimalnih 
pogojev glede stopnje strokovne izobrazbe in 
prepušča uporabnikom in izvajalcem, da pogoje 
dela, stopnje ui vrste strokovne izobrazbe za te 
delavce določijo z vzgojno-izobraževalnim pro
gramom. 

/ a k o n za delavce, ki izvajajo proizvodno 
t+elo m delovno prakso v drugih organizacijah, 
ne zahteva, da imajo podagoško-andragoško 
izobrazbo. Tudi ne zahteva da tak delavec 
opravlja strokovni izpit v skladu s predpisi s 
področja vzgoje in izobraževanja. 

Mnenja smo, da je za delavce, ki bodo izva
jali proizvodno delo oz. delovno prakso potre
bno organizirati ustrezno dopolnilno izobraže
vanje, / a t o naj organizacije združenega dela 
tem delavcem obvezno zagotovijo ustrezno 
dopolnilno izobraževanje po programih, ki jih 
pripravi programski svet pri CiZ Slovenije in jih 
verilicirajo strokovni sveti ustreznih posebnih 
izobraževalnih skupnosti . 

Nadaljevanje prihodnjič 

BOGOMIR KOSTANJEVEC 

Kmečki 
turizem 

(1 . nada l j evan je ) 

K A K Š N E D O L O C B E Š E V S E B U J E Z G O R A J CIT. P R A V I L N I K ? 

V 2. čl. p rav i ln ika j c povedane.) kaj m o r a vsebovat i po t rd i lo o 
priglasitvi opravl janja k m e č k e g a tu r i zma . V nada l jn ih členih cit. p ra
vilnika je d o l o č e n o kakšne mora jo biti z g r a d b e , k a k o mora jo biti 
p rcml jene . kakšni mora jo biti pros tor i , kakšna m o r a j o biti s t ranišča , 
do ločena je kategorizaci ja sob za p renočevan je , p o v e d a n o j e kakšne 
pogoje mora jo izpolnjevati prostor i za p r i p r avo in s t r ežbo h r a n e in 
pijače, k a k o m o r a biti op reml j en pros tor za k a m p i r a n j e itd. Drug i v Z G D 
napovedan i pravi lniki , kol ikor j e meni znano , doslej niso bili i zdani . 

O B R T N I Z A K O N (skrajšano O Z ) 

Že obr tn i z a k o n iz leta 1973je vseboval v 113. d o 118 čl. tudi d o l o č b e 
o k m e č k e m tu r i zmu . O b r t n i z a k o n iz leta 1^79 pa us t rezne sicer m a l o 
sp remenjene do ločbe vsebuje v 97. — 99. in 119. čl. 97. čl. do loča , da 
lahko kmet v svojem k m e č k e m gospoda r s tvu sp re j ema na p r e n o č e v a n j e 
goste ter nud i gos tom ter a b o n e n t o m h r a n o in pi jačo v sk l adu s predpis i 
in pod pogoji, k i j i h do loča obč inska skupšč ina . 

Da b f l a h k o p rav i lno razumel i in uporab i l i o m e n j e n i člen, se mi zdi 
po t r ebno pojasnit i s ledeče: 

Z besedo »kmet« ni mišljen vsak o b č a n , ki se z l judsko govor ico 
naziva kmet , t emveč le tisti o b č a n , ki ima s ta tus k m e t a p o 4. čl. z a k o n a 
o kmetijskih zemljiščih (Ur . I. S R S št. 1/79). o č e m e r sem že pisal (glej 
Tednik št. 4 6 / 7 9 ) . 

Kaj r a z u m e O Z pod p o j m o m >>kmečko gospoda r s tvo« tega ne pove . 
Komenta to r j i O Z iz leta 1973 (glej knjižico O b r t n i z a k o n s k o m e n t a r j e m 
in vzorcem us tanovi tve p o g o d b e ter s ta tu ta P O Z D , ki j o j e izdal in založil 
Č Z U r a d n i list SRS leta 1973) sma t r a jo , d a j e t r eba pod tem p o j m o m 
razumet i kmet i jo kot j o opredc lu je t a 3. in 4. čl. z a k o n a o d e d o v a n j u 
kmetijskih zemljišč in zasebn ih kmet i j skih gospoda r s t ev (Ur . 1. S R S št. 
26 /73) . o čemer sem že pisal (glej T e d n i k št. 4 / 8 0 ) . T a k o stališče bi l ahko 
prišlo v pošlev le v tistih o b č i n a h , kjer so obč inske skupšč ine z o d l o k o m 
že določi le kmet i je . O s e b n o pa mis l im da ni z a k o n s k e ovire , d a bi se po jm 
»kmečko gospodars tvo« uporabl ja l širše kot pa j e pojm »kmeti je« p o 
zgoraj cit. z akonu . 

V 97. čl. O Z . ki zah teva , da se m o r a kmečki tu r i zem opravl ja t i v 
skladu s predpis i , ti predpis i ni.so naštet i . S m a t r a m , da so mišljeni tisti 
predpisi o kater ih sem že pisal zgora j , to j e p r e d v s e m n e k a t e r e do ločbe 
zakoria o gostinski de javnos t i in neka te r i na pod lag i njega izdani p ra 
vilniki. 

V 1. odst . 98 . čl. O Z je p r e d p i s a n o d a tudi k m e č k o g o s p o d a r s t v o s m e 
oddat i največ 20 ležišč. T a omej i tev pa ne velja za tisto k m e č k o gospo
dars tvo , ki ima sklenjen s a m o u p r a v n i s p o r a z u m ali p o g o d b o o t ra jnem 
sodelovanju z organizac i jo z d r u ž e n e g a de la . 

V 2. odst . 98rčl. O Z pa je ista d o l o č b a 5 možnos t i odda j e p ros to ra za 
kampi ran je ko t jo vsebuje že zgoraj cit. Pravi lnik o m i n i m a l n i h t ehn ičn ih 
pogojih za sp re j eman je na p renočevan je ter za p r i p r a v o in s t režbo h r a n e 
in pijač v gospodin js tv ih in kmečk ih gospoda r s tv ih . O 99. čl. O Z sem že 
pisal zgoraj . 

V 119. čl. O Z pa j e do ločeno , da k m e č k o g o s p o d a r s t v o za o p r a 
vljanje dejavnost i p o 97. čl. z a k o n a l ahko uporab l j a d o p o l n i l n o de lo 
največ treh delavcev. T u gre za tuje de lavce , d o č i m število d ruž insk ih 
članov kme ta , ki opravl ja kmečk i tu r i zem ni o m e j e n o . 

O D L O K I O B Č I N S K I H S K U P Š Č I N 

V 2. odst . 12. čl. Z G D so obč inske skupšč ine poobla.ščene, d a l ahko 
s svojimi predpisi za p o s a m e z n a o b m o č j a d o l o č b o še H n H ^ t n p f^Kini^«-: . 
pogoje poleg pogojev, k i j i h j e določii z.a m m c c k i tu r izem ze republ i šk i 
sekretar za gospoda r s tvo s svojim že zgoraj o b r a v n a v a n i m Prav i ln ikom. 

V 97. čl. o b r t n e g a z a k o n a so obč inske skupšč ine u p r a v i č e n e določit i 
pogoje pod ka te r imi j e dovo l j eno opravl ja t i k m e č k i t u r i zem. R a z u m e se, 
da občinski pogoji ne i.iorejo biti v naspro t ju z Z G D in O Z in na podlag i 
teh zakonov izdanih republ išk ih p redp isov — prav i ln ikov . 

Tistih pogojev, ki j ih že vsebujejo republ i šk i p redp is i ni t reba 
ponavljat i v občinskih predpis ih . O g l e j m o si p redp i se o k m e č k e m tu
rizmu v o rmošk i in ptujski občini . 

Skupšč ina obč ine O r m o ž j e d n e 25. 6. 1980 sprjela odlok o uredi tv i 
določenih vprašan j s področ ja za sebne obr t i v obč in i O r m o ž ( U r a d n i 
vestnik obč in O r m o ž in Ptuj št. 15/80) . Peti in šesti člen cit. o r m o š k e g a 
odloka se n a n a š a t a na spre jemanje gostov na p renočevan je in h r a n o : 

a) v gospodinjs tvih in poči tn iških hišicah 
b) v k m e č k e m gospodar s tvu . 
Z oz i rom na p r e d m e t tega č l a n k a bom govoril le o tistih d o l o č b a h 

občinskih od lokov , ki se t i če jospre jmanja turistov na p renoč i tev in h r a n o 
v kmečkem gospoda r s tvu , ka t e ro de javnos t , kot sem. že zgoraj poveda l , 
sma t r am za kmečki tu r izem. 

V smislu 5. čl. cit. o r m o š k e g a o d l o k a lahko v svojem k m e č k e m 
gospodars tvu sp re jme na p renočevan je goste s a m o p reko organizac i je 
združenega de la s področ ja gost instva in tu r izma na osnovi k o o p e r a -
cijske p o g o d b e . 

Po tem č lenu mora torej kme t . ki želi sp re jemat i goste s a m o na 
prenočevanje (za n u d e n j e gos tom h r a n e in pijače ta člen ne velja) 
izpolnjevati pogoj , da m u goste pošlje gost inska ali tur is t ična o rgan i 
zacija zd ruženega dela . s ka te ro ima kme t sk lenjeno p o g o d b o o po-
slovnvem sode lovanju (kooperac i j sko p o g o d b o ) . Č e p r a v se za spreje
manje gostov na p renočevan je po 5. čl. cit. o r m o š k e g a o d l o k a ne zah teva 
us t rezno dovol jenje prisU)jnega obč inskega u p r a v n e g a o r g a n a ( takega 
dovoljenja sedaj ne zah t eva niti O Z ) pa se po m o j e m m n e n j u mora jo 
upoštevati do ločbe zgoraj o b r a v n a v a n e g a Pravi ln ika , razen d o l o č b o 
priglasitvi crpravljanja te de javnost i in dovol jenja za n jeno opravl jan je . 
Opozor im še na 3. točko 14. čl. cit. o r m o š k e g a od loka , ki do loča , da se z 
d e n a r n o kazni jo od 100 d o 500 din kaznuje k d o r o d d a j a sobe za 
prenočevanje v naspro t ju s 5. čl. tega od loka . 

V smislu 6. čl. cit. od loka pa l ahkg kmet v svojem k m e č k e m 
gospodars tvu nud i h r a n o in pi jačo gos tom na podlagi p redp i sov (gre za 
republ iške p redp ise , ki sem j ih že zgoraj o b r a v n a v a l ) in nas lednj ih 
pogojev: 

a) da nudi h r a n o in pi jačo las tne pro izvodnje d o p o l n j e n o z mine 
ralno vodo in b reza lkoho ln imi p i jačami v manjšem obsegu . 

b ) d a j e kot nosilec dejavnost i zd r avs tveno p reg l edan 
C ) da ima na r azpo lago us t rezno opreml jen pros tor 
č) da so ure jene sani tar i je 
d) da so ostali pogoji določi jo n e p o s r e d n o o b p reg ledu p ros to rov in 
e) dii dobi us t rezno dovol jenje , ki ga izda pristojni up ravn i o rgan 

občine. 
S m a t r a m , d a j e naš tevanje pogojev pod c. č. d n e p o t r e b n o , kajti kot 

sem že omeni l , m o r a kmet . ki želi r)pravljati kmečki tu r izem upoš tevat i 
določbe zgoraj o b r a v n a v a n e g a r epub l i škega prav i ln ika . K o n t r o l o o 
upoštev anju o m e n j e n e g a repub l i škega p rav i ln ika m uk repan je če se po 
pravi ln iku nc pos topa pa vrši pristojni t)bčinski inšpek tor . 

Nada l j evan je pr ihodnj ič 
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V Destrniku bodo odprli 

oddelek vrtca 
v Des t rn iku so v e k n nem / e t)pravil i de la \ pros tor ih novega vrtca, 

ki se bo naselil v zgradb i v kater i j e poš ta m d v o r a n a za prirecntve. O b 
deležu skupnos t i o t roškega vars tva , ki j e dob i la v ta n a m e n sreds tva 
sol idarnost i , bo o k r o g 20 ods to tkov pr i speva la tudi kra jevna skupnos t 
kot SVOJ delež v de lu in denar ju . Z a k ra jevno skupnos t j e to go tovo 
svojevrsten uspeh , ki ga l a h k o p r i p i š e m o večle tn im pr i zadevan jem 
s a m o u p r a v n i h o rganov , še večji pa bo, če b o d o o b t)tvoritvi pros torov 
zagotovil i tudi z a d o s t n o število o t rok , da bo l a h k o eno ta s k o m b i n i r a n i m 
o d d e l k o m začela z d e l o m . 

V pros tor ih vrtca, ki ga b o d o p r e d v i d o m a odpr l i v prvi polovici 
meseca januar ja b o d o svoj pros tor našli tudi najmlajši iz c i c ibanove in 
m a l e šole. 

Poleg leĝ â pa v Des t rn iku tečejo tudi p r ip rave na k o n č n o uredi tev 
.šolskega igrisca, k i j e v n e p o s r e d n i bližini sole, venda r na precej n e d o 
s t o p n e m kraju za slroie in d r u g o mehan izac i jo . Z lastniki zemljišč .so se 
dogovor i l i , cfa b o d o dovoli l i p revoz strojev za asfal t i ranje, ki b o pred-
vid()ma s leklo takoj s p o m l a d i . Sreds tva za uredi tev igrišča so pr ispeval i 
kra jevna skupnos t , šola. i zobraževa lna skupnos t in drugi nosilci deja
vnosti , ki b o a o igrišče uporabl ja l i . 

m S 

RDEČA KAPICA ZA DEDKA 

Ptujski lutkarji , ki delujejo v okvi ru de lavsko p rosve tnega d ruš tva 
S v o b a d a so o b zakl jučku leta razveselil i najmlajše z l u t k o v n o igrico 
R D E Č A K A P I C A s ka t e ro n a m e r a v a j o gostovat i v večini krajev ptujske 
obč ine in s tem omogoč i t i vsem o t r o k o m , da si j o ogledajo . De lo j e reziral 
znani s lovenski lu tkovni de lavec T ine Vari iz M a r i b o r a , ki s p tujskimi 
lutkarji že več let u spešno sodeluje . 

Sekcija ptujskih lutkarjev ima o k r o g 12 s ta ln ih č lanov, ki de la jo v 
pros tor ih n a r o d n e g a d o m a , o b e n e m pa skrbi jo tudi za sceno in lu tke kar 
povečini izdelujejo sami . 

Z d o s e d a n j i m odz ivom šol niso p reveč zadovol jn i , čep rav so ne 
kateri ravnatel j i in mentor j i tudi to pot pokaza l i vel iko r a z u m e v a n j a in 
o t r o k o m omogoči l i ogled lu tkovne igrice, ki j o t am — kjer to želijo, 
spreml ja še D e d e k mraz . 

P remie ra je bila v nedel jo . 7. d e c e m b r a in ker ie v p r eds t avo v loženih 
veliko ur vaj futkarji pr ičakujejo, da bo R d e č o K a p i c o videlo č imveč 
malčkov v vrtcih in šolarjev d o pe tega raz reda . 

mš 

Za ,^kok" v novo leto 
vse pripravljeno 

Le še nekaj dn i nas loči od najdaljše ali pa tudi najkrajše noči, ko 
b o m o vrata letnice 1980 za v e d n o zaprl i in na obzor ju se bo p r ikaza la 
letnica 1981. 

In resnica je, da se na »skok« iz s t a rega v novo leto več ali m a n j vsi 
p r ip rav l j amo . T r e n u t e k b o m o neka te r i p r ičaka l i kar d o m a ob televi
zorjih, o b d o m a č n o s t i , m n o g i pa se b o d o seveda podal i v r azne lokale , 
kjer b o d o ob veseli pa tudi bučni glasbi in sp loh o b veselem razpoloženju 
pr ičakal i n o v o leto. ki u p a j m o , d a ga b o m o v mi ru tudi preživel i . 

Obiska l i s m o mote l v Pod lehn iku , kjer s m o zvedeli , da j e za silve
s t rovanje že vse pr iprav l jeno . O b n a š e m ob i sku so še imeli nekaj p r o 
stora, k a k o pa j e d a n e s , ko j e pr i spevek o objavl jen , n a m seveda ni znano. . 
V e m o . da bo tu igral a n s a m b e l Vikija Ašiča iz Celja, ki ga m n o g i 
p o z n a m o že nas topov na p tu jskem festivalu d o m a č e glasbe, ki b o d o tu 
igrali tudi na novega leta d a n . 

Obl jubl ja jo , da bo m e d d r u g i m poskrb l j eno tudi za p resenečen ja . 
Tekel bo seveda š ampan jec , kot se za t akšen t r enu tek tudi s p o d o b i . 
Prepr ičani s m o , d a se bo vseh 350 l judi, ki b o d o tu dočaka l i n o v o leto 
d o b r o zabava lo . 

M i m o g r e d e naj še z a p i š e m o , da v m o t e l u v P o d l e h n i k u pr ipravl ja jo 
že v j a n u a r j u nove ku l ina r i i čne t edne , kajti tisti v n o v e m b r u in d e c e m b r u 
so bili res zelo d o b r o ob i skan i . Bojda so mnogim, ob i skova lcem celo polži 
šli dokaj d o b r o v slast. O m e n i m o pa na j . d a imajo v kle tnih pros tor ih 
posebno sobo , ki l ahko sp re jme tudi d o 80 ljudi, kjer j e m e d d r u g i m 
mogoče organiz i ra t i razl ične seminar je , zak l jučne d r u ž b e , ka r vse j e 
ločeno od zunan j ega h r u p a . D v o r a n a pa j e p r i m e r n a tudi za pr i red i tev 
večjih gostij . 

F ran jo H o v n i k 

V Podložah jama ali cesta 
Nič kaj veseli ne bi bili. če bi se tudi vi s svojim a v t o m o b i l o m znašli 

v tisti j a m i . k i j e čaka la na »usmiljenje« oz. p o p r a v i l o na cesti Pod lože-
—-Sestrže. S to cesto j e p a č tako . d a j o v e d n o poprav i jo še le takra t , ko 
iz Ce r tu sa začnejo opozar ja t i , d a a v t o b u s po taki cesti res ne bo več vozil. 

N a m a k a d a m s k i cesti j e n a m r e č na tistem mes tu , kjer j o p rečka 
p l inovod nastaja la že dalj časa precej š i roka in g loboka j a m a . kjer s e j e 
o b snegu n a b r a l o v njej precej b rozge . H l a d n o v r e m e je povzroči lo 
za leden i tev ce lo tne ceste, ki jc bila t ako p r a v a drsa ln ica . In ko si se tako 
počasi , nič h u d e g a sluteč, peljal po cesti si n e n a d o m a obt iča l v j a m i iz 
ka te re se sam s p o m o č j o sovoznika nisi moge l rešiti. Z a t o so pri jazni 
prebivalc i takoj priskočil i na p o m o č : »Počakaj te , že s edem s m o j ih d a n e s 
d o p o l d a n dvigoval i ven. S a m o . da si o b u j e m o škornje . Ste kaj z lomi
li? . . .« In akcija s e j e začela. Ma lo nap re j , m a l o naza j , dv igovan je in šlo 
j e . A m p a k j a m e ni bilo videt i saj s o j o b rozga , v o d a in led zapolni l i . Tore j 
vso s rečo! N e tudi n o b e n e g a opozor i la za neva rnos t ni bilo, d a pa j e s tvar 
bila n e v a r n a l ahko d o k a ž e m o z nesrečo , ki se j e zgodi la , d v a s tara 
mili jona d inar jev je škode na a v t o m o b i l u , ki g a j e za rad i j a m e vrglo v 
bližnji j a r e k . 

Štir inajst d n i j e mini lo i n j a m a j e z a d e l a n a , a m p a k težave pa so bile. 
Iz Podlož so klicali pr is tojne za pop rav i lo ceste , de lavce so po deset ih 
d n e h poslali na »teren«, a kaj ko ni bilo g r a m o z a in so ti k a r z a s t o n j hodil i 
po » te renu« . 

N . K o t a r 

SVETLEJE OB NOVEM 
TRANSFORMATORJU I 

v vasi Tinje na Pohorju so pred 
kratkim predali svojemu namenu 
novi t ransformator . Zg-^adili so ga 
iz sredstev krajanov, tamkajšnje 
osnovne šole in elektro gospodar
stva DES Slov. Bistrica. 

Prvotn.i predračunska vrednost 
t ransformatorja je znašala 400.000 
din, realizacija pa se je povzpela na 
640.000 din. Kljub temu so krajani 
nove pridobitve nadvse veseli, saj 
so se prej dnevno srečevali s težava
mi ob slabi oskrbi z električno 
energijo. Novi t ransformator je 
velika pridobitev tudi za okoliški 
vasi Malo Tinje in Redkovec. 

Novi transformator prinaša svetlej
še zimske dni in večje možnosti 
priključko\ aparatov v gospodinj
stvu in ob raznih delih 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

OBISK V DRUŠTVU UPOKOJENCEV PTUJ 

Osamljenost je najhujša bolezen 
v zrelih letih življenja 

Marsikateri občan se znajde ob 
prenehanju svojega aktivnega dela 
pred nekakšnim razpotjem. Dobi 
občutek, da je z upokojitvijo 
popolnoma izločen iz družbene 
skupnosti in mnogi ta občutek 
težko prebolijo. Pri tem jim po
s k u š a j o p o m a g a t i d r u š t v a 
upokojencev, saj je namen teh 
društev povezovati upokojence v 
organizirano skupnost in razvijati 
med njimi zavest povezanosti z de
lovnimi izkušnjami. Zelo pomem
bno je tudi piiziidevanje društev, 
da pomagajo pri urejevanju gmot
nega in socialnega položaja 
upokojencev, pa tudi razvijanje 
kuhurne in rekreacijske dejavno
sti. 

V ptujskem društvu upokojen
cev so vsem tem nalogam posvetili 
mnogo pozornosti in treba je reči, 
da so bili na tem področju kar 
uspešni. Ptujski upokojenci ima
jo svoje prostore v Aškerčevi ulici, 
poleg prostorov za administracijo 
imajo še prostore za gostinski lo
kal, dve klubski sobi, dvorano za 
razne nastope in večja srečanja 
upokojencev. Letošnje delo je bilo 
zelo pestro. Med drugim so 
obnovili gostinsko sobo, ki bo ta
ko bolj zanimiva in prijaznejša in 
računajo, da jih bo obiskalo več 
gostov. V svojih prostorih so pri
redili nekaj družabnih srečanj, 
organizirali pa so tudi sedem zelo 
uspelih izletov po domovini , pa tu

di preko njenih meja. Poleg tega 

so uspešno organizirali dva kole
sarska trima, ki se ga je udeležilo 
veliko število upokojencev. 

Društvo upokojencev Ptuj se 
lahko pohvali tudi s pevskim zbo
rom, ki pod vodstvom Maksa 
Vaupotiča dosega lepe uspehe. Na
stopili so na regijskem in republi
škem srečanju pevskih zborov 
upokojencev, nastopa tudi na do
mačih prireditvah, zapoje pa tudi 
na pogrebih članov društva 
upokojencev. Društvo skrbi tudi 
za reševanje stanovanjskih proble
mov svojim članov. Tako so v ok
viru stanovanjske skupno.sti uspeli 
rešiti precej stanovanjskih vpra
šanj . Nadalje skrbijo za letovanje, 
za to imajo priložnost v domovih 
zveze upokojencev, ti domovi so v 
Piranu, v Žirovnici na Gorenj
skem, in v Rogaški Slatini. 

Ptujsko društvo upokojencev 
združuje okoli tisoč upokojencev, 
žal se v njihove vrste vključujejo 
predvsem upokojenci z nižjimi 
pokojninami, zaman pa vabijo v 
svoje društvo tiste z višjimi pokoj -
ninahi. Vzrok za to je nedvomno v 
tem, da upokojenci z nižjimi 
pokojninami bolj potrebujejo 
pomoč društva pri reševanju gmo
tnih problemov, reševanja sta
novanjskih problemov, bolj si želi
jo družabnega življenja v klubu 
upokojencev. 

Članarina je nizka, saj znaša le 
35 dinarjev letno. Poleg tega imajo 

vzajemno samopomoč v okviru 
Zveze upokojencev in še tovariško 
samopomoč v društvu. Ob smrti 
člana tovariške samopomoči in 
vzajemne samopomoči izplačajo 
svojcem 2.500 dinarjev, kar je v 
takem primeru prav dobrodošla 
pomoč. 

Predsednik društva upokojencev 
Ptuj Stanislav Horvat 

Poleg minimalne članarine ima
jo v ptujskem društvu upokojen
cev še dohodek od gostišča. To sta 
tudi edina vira sredstev s katerimi 
društvo deluje. Njihovo gostišče je 

odprtega tipa, žal pa je v malo 
odročnem, skritem kraju, zato se 
ne" morejo pohvaliti z velikimi 
dohodk ' . Prav zaradi tega se uba
dajo z mnogimi težavami, razlog je 
tudi v tem, da imajo prostore v 
stari zgradbi in stroški vzdrževanja 
so precej visoki. 

Kot je dejal predsednik društva 
upokojencev P tu j , Stanislav Hor
vat, bodo tudi v bodoče piizadeva-
li pritegniti v svoje vrste čim več 
upokojencev in jih vključiti v 
družiibno življenje. Vabijo seveda 
tudi tiste, ki želijo igrati šah, bi
ljard, saj je za to veliko možnosti v 
njihovih klubskih pro.storih. Zal 
opažajo, da se mlajši upokojenci 
neradi odločajo za vstop v njihove 
vrste, ki se tako vse bolj redčijo. 

Tudi v bodoče bodo prirejali izle
te, saj so člani s to obliko dejavno

sti zelo zadovoljni, prihodnje leto 
imajo v načrtu tudi obisk Hiše cve
tja v Beogradu. Seveda bodo tudi 
v prihodnje veseli vsakega novega 
člana pevskega zbora , prirejali bo
do razna družabna srečanja in 
tako dalje. 

Najbolj pomembno pri vsem 
tem pa je , da poskušajo upokojen
cem omogočiti vključevanje v vse 
tokove življenja in preganjati 
osamljenost, ki je nedvomno 
najhujša bolezen, ki lahko priza
dene človeka v zrelih letih življe
nja. 

JB 

Vaške aktivnosti v Jiršovcih 
Vas Jiršovci leži v predelu Slovenskih goric in 

meji s krajevnima skupnost ima Grajeva in Voli-
čine, slednja spada v občino Lenart . Vas šteje 
petinsedemdeset hiš, na dva dela jo deli cesta 
Janežovci—Jiršovci. V vasi na jdemo več 
socialnih problemov, večje površine slabše 
obdelane zemlje, ki čaka boljše obdelave s 
sodobnimi posegi. V večini primerov hiše so 
starejše in nekatere potrebne tudi temeljite 
obnove. 

Po drugi strani so občani v tej vasi , .ž i lavi" 
in složni, ni je akcije, ki j im ne uspe. V minu
lem petletnem obdobju so drugič izvolili vaško 
samoupravo, ki je z nekaj izjem.ami sposobna 
organizirati kakršnokoli akcijo. 
V letu 1975 so s prostovoljnim prispevkom 
zbrali del sredstev in enak delež je dala KS 
in tako so za skupni znesek 19,2()0 din gra-
mozirali svoje težko ilovnate ceste na delih 
kjer je bilo blato najmočnejše. V letu 1976 so 
nekaj najožjih klancev razširili z buldožerjem in 
jih gramozirali , zraven tega so uspešno vodili 
akcijo , , r a b o t e " in tako v pretežni meri obseka-
li vso zarast ob krajevnih cestah. Te naloge niso 
v celoti izvedli kar jih tepe, saj se takšne ceste 
težje vzdržujejo, pa tudi dražje je vzdrževanje. 
Dobro bi bilo, da bi v vseh vaseh najmanj dva 
metra od roba cestišča posekali vso zarast pa 
četudi je potrebno posekati sadno drevje. 
Promet po cestah je iz dneva v dan večji in 
škoda na vozilih se dela. 

V letih 78 in 79 so v cestišče vgradili tudi 
nekaj propustnih cevi, ki v vseh primerih niso 
bile vgrajene s pravimi preseki. V prihodnje bi 
bilo dobro , da bi cevi obbetonirali in j im s tem 
povečali vzdržjivost. Pri tem pa morajo upošte
vati pravo globino glede na površino ceste. 

V letu 1980 so po večletnih zahtevah po 
močnejši napetosti uspeli z akcijo zgraditve 
nove trafopo.staje. Pot rebna sredstva v višini 
okrog 45.000 din so zbrali s posebnimi pogod
bami. Pri sami gradnji so sodelovali v večjem 
številu kot je bilo to pot rebno. Prispevali so v.se 
potrebne drogove, jih postavili, razvlekli žice in 

postavili temelje za bodočo t rafoposta jo . S 
svojim delom so izvajalcu prihranili na času in 
denarju. Da bi akcija s tem ne bila zaključena, 
kot se o navadno zgodi v večini primerov, so z 
viškom sredstev in ponovno dobroorganiz i rano 
akcijo in podporo DES Elektro Maribor izvedli 
še obnovitvena dela na obstoječem nizkonape
tostnem elektro omrežju in vodnike v večini 
primerov, kjer je bilo pot rebno zamenja
li z močnejšimi ali dodali s tretjo in četrto žico. 

Po letnem finančnem načrtu KS Destrnik in 
potreb na avtobusnem obračališču v križišču 
proti Gomili , ki so ga zgradili tudi v tem času, 
so zgradili še javno razsvetljavo, da je varnost 
potnikov, ki so v pretežni meri otroci in delavci 
mnogo večja kot prej . Luč so namestili tudi na 
mestu, kjer imajo organiziran odkup mleka in 
je dnevna migracija velika v jutranj ih in 
večernih urah. 

V minulem srednjeročnem obdobju so v 
komunalne objekte vložili skupaj s KS okrog 
150.000 din, zraven sredstev pa so prispevali še 
material in og romno število prostovoljnih 
delovnih ur. ki bi se zlahka ocenile na 50 d o 70 
milijonov starih dinarjev. 

Na javni razpravi na temo, kaj delati v 
novem srednjeročnem obdobju je bila njihova 
največja zahteva po modernizaciji lokalne ceste 
Janežovci—Jiršovci. Potrebe imajo tudi po 
telefonu, vendar se jim žal želje ne bodo uresni
čile. Se celotno naslednjo srednjeročno obdobje 
bodo morali hoditi na delo na trg po gra-
mozirani cesti. Vendar zahtevajo da bo cesta 
vsaj primerno vzdrževana, da ne bodo skakali iz 
ene v drugo luknjo. Redno grediranje brez 
gramoziranja pa pravijo, da bo počasi privedlo 
tako daleč, da bodo lahko ,,sejali pol jšč ine" . 
Bilo bi po t rebno urediti obcestne ja rke in izvesti 
odvodnjavanje meteornih voda pa bi 
vzdrževanje tudi ne bilo predrago. 

Krajevna skupnost je ob upoštevanju 
dejjstva, da cesta ne bo asfaltirana, načrtovala 
napeljavo telefona, saj so le tega tudi potrebni . 

V dogovorih in usklajevalnih postopih so za ta 
telefon zapisali tudi nekaj sredstev, vendar se je 
zataknilo pri P T T podjetju, saj smo iz predloga 
samoupravnega sporazuma izpadli, čeprav smo 
v osnutku bili z namestitvijo 160 številčne 
centrale, tudi na usklajevanju, ki smo se ga 
udeležili nismo uspeli. KS se sedaj trudi , da bi s 
PTT podjetjem vendarle dosegli sporazum, da 
bi nam v pošti Destrnik ali v Ptuju namestili 
centralo oz. da bi se lahko priklopili na 
centralo. Krajevna skupnost bo skupaj z občani 
in sredstvi sposobna zgraditi razdelilno omrežje , 
le centrale ne zmoremo samo financirati. 
Občani zagotavljajo, da so pripravljeni prispe
vati drogove za zamenjavo, kopat i j a m e , 
postavljati drogove razvle^ti žice ali kable ter 
prispevati tudi del sredstev, da bi ob potrebi 
imeli telefon pri roki in da bi pomoč v ta 
predel Slovenskih goric prišla hitreje. Sedaj so-
vezani na telefon v centru krajevne skupnost i ali 
neposredno v P tu j . 

Zraven akcije telefona bodo v naslednjem 
srednjeročnem obdobju skrbeli za redno vzdr
ževanje svojih krajevnih cest po katerih bi naj 
bil možen prevoz ob katerem-koli času, seveda 
pa bo za to potrebno še naprej prispevati del 
svojih sredstev. Predvidevajo tudi , da bi pričeH 
z gradnjo prostorov, v katerih bi se odvijalo 
družbeno življenje vasi Jiršovci, Gomile in 
Strmca. Sedaj teh prostorov nimajo in se 
sestajajo v privatnih hišah. 

V prihodnjem letu načrtujejo preko štaba CZ 
KS organizacijo CZ. Potrebe narekujejo po 
splošnih enotah in po nabavi določenih mate
rialov za potrebe reševanja ob naravnih 
nestrčah. 

Se so potrebe s katerimi se občani vasi Jir
šovci srečujejo vendar o teh kdaj prihodnjič. 
Občani vasi Jiršovci se bodo prav gotovo trudili 
tudi v prihodnje, da bi se tudi njihova dvorišča 
čimhitreje razvijala in da bi se komuna lna m 
infrastruktura prebila skozi , . l ed ino" tudi v 
njihovo vas. 

k. a. 

Predsedstvo KK SZDL Juršinci 
Predsedstvo krajevne konference SZDL 

Juršinci, je imelo prvo sejo v četrtek, 11, 
decembra, na njej so obravnavali šest točk 
dnevnega reda. Navzoči so se seznanili z 
nalogami in vlogo predsedstva v novi sestavi v 
krajevni skupnosti in razdelili programske 
usmeritve aktivnosti nekaterih organov 
Socialistične zveze in krajevne samouprave, za 
katere so sprejeli sklep, da pripravijo konkre tna 
in objektivna poročila o svojem delu do 
prihodnje druge seje predsedstva. 

Spregovorili so o kolektivnem delu, odločanju 
in odgovornost i , da se krepijo delegatski odnosi 
in frontna organizirano.st in odgovornost za 
skupno oblikovanje stališč in sprejemanje 
sklepov. Obravnavali so predloge in stališča 
občanov, ki so jih podali na terenu vaških 
odborov SZDL. 

Na vseh obravnavah so občani zahtevali, da se 
takoj pristopi v širšo akcijo za gradnjo mrliške 
veže, za katero je rešena vsa dokumentaci ja , da 
se prizidek za pošlo in A T C napravi k ž e 
obstoječi stavbi krajevne skupnosti , k i je najbolj 
primerna za to dejavnost, da se pojačajo 
električni vodi na nekaterih vejah v Juršincih, 
Sakušaku, Botkovcih in Zagorcih. Občani 
Grlinc in okoliških vasi pa ponovno zahtevajo. 

da Komunalno podjetje A m o park P t u j , 
ponovno odpre avtobusno progo Ptuj—Grlinci , 
zakar so že bile poslane tri vloge. Za vodovodno 
omrežje so dali kar prioritetni vrstni red 
Rotmanu, Kukavi, Gaberniku in Mostju. 

Na vseh zborih pa občani enotno zahtevajo, 
da se zaposli delavca, ki bo stalno skrbel za 
urejanje pokopališča, nadalje zahtevajo, da se 
nadaljuje z gradnjo ceste II. reda Ptuj—Zihlava 
ter da pristojni občine ukrenejo potrebno, da se 
gradnja ceste vnese v srednjeročni plan 
1981 — 1985, občani vaškega odbora SZDL 
Sakušak zahtevajo, da se uredi krajevna cesta ob 
parcelnih številkah 807 in 806, sprejeli so tudi 
sklep, da SD Juršinci za svojo dejavnost uredi 
strelski poligon v Juršincih. 

Predsedstvo je obravnavalo več pomembnih in 
upravičenih predlogov občanov, ocenilo pa je 
tudi delo odborov in ugotovilo, da so dokaj 
aktivni, občani pa bodo na ta način lažje 
u re sn ičeva l i s a m o u p r a v n o in p o l i t i č n o 
delovanje, nedvomno pa bodo imeli večji in bolj
ši pogled nad delom delegatov in funkcionarjev, 
katerim so zaupali odgovorne naloge v krajevni 
skupnosti . V nadaljevanju razprave so sprejeli 
sklep, da se morajo krepiti delegatski odnosi v 

krajevni skupnosti in širše, ter da se na zbore in 
seje naj pošilja delegate, ki se b o d o p redhodno 
seznanili z dnevnim redom in dobili konkre tne 
naloge od organov ali vodstva družbenopoli t ič
nih organizacij ali krajevne samouprave . 
Ugotovili so, da je za seje in zbore vedel le pred
sednik, ki se po navadi vabilu ni odzval in tako 
ni bila zas topana širša družbena skupnost , bilo 
pa tudi ni prave koordinacije med D P O in dru
štvi, dogajalo pa se je tudi , da ni bilo povratnih 
informacij v bazo. 

Nadalje so obravnavali in sprejeli plan za 
usposabljanje enot štaba za civilno zaščito, 
narodno zaščito in krajanov za naloge splošne 
ljudske obrambe in družbene samozaščite in 
smernice za aktivnosti akcije N N N P 1980 /81 . 
Sprejeli so sklep, da tisti, ki še niso pristopili k 
nalogi i;'delave programov aktivnosti , da to 
storijo. 

Koordinacijski odbor krajevne konference 
SZDL za vprašanja naših delavcev na začasnem 
delu v tujini je sprejel sklep, da bo drugo sreča
nje v petek, 26. decembra 1980 ob 10. uri v 
dvorani s kulturnim programom. Odbor vabi, da 
se srečanja udeležite v čimvečjem številu. 

Franc StrucI 
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DANES PRVA PREDSTAVA FILMSKEGA GLEDALIŠČA 
Z danaSnjo predstavo ameri

škega filma N O R M A RAE, ki si 
ga b o m o lahko ogledali ob 18. uri 
v Mestnem kinu v Ptuju začenja s 
svojim delovanjem ,, filmsko 
gledališče P t u j , " ki ga je usta
novila komisija za filmsko in estet
sko vzgojo pri Zvezi kulturnih 
organizacij občine Ptuj v sodelo
vanju z mestnim kinom. Ustano
vitev filmskega gledališča je 
narekovala predvsem želja po 
predstavitvi novejših kvalitetnih 
del filmske umetnost i širokemu 
krogu gledalcev, istočasno pa bi 
naj pogovori po končanih projek
cijah filmov, vodili j ih bodo priz

nam strokovnjaki s področja 
filma, skušali pri gledalcih 
izoblikovati neka merila in 
kritičnost pri vrednotenju filmskih 
del in na tak način poglobiti tudi 
razumevanje le-teh. 

Pri tem pa seveda gre za obliko 
predvajanja filmov, ki bi naj 
pritegnila tudi ljudi, ki običajno ne 
obiskujejo filmskih predstav. Pri 
izbiri filmov za predvajanje v film
skem gledališču bo veljal poudarek 
predvsem novejših filmom, ker so 
zamude pri predvajanju nekaterih 
filmov, predvsem v manjših 
kinematografih kar precejšnje. 

Krivce za tako stanje pa m o r a m o 
iskati pri distributerjih, ki dajejo 
prednost kinematografom v večjih 
mestih. Ravno ta časovna odmak
njenost pa odvzema tudi najkvali
tetnejšim filmom aktualnost in 
nenazadnje tudi kritičnost. To bi 
lahko trdili tudi za televizijo, k i j e 
danes največji tekmec kinema
tografov, ker so filmi, ki jih tele
vizija predvaja skoraj kinotečni 
zaradi posebnih licenčnih zahtev 
distributerjev. 

Predstave filmskega gledališča 
bodo enkrat mesečno s tem , da 
bodo gledalci pred vsako pred

stavo dobili ,,filmski list" v kate
rem bo na kra tko predstavljen 
film, ki si ga bodo ogledali, po 
predstavi pa bo pogovor o filmu. 
To je oblika za katero so naši 
gledalci že pokazali veliko zani
manje ob pogovoru z ustvarjalci 
filma Praznovanje pomladi . 

Komisija za filmsko in estetsko 
vzgojo upa, da bodo njena 
prizadevanja naletela pri gledalcih 
na ugoden odziv kar bi bilo tudi 
najboljši porok za uspešno 
nadaljevanje začetega dela. 

Za prvo predstavo filmskega 
gledališča je bil izbran ameriški 

film Norma Rae režiserja Mar t ina 
Ritta s Sally Field v glavni vlogi za 
katero je prejela nagrado za 
najboljšo žensko vlogo na film
skem festivalu v Cannesu leta 
1979. Istega leta je bil film tudi 
posnet. 

Ameriška kinematografija ni 
nikoli globlje posegala v razredna 
vprašanja saj se je kot po pravilu 
izogibala pojmom prole tar ia t , raz
red in razredni boj ter jih potiskala 
v izoliran svet marksizma, ki je Se 
danes v ZDA sinonim za nekaj tu
jega, subverzivnega in nevarnega z 
obstoječi družbeni red. Istočasno 
pa je bilo hote zanemarjeno dej
stvo, da so nezadovoljstvo, štrajki 
in oboroženi spopadi postali 
sestavni del življenja večih gene
racij ameriških delavcev. Sele v 
zadnjih dveh letih je opazili na tem 
področju precejšen premik, saj več 
avtorjev obravnava razredni boj v 
svojih filmih. To so filmi Modri 
ovratnik. Vrvohodec, ki smo ga 
pred nedavnim videli na ljubljan
ski televiziji kot film tedna, F . I. 
S. T. in pa N o r m a Rae. 

V filmu Norma Rae vidimo 
kako preprosta tekstilna delavka, 

obdana z duhovno in materialno 
bedo, spozna sindikalnega delavca, 
kateremu uspe, da popolnoma 
spremeni njeno življenie. Ko se 
vanj zaljubi Norma Rae se začne 
zavedati turobe odtujenosti, ki 
vlada med ljudmi, postopoma pa 
spoznava njene vzroke — surovo 
nasilje kapitala nad dušami 
njenega majhnega sveta. S svojim 
temperamentom ji uspe prebuditi 
apatične ljudi, ki jo obdajajo, 
organizira delavski boj za še vedno 
nedosegljiv, vendar psihološko 
globoko doživet princip druga
čnega sveta. Njena hrabrost ugaja 
delavcem, združijo se v sindikat in 
začnejo bo j , ki temeljito spremeni 
življftije v industrijskem naselju. 

Prebujena zavest ljudi o možnostih 
sprememb vodi v razredni spopad 
na katerega lahko druga stran t. j . 
kapital odgovori samo z grobo silo 

Pogovor o filmu bo po končani 
projekciji vodil filmski kritik Vili 
Vuk iz Mar ibora . 

Komisija za fihnsko 
in estetsko vzgojo pri Z K O 

Dva Slovenjegoričana - dva odhoda 
(IGNAC KOPRIVEC - BO^DAR BORKO) 

J. EMERŠIČ 
Ptujska občina . Slovenske gorice 

in končno vsa Slovenija oziroma 
Jugoslavija so v sredo, 10. decem
bra, izgubili enega od svojih starej
ših nevsiljivih, toda izvrstnih pripo
vednikov, narodopisca slovenjego-
riške zemlje Ignaca Koprivca. 

Ljubeč Ignac se je rodil 26. 6. 
1910 v fari Sv. Andraža , danes v 
Vitomarcih, v vasi Drbetinci. Tega 
pri imka ni zaslediti v nobeni literar
ni zgodovini ali biografiji, saj ga vsi 
poznajo pod pr i imkom Koprivec, s 
katerim se je podpisoval 1. 1935 kot 
odgovorni urednik Male biblioteke 
in pozneje je to ime avtoriziral. 
Osnovno šolo je obiskoval doma , 
klasično gimnazijo vMariboru, a je 
ni končal . Pr iva tno je v Ljubljani 
študiral srednjetehnično šolo, a 
nato se je vpisal na slavistiko. Kot 
študent se je udejstvoval med 
levičarji Mladi Triglav. S črticami 
in novelami ter narodpisnimi 
prispevki je sodeloval že pred vojno 
v Življenju in svetu, Obzorjih, 
mariborskem Večerniku, p o vojni 
pa v Slovenskem poročevalcu. 
Ljudski pravici, Obzorniku, P tu j 
skem teniku. Naši ženi, Kmečki že
ni. Ptujskem zborniku. Koledarju 
Prešernove družbe. Sodobnost i idr. 
1939 je izšla knjiga narodopisnih 
črtic Kmetje včeraj in danes, ki 
„kaže , da do snovi, ki ga v tem 
obdobju ustvarjalno zanima, 
poskuša biti čimbolj objektiven, 
stvaren, celo poročevalski, vendar 
mu sem in tja še privre izza obilice 
g;adiva tudi kritična misel, še malo 
dognana in domišljena, naperjena 
v vsej navidez neznanega krivca ali 
v samo naravo slovenjegoriškega 
kmeta in viničarja. Največja vred
nost knjige je vsekako: bogato 
narodopisno g r a d i v o . " (H . Glu-
šič). Dogajanje poteka največ v 
bolfenški in andrašovski fari, to je 
na meji ptujske občine. 

Med vojno je imel v NOB več 
kulturnih in političnih funkcij. Ta
ko je bil na primer načelnik 
propagandnega oddelka pri Glav
nem štabu Slovenije. 

1949 izda zbirko povesti Sestan
ki, kjer še ostaja nadalje zvest 
tematiki kmečkega in viničarskega 
življenja, zato po osvoboditvi tudi 
nadaljne zgodbe postavlja v 
Slovenske gorice. Izven tega okolja 
sta izšli v eni knjigi dve partizanski 
povesti Nevidna steza in Za rojstni 
dan (1954). Življenje pred prvo 
svetovno vojno v Slovenskih go
ricah zajame v romanu Hiša pod 
vrhom (1957). Zadnji roman je Pot 
ne pelje v dolino (1965), kjer oriše 
konflikte in probleme med povojno 

Ignac Koprivec 

kolektivizacijo zemlje in kmečkim 
ljudstvom. Posebej še omenimo 
črtico , ,Sprejem v P t u j u " , ki jo je 
1962 objavil v Ptujskem zborniku, 
kjer mojstrsko opisuje značaj 
Ptujčanov, Lackovo mučenje in 
njegovo smrt. 

T o je le kra tka podoba pisatelja, 
ki zasluži, da ga Ptujčani , zlasti 
mladina, bolj spoznajo in prebira
j o . 

Lit . : avtorjeve osebne izjave 
piscu J . E . 1973; A . Debenak, 

Večernik 1940, št. 8; B. Borko, 
Delo 1967, št. 154; M. Brezovar. 
Naša sodobnost 1958, 828; J . 
Sifrer, Sodobnost 1966, 211; H. 
Glušič, Panonski zbornik 1966, 
225—7; Ptujski tednik 1954, št. 24; 
O. Hudales , Nova obzorja 1950, 
338, 345; O . Hudales , Nova 
obzorja 1958, 268—270 idr. 

Dva dni po smrti Ignaca Kopriv
ca smo lahko z bolečino v srcu p o 

novno brali v Delu osmrtnico za 
drugim Slovenjegoričanom, Boži
darjem Borkom. Podpis BB, ki ga 
lahko zasledujemo od prve svetov
ne vojne pa vse do danes, je s tem 
umolknil . Novinar, publicist, 
pesnik, pisatelj, kritik, načelna 
osebnost, vse to bi ga lahko 
imenovali. Ta neutrudni iskalec in 

odkrivalec lepote v naši slovenski in 
svetovni literaturi se je rodil 2. 2. 
1896 na Gomili pri Kogu v Sloven
skih goricah. Ker je gimnazijo 
obiskoval v Varažclinu, ni nič 
čudnega, če se je on, podeželski 
dijak iz obmejne vasi, navdušil za 
hrvaško li teraturo ter začel pisati 
hrvaške pesmi. T o d a kaj kmalu se 
postavi po robu , , jugoslovanskim" 
težnjam svojega sorojaka Frana 
Ilešiča, nekakega novega ilirca, 
preide na slovensko stran, postane 
novinar pri Murski straži v Gornji 
Radgoni, mariborskem Taboru , 
Življenju in svetu, pozneje v 
mariborskem liberalnem Ju t ru , p o 
drugi svetovni vojni pa je s številni
mi kulturnimi članki sodeloval v 
domala vseh slovenskih listih in 
mnogih jugoslovanskih. Bil je tudi 
lektor in urednik SKZ in CZ. Poleg 
vsega tega je prevajal iz hrvaščine, 
nemščine, francoščine in ruščine. 

Čeprav je samostojno izdal le 
malo del (Hvala vam, knjige, 1951; 
Na razpotjih časa, 1962; Srečanja, 
1971), bi bila njegova bibliografija 
dokaj obsežna. 

,,Kot eden najbolj razgledanih 
publicistov in eden najzanesljivej
ših prevajalcev si je zagotovil 
posebno vidno mesto v naši duhov
ni zgodovini . Bodisi da nastopa kot 
kronist, kot ponaševalec tujih 
leposlovnih del, kot njihov 
ocenjevalec ali kot pisec spominov 
— vedno stoji pred nami subtilno 
čuteče, v sodbah obzirna in do 
umetnosti kar najbolj spoštljiva 
osebnos t" (E. Bernik). Posebno bi 
bilo pot rebno še obdelati njegov 
odnos do Slovenskih goric in njenih 
ljudi, saj tudi takih sestavkov ni v 
njegovem opusu malo . 

Lit.: J. Pogačnik. Panonski 
zbornik 325—6; SDL I; B. Kreft, 
Nova obzorja 1963, 197—9; A. 
Cvetko, Nova obzorja 1951, 
758—760 idr. J. Emeršič — Dva 
Slovenjegoričana — dva odhoda . . . 

JEZIKOVNO RAZSODIŠČE (TRETJA IZJAVA) 

Ne Novak Janko, 
temveč 

Janko Novak 
O b č u t e k za p rav i lno j e z i k o v n o r a b o j e d a n e s opeša l že pri t ako 

vsakdanji s tvari , ko t j e p isava i m e n a in p r i i m k a . V skoraj vseh ev ropsk ih 
jezikih velja p rav i lo , da se piše i m e p r e d p r i i m k o m . Res je p r i imek 
splošnejši in p o m e m b n e j š i za do ločan je č lovekove ident ičnos t i , ime pa 
je bližje č lovekovi osebi m m u gre za to p rvo mes to . 

T a eno tn i nač in pisanja n a m tud i o m o g o č a , d a v tu jem jez iku , pa 
tudi pri d o m a č i h imen ih kot R u d o l f F r a n c i , b rez težav r a z b e r e m o , kaj 
j e ime in kaj p r i imek . S a m o v a b e c e d n i h s eznamih , ki so urejeni p o 
pr i imkih , j e l ahko p r i imek sp reda j . I m e n vel ikih ali z n a n i h ljudi iz 
preteklost i in sedajijosti s m o se učili in j i h spoznava l i le v obl ik i F r a n c e 
Prešeren. O t o n Ž u p a n č i č , Ivana Kob i l ca i tn. O d kod torej č u d n a 
razvada , k i j e j e zmera j več, d a se ljudje podpisu je jo n a r o b e , s p r i i m k o m 
spredaj? J ih j e t ako us t r ahova la b i rokrac i ja? T a res ka r nap re j z a h t e v a 
od o b č a n o v , naj v k a k o okence vpišejo »pr i imek in ime<< p a na jvečkra t 
brez p o t r e b e v tej obl iki , saj bi bilo pri vehki večini ob razcev e n a k o d o b r o 
n o r m a l n o zapored je : ime in p r i imek . E n a k o n a p a č n e ob razce imajo 
razne n e u r a d n e us t anove , r e c i m o b a n k e . Še huje: v tej o b h k i si dajejo 
delati n a p i s n e tab le obr tn ik i in podje tn ik i , odve tn ik i in zdravnik i , č ep rav 
j ih nihče ne sili k t emu . Ce lo na s p o m e n i k i h in n a g r o b n i k i h j e vse več 
imen n a p i s a n i h n a r o b e . T u d i m l a d i se n a p a č n o podpisu je jo ~ ali za to , 
ker j ih p r e m a l o uč imo , k a k o j e p r av? Kjer nas v n a p a č n o r a b o ne sili 
birokracija, t iščimo vanjo s a m i iz neznan j a , površnos t i in m a l o m a r n o s t i . 

Č lan i J ez ikovnega razsodišča: J a n e z G r a d i š n i k , Mat jaž K m e c l , 
J a n k o M o d e r , J a n e z Sršen , Jože Topor i š i č . 

Razsodišče vab i vse p o s a m e z n i k e , d ruš tva , u s t anove in o rgan iza 
cije, ki j im .skrb za s lovenski jez ik ni tuja, naj p r ed loge in p o b u d e za boljše 
jezikovo izražanje pošiljajo na nas lov: 

Sekcija »Slovenščina v j avnos t i « . J e z i k o v n o razsodišče , R K S Z D L 
Slovenije. 61000 Ljubl jana . K o m e n s k e g a 7. 

D o b e r s lovenski jez ik naj bo n a š a s k u p n a sk rb ! 

ZGODOVINA 
KIDRIČEVEGA 

14. nadaljevanje 

Leta 1923 je Cucek ustanovil delavnico za lesno volno, s kakršno so 
pakirali razno blago, predvsem vinske in pivske steklenice ter jajca. Les 
za obrat i c i io i l i e t i e kupovalo na Pohorju in Konjiški gori. V obratu je 
bilo zaposlenih okrog 15 delavcev. Delali so v dveh barakah severno od 
železniške proge. Obra t je deloval do leta 1928. 

Podjetje slamnatih tulcev za pivske in vinske steklenice je v Strnišču 
delovalo od leta 1923 do 1928. Za Cuckom je obrat prevzel gostilničar 
Wes.sely iz Ptuja, ki je delavnico preselil v P tu j . Po drugi svetovni vojni se 
je obrat združil s ptujsko pletarno. V strniškem obdobju je v obratu dela
lo okrog 16 delavcev. Za proizvodnjo so potrebovali le eno barako , v ka
teri .so našli dovolj prostora t u d i ^ a skladišče. 

Tretje podjetje, ki ga je čuček ustanovil leta 1923 je bila partumeri ja . 
Njegov družabnik v podjetju je bila dunajska parfumerija Feliksa 
Maierja. Strokovnjak v parfumeriji v Strnišču pa je bil ptujski drogerist 
Pobera j . Izdelki pa spričo že renomiranih parfumov niso našli poti na tr
žišče, zato je moral Cucek podjetje leta 1926 zapreti . Pri tem je utrpel no
vo denarno izgubo, delo pa je zapustilo deset delavk. 

Četr to podjetie, ustanovljeno leta 1923, je bila pletarna rogozne 
pletenine in tepihov, ki se je pravzaprav preselila iz Mlade Boleslave na 
Češkem. St rokovno j o je vodil Ceh Opit . Delovala je d o leta 1928. V njej 
je našlo zaslužek okrog 30 delavk iz okoliških vasi, ki so se delu priučile. 
Samo podjetje ni delovalo z izgubo, pač pa ga je moral Cucek opustiti za
radi splošnega stečaja. Tedaj ga je prevzela ptujska pletarna, ki se je s 
tem preusmerila tudi v proizvodnjo rogoznih pletenin, kajti pred tem je 
pletla Ic iz vrbovega šibja. 

Leta 1934 je Cucek odprl v Strnišču delavnico gramofonskih zvočnic. 
Podjetje je vodil strokovnjak Loeschner iz Prage. V njem so bili zaposleni 
Oajveč štirje delavci. Obstajalo je do lena 1926. Propad lo je zaradi dragih 

surovin, ki jih je potrebovalo, predvsem bakra in medenine. Utrpelo je 
300.000 dinarjev izgube. 

Dru£o podjetje, ki ga je Cucek odprl v Strnišču leta 1924 je bila dela
vnica harmonik , ki je bilo obenem zadnje izmed osmih podjetij , ki jih je 
ustanovil Cucek v Strnišču. Delavnico je vodil Vinko Simonič z Destrni-
ka pri Ptuju. V malem se delavnica ni rentirala, zato je propadla še pred 
stečajem strniških podjetij. Pri tem je utrpela 250.000 din izgube. (53) 

P R O P A D POIX!KTIJ V STRNIŠČU 
Večina Cučkovih pogodb z raznimi družabniki , je temeljilo na nere

alnih pogojih razvoja, zato so podjetja doživela gospodarske neuspehe, ki 
so vodili do raznih tožb in k propadu podjetij . 

C ueek je za glavnega ravnatelja strniških obra tov nastavil slavofila, 
upokojenega avstrijskega častnika Wesselyja, ki pa ni bil gospodarsko 
izobražen in izkušen. Tako je tudi prispeval k temu, da so Cucek in nje
govi gospodarski družabniki lezli v vedno hujše dolgove. (54) 

č učka je Strnišče nazadnje privedlo do stečaja, ki ga je napovedal 1. 
junija 1926 pri okrožnem sodišču v Mar iboru . Sodišče je imenovalo za 
stečajnega upravitelja advokata , dr. Vekoslava Kukovca iz Celja, bivšega 
ministra. 

Kot glavna upnica je 22. avgusia 1928 prevzela Strnišče Ljudska poso
jilnica v Ljubljani. Odpravila je vsa podjetja, podrla v,se barake in les 
poceni razprodajala. Za voz desk so plačevali kupci po dva tisoč dina
rjev. Glavne cevi vodovodnega omrežja je kupila ljubljanska mestna ob
čina. Pa rna elektrarna je prišla v roke dvem kupcem, tovarni tanina v 
Majšperku, ki je kupila glavni parni stroj in nekemu rudniku v Bosni, ki 
je kupil drugega. V dveh letih, 1930. so bila strniška taborišča zbrisana s 
tal. V zemlji je ostalo še okrog 7 km dolgo kanalizacijsko omrežje iz 
betonskih cevi. Nekdanje Hellinovo posestvo naj bi kupil industrijalec 
Bonač v Ljubljani, a do tega ni prišlo, zato je ostalo v rokah Ljudske 
posojilnice v Ljubljani. 

S p ropadom podjetij v Strnišču, ki jih je u.stanovil trgovec Cucek, je 
zgubilo zaslužek okrog 180 delavcev in delavk. Cucek sam je izgubil tri 
četrtine svojega premoženja, gospodarsko pa so propadli tudi njegovi 
družabniki , največ je bilo Cehov, ki so se na Cučkovo vabilo naselili v 
Strnišču. Ko so se po likvidaciji podjetij vračali v domovino , so komaj 
zbrali denar za vožnjo. Vse premoženje je zgubil zaradi strniške delavnice 
harmonik tudi njen solastnik Vinko Simonič. 

Pi .KTARSKA Z A D R U G A ZAPUSTI STRNIŠČE 

Ze pred ukinitvijo Cučkovih gospodarskih podjetij v Strnišču se je 
preselila v Ptuj Pletarska zadruga s pletarsko šolo. Bilo je to poleti 1924. 
Do tedaj je delalo v različnih obdobjih v strniški pletarni skupaj okrog 
220 delavcev, letno poprečje je znašalo okrog 25 do 30 delavcev. Bili so 
izučeni pletarji, mizarji, kovinarji, pomožni delavci ter upravni delavci. 

Lesna in kovinarska zadruga v Strnišču je prenehala z delom že leta 
1923. Nekaj odpuščenih delavcev je takra t prevzela pletarska zadruga, 
predvsem mizarje, ključavničarje in kovače, ki j ih je zaposlila pri izdelo
vanju lesnega ali železnega ogrodja za pletarske izdelke. Drugi delavci le
sne in kovinarske zadruge v Strnišču so po ukinitvi zadruge odšli iz Strni-
šča. 

V arhivu ptujske pletarske zadruge zasledimo, d a j e sprejela novembra 
in decembra 1928 iz Cučkovega strniškega obra ta rogozne pletenine in te
pihov, ki je bil opuščen, kar dvajset delavcev, med njimi delovodja in so
lastnika Buhoslava Opita in njegovo ženo Antoni jo . 

ZADNJI PREBIVALCI STRNIŠČA PO PROPADU PODJETIJ 
Po propadu Cučkovih strniških podjetij se je iz leta v leto naglo 

zmanjševalo število strniških prebivalcev. Z njihovo odseftlvijo so prene
hale z delom tudi uslužnostne delavnice in podjetja: pekarna, ki jo je vo
dil pek Raubcr, elektrarna, ki jo je upravljal Miha Kojc, menza Tomaža 
Breznika, Vugova trafika in Beraničeva trgovina. 

Po izselitvi poslednjih prebivalcev iz strniških barak v letih 1930 in 
1931 je ostala obljudena le še graščina z rednimi delavci na posestvu in v 
upravni pisarni. 

Strniško graščinsko posestvo s poslopji je bilo 3. oktobra 1928 prev-
knjiženo na zemljiški knjigi ptujskega sodišča na Ljudsko posojilnico v 
Ljubljani. Med okupacijo pa je bilo znova prevknjiženo. Novi lastnik 
posestva in graščinskih stavb je bil nemški državni komisar za utrditev 
nemštva. Vknjižbo so izvršili 23. julija 1943. Čeprav je bila vknjižba izvr
šena šele tretje leto okupacije, so Nemci grad in po.sest dejansko prevzeli 
že aprila 1941. Najprej se je na gradu naselila nemška vojaška posadka. 
Že leta 1941 pa so pričeli Nemci na jesen graditi ujetniško in delovno ta
borišče v Strnišču. Več o tem bomo zvedeli pozneje. 

Po drugi svetovni vojni je bila strniška posest priključena splošnemu 
ljudskemu premoženju. Na temelju odločbe okrajne komisije za agrarno 
re lormo v Ptuju je bil uveden 21. februarja 1946 agrarni postopek in 
strniška grajska posest prepisana na novega lastnika, na Federativno 
ljudsko republiko Jugoslavijo. Poslopje in g^osestvo je najprej služilo kot 
, ,kmetijsko gospodars tvo" za prehrano delavcev pri gradnji tovarne glini-
ce in aluminija, nato pa kot samostojno gospodars tvo. 

Leta 1959 .se je posestvo s stavbami vključilo v Kmetijsko gospodar
stvo Dravsko polje, ki je zajelo še bivša posestva: Kobilarno Turniščc, 
Ravno polje. Starše in Žrebčarno Pragersko . Leta 1961 so strniško pose
stvo priključili h Kmetijskemu kombinatu P tu j , kjer je še danes. Strniško 
posestvo je merilo leta 1919, ko ga je od Helhna kupil Franc Cucek — 
}}\ ha 48 arov in 80 kvad. metrov. Poleg zemlje na Dravskem polju 
je jobsegalo še 50 oralov travnikov vf Podgorju pri Ptujski gori in v 
Medvecah ter velik vinograd z okrog 40 orali blizu Stopec. (56). 

N A D A L J E V A N J E P R I H O D N J I Č 



8 - N A Š I D O P I S N I K I 18. december 1990 — TEDNIK 

Dvorana je bila premajhna 
v Gradišču v Slov. goricah je 

mladinska organizacija priredila za 
obiskovalce oddajo , ,Pokaži kaj 
z n a š " . Udeleženci so tekmovali z 
glasbenimi, humorističnimi in dru
gimi točkami. Največ je bilo pev
skih točk, za katere so tudi prire
dili preskuSnjo, ker so zaradi pre
veliko število prijavljenih morali 
nekaj pevskih točk izločiti že na 
avdiciji. 

Prireditev je bila zanimiva in 
kakovos tna , vodila sta jo predsed

nik mladinske organizacije iz 
Gradišča Andrej Sorli in mladin
ka Marjan Leudgeb s povezavo 
ansambla Skrivnost iz Rač. Največ 
dela na prireditvi sta imeli stro
kovna komisija in komisija občin
stva, ki sta tudi izbrali najboljše 
nastopajoče v tekmovalnem pro
gramu. 

Največ točk je zbrala Marjana 
Skrlec, iz Gradišča, ki je s pesmijo 
INTERNA osvojila prvo mesto, 
pred sestrama Ireno in Mar jano 

Kraner obe iz Gradišča, ki sta bile 
na drugem mestu in pred Manjo 
Golob, Jožetom Leugeb in Marje
to Puhner , ki so si delili tretje me
sto. 

Predsednik OO ZSMS Gradišče 
Andrej Sorli je vsem tekmovalcem 
podelil praktična darila, ki so jih 
prispevale nekatere delovne or
ganizacije iz Maribora in Lenarta 
in zasebniki iz Gradišča. Prireditev 
si je ogledalo veliko ljudi, nekateri 
obiskovalci so morali prireditev 
poslušati v čakalnici in na odru, 
ker je dvorana premajhna, kjer so 
bili natlačeni d o zadnjega. Mla
dinska organizacija Gradišče pa si 
bo s sredstvi, ki jih je nabrala na 
vstopnini, uredila svoj mladinski 
klub. S tem so mladi v Gradišču 
ponovno dokazali , da so aktivni, 
saj so se na oddaji pokaži, kaj 
z n a š " tudi predstavili s svojo ple
sno skupino. 

Jafiez Lorber 

RAZPIS 
XII. FESTIVAL 

DOMAČE ZABAVNE 
GLASBE SLOVENIJE 

v s k l a d u z d o l o č i l i s a m o u p r a v n e g a s p o r a z u m a o p o s p e š e v a 
n j u d o m a č e z a b a v n e g l a s b e S l o v e n i j e in prav i l i f e s t i v a l a 

R A Z P I S U J E M O 
XII. FESTIVAL DOMAČE ZABAVNE GLASBE 

SLOVENIJE, KI BO 4. IN 5. SEPTEMBRA 1981 V PTUJU 

Fest iva l bo r a z d e l j e n n a d v a s a m o s t o j n a d e l a : 
1 . F E S T I V A L A N S A M B L O V d o m a č e z a b a v n e g l a s b e , k i bo 
P R V I V E Č E R , v p e t e k , 4 . s e p t e m b r a 1981 v o r g a n i z a c i j i 
Z a v o d a R a d i o - T e d n i k P t u j . 
2 . F E S T I V A L M E L O D I J d o m a č e z a b a v n e g l a s b e , k i bo 
D R U G I V E Č E R , v s o b o t o , 5. s e p t e m b r a 1981 v o r g a n i z a c i j i 
g l a s b e n e g a u r e d n i š t v a R a d i o - T e d n i k P tu j R T V L j u b l j a n a 
( R a d i o in T e l e v i z i j a ) . 

11. 
FESTIVAL ANSAMBLOV DOMAČE ZABAVNE GLASBE 

PRVI VEČER: 
1 . N a f e s t i v a l u l a h k o s o d e l u j e j o v s i d o m a č i z a b a v n i a n 
s a m b l i iz S l o v e n i j e in z a m e j s t v a , če g o j i j o t o g l a s b e n o z v r s t . 
2 . V s a k a n s a m b e l n a s t o p i z d v e m a s k l a d b a m a , o d t e h m o r a 
b i t i e n a v o k a l n a . S k l a d b e m o r a j o b i t i i z v i r n e in na f e s t i v a l u 
p r v i č j a v n o p r e d v a j a n e . B e s e d i l a m o r a j o b i t i v s l o v e n š č i n i ali v 
e n e m o d s l o v e n s k i h n a r e č i j . Z a ž e l e n i s o p r e d v s e m m o t i v i iz 
ž iv l j en ja in d e l a d a n a š n j e g a s l o v e n s k e g a č l o v e k a . 
3. S k l a d b e , i z v e d b o in b e s e d i l a b o o c e n j e v a l a p o s e b n a k o m i 
s i j a , s e s t a v l j e n a iz g l a s b e n i h in d r u g i h s t r o k o v n j a k o v R T V 
L j u b l j a n a in o r g a n i z a t o r j a f e s t i v a l a . 
S t r o k o v n a k o m i s i j a bo p r e i z k u s i l a k a k o v o s t in u s p o s o b l j e 
n o s t a n s a m b l o v n a a v d i c i j a h , ki b o d o v L j u b l j a n i in P t u j u . 
K o m i s i j a b o n u d i l a a n s a m b l o m p o t r e b n o s t r o k o v n o p o m o č . 
A n s a m b l i s o d o l ž n i i z p o l n j e v a t i n j e n a n a v o d i l a . Če a n s a m b e l 
t e g a n e u p o š t e v a , g a i m a k o m i s i j a p r a v i c o z a v r n i t i . 
4 . S t r o k o v n a k o m i s i j a b o s p r e m l j a l a n a s t o p a n s a m b l o v n a 
f e s t i v a l u in a n s a m b l e razdel i la na k a k o v o s t n e s k u p i n e za p o 
d e l i t e v z n a č k e O r f e j a s p l a k e t o : A ) z l a t e , B) s r e b r n a in C) 
b r o n a s t e . 
V n a v e d e n e t r i s k u p i n e b o d o r a z v r š č e n i vs i a n s a m b l i , z n a č k o 
O r f e j a s p l a k e t o d o b i a n s a m b e l , v s a k č l a n a n s a m b l a pa s a m o 
z n a č k o , u s t r e z n o r a z v r s t i t v i a n s a m b l a . 
P r e d n o s t i , ki j i h b o d o ime l i n o s i l c i z l a te z n a č k e O r f e j a b o d o 
p o d r o b n e j e o p r e d e l j e n e v p r a v i l i h f e s t i v a l a , p r e d v s e m pa s o : 
p r a v i c a s n e m a n j a na R T V L j u b l j a n a b rez p r e d h o d n e a v d i c i j e , 
o r g a n i z i r a n o g o s t o v a n j e v z a m e j s t v u s p r i p o r o č i l o m Z K O S l o 
v e n i j e in p o d o b n o . 
D e n a r n i h n a g r a d s t r o k o v n a k o m i s i j a ne b o p o d e l j e v a l a . 
O b č i n s t v o p o d a r i p o s e b n o d e n a r n o n a g r a d o za n a j b o l j v e d r o 
m e l o d i j o v z n e s k u 5 .000 d i n . 
5. P o g o j za s o d e l o v a n j e na f e s t i v a l u je t u d i p r i s t a n e k , d a 
izvaja lc i o d s t o p i j o o d m e h a n i č n i h p r a v i c za p o s n e t k e p l o š č in 
kase t R T V L j u b l j a n a . A v t o r j e m p r i p a d a j o vse p r a v i c e , ki j i h 
d o l o č a z a k o n . 
6. A n s a m b l i m o r a j o p o s l a t i n a č e l n i p r i s t a n e k za s o d e l o v a n j e 
na f e s t i v a l u d o 15. j a n u a r j a 1 9 8 1 , n o t n o g r a d i v o z besed i l i p a 
d o 1 . m a r c a 1981 na n a s l o v : Z a v o d R a d i o - T e d n i k P t u j , 
6 2 2 5 0 P t u j , V o š n j a k o v a 5, k o p i j o p r i j a v e p a Z K O p r i s t o j n e 
o b č i n e . 
7. A v d i c i j a je o b v e z n a za t i s t e a n s a m b l e , za k a t e r e b o t a k o 
o d l o č i l a s t r o k o v n a k o m i s i j a . A v d i c i j e b o d o o p r a v l j e n e v d r u g i 
p o l o v i c i m a r c a 1 9 8 1 . 

I I I . 
FESTIVAL MELODIJ DOMAČE ZABAVNE GLASBE -

DRUGI VEČER: 
1 . A v t o r j i l a h k o p o š l j e j o n e o m e j e n o š t e v i l o m e l o d i j v v o k a l n i 
ali i n s t r u m e n t a l n i o b l i k i . Besed i l a m o r a j o b i t i v s l o v e n š č i n i al i 
v e n e m o d nareč i j z o b m o č j a S l o v e n i j e . 
2 . M e l o d i j e b o na f e s t i v a l u izvaja l o r k e s t e r iz v r s t g l a s b e n i k o v 
R T V L j u b l j a n a in p e v c i , k i j i h d o l o č i R T V L j u b l j a n a . 
3. i z b r a n e s k l a d b e b o za s v o j a r h i v p o s n e l a R T V L j u b l j a n a 
( č e t r t k o v v e č e r in p o d o b n o ) , za p l o š č o in k a s e t o pa K a 
s e t n a p r o d u k c i j a R T V L j u b l j a n a . 
4 . I zb rane m e l o d i j e b o na f e s t i v a l u o c e n j e v a l o le o b č i n s t v o s 
p o s e b n i m i g l a s o v n i c a m i in p o d e l i l o n a s l e d n j e n a g r a d e : 
— p r v a n a g r a d a 5 .000 d i n a r j e v 
— d r u g a n a g r a d a 4.(X)0 d i n a r j e v 
— t r e t j a n a g r a d a 3 .000 d i n a r j e v 
N a g r a d e p r e j m e j o a v t o r j i m e l o d i j . 
5. P o s e b n a s t r o k o v n a k o m i s i j a b o p o d e l i l a a v t o r j u za n a j b o l j š e 
b e s e d i l o n a g r a d o v z n e s k u 4 . 0 0 0 d i n a r j e v , p o o c e n i k o m i 
si je se ta n a g r a d a l a h k o del i t u d i na v e č a v t o r j e v . 
6. K o m i s i j a si p r i d r ž u j e p r a v i c o d o p o p r a v k a n o t n e g a g r a 
d i v a m b e s e d i l a v s k l a d u s p r o g r a m s k i m i z a h t e v a m i R T V 
L j u b l j a n a . 
7. A v t o r j i m e l o d i j m o r a j o p o s l a t i n o t n o g r a d i v o in b e s e d i l a 
v d v o j n i k u n a j k a s n e j e d o 1 . m a r c a 1981 na n a s l o v : Z a v o d 
R a d i o - T e d n i k P t u j , 62 250 P t u j , V o š n j a k o v a 5. 
8. N o t n o g r a d i v o in b e s e d i l a , ki ne b o s p r e j e t o za i z v e d b o na 
f e s t i v a l u b o m o a v t o r j e m v r n i l i . 

IV . 
Z v s e m i a n s a m b l i , ki b o d o s o d e l o v a l i na X I I . f e s t i v a l u , b o 
o r g a n i z a t o r s k l e n i l p o s e b n o p o g o d b o , k i b o n a t a n č n e j e 
d o l o č i l a m e d s e b o j n e o b v e z n o s t i in p r a v i c e . 

P t u j , 10. d e c e m b r a 1980 
U p r a v n i o d b o r f e s t i v a l a 

KK PTUJ TOZD ,^ALOŠKI BISER' 

PESTRA PONUDBA 
Leto se počasi izteka. Običaj je , 

da se po delovnih organizacijah in 
skupnostih še enkrat sestanejo, 
pregledajo dosežene rezultate, 
analizirajo poslovanje in ne s amo 
načrtujejo, tudi iskreno si zaželijo, 
da bi vse to dosegli. Mnogi občani 
se tudi sprašujejo, kje lepo, udo
bno in seveda ne predrago pre
živeti silvestrsko noč, praznične 
dni. 

Da bi bila odločitev čim lažja, 
je kolektiv T O Z D ,,Halo.ški biser" 
pripravil pestro ponudbo in jo 
poslal vsem delovnim organiza
cijam in skupnostim. V ponudbi so 
predstavljeni posamezni gostinski 
lokali z navedbo, kaj vse lahko 
nudijo gostom, posebej pa, kje 
letos načrtujejo silvestrovanje. _ 

V ponudbi med drugim nava
jajo, da so prostori v grajski 
restavraciji primerni za večje in 
manjše skupine, saj ima poleg 
restavracije še kmečko in lovsko 
sobo. Prostori so lepo urejeni in 
ogrevani. Poleg standardnih jedil 
nudijo tudi razne specialitete, po 
dogovoru organizirajo tudi glasbo. 

Restavracija Grozd prav tako 
lahko sprejme večje število gostov, 
posebno privlačen pa je ,,Atilov 
k o t . " Gostje lahko dobijo tudi 
razne madžarske specialitete. V 
okviru hotela Poetovio, je še zlasti 
primerna za sestanke in zbore 
, ,haloška kle t ," ki lahko sprejme 
do 60 gostov. Primerne prostore za 
prireditve in družabna srečanja 
imajo tudi gostilne: Beli križ, Novi 

svet, Pošta in Bori — gostinska 
soba. Po želji naročnikov pa lahko 
nudijo gostinske usluge tudi zunaj 
gostinskih prostorov. 

S ILVESTROVANJE načrtujejo 
v hotelu Poetovio, kjer priprav
ljajo bogat silvestrski menu, 
poskrbeli bodo za kvalitetno glas
bo, vsak obiskovalec bo dobil spo
minek, organizirane bodo zabavne 
igre z nagradami, da bo tako noč 
hitreje minila. Cena po osebi pa bo 
700 din. 

Restavraciji na gradu in Grozd 
sta prav tako znani po prijetnem 
ambientu (nova, deloma stilska 
oprema), dobri kuhinji in postre
žbi. Za ceno 600 din na osebo bo
do obiskovalci lahko preživeli - ob 
speciahtetah v okviru menuja, 
dobri glasbi in veselem razpolo
ženju. Tudi za spominek so poskr
beli. 

Zaključek leta bodo organizirali 
tudi v gostišču v Cirkulanah (3 km 
od Borla), kjer pripravljajo 
posebno dobro kapljico, silvestr
sko večerjo, ples in zabavo. Cena 
na osebo pa bo 450 din. N a dan 
novega leta bodo v hotelu Poeto
vio in v restavracijo Grozd 
nadaljevali z glasbo vstopnina pa 
je 100 din. V Ptujskih toplicah bo 
tudi v novoletni noči možnost 
kopanja v bazenu in nabiranja 
novih moči v sauni, cena kopanja 
pa bo 30 din na osebo. V 
prazničnih dneh bo možno prijetne 
popoldneve ali večere preživeti tudi 
v gostinskih lokalih, zlasti še velja 
to za Grozd, kjer bo igral ansam
bel Baranja, nudili pa b o d o tudi 
madžarske specialitete. 

Irena Kovačič 

Dedek Mraz je že na poti 
Se dober teden nas loči od 

prireditev okrog novega leta. 

Razmišljamo, kako bi preživeli 
novo leto, s čim bi obdarili svoje 
najbližje. Kaj pa naši najmlajši? Ti 
še ne poznajo koledarjev, mesecev, 
njim 31 . december ali 1. januar ne 
pove ničesar . . . Mlade glavice pa 
vedo povedati o snegu, zimi, o 
Dedku mrazu in novoletni jelki. 

Marsikateri je s pomočjo starejše
ga bratca aH sestrice , ,nap isa l" pi
smo Dedku mrazu z dolgim sezna
mom želja, kaj vse bi mu naj pri
nesel. Potem pa je mlada glavica v 
nenehnih skrbeh, če bo Dedek 
mraz dobil pismo pravočasno . . . 

V šolah in vrčih se otroci in 
učenci pripravljajo na Dedka 

Siva kučma, bela brada . . . 
Foto: B. Cafuta 

mraza. Pripravljajo programe, sa
mi bodo izdelali okraske za 
novoletne jelke, jih okrasili, 
prižgali lučke in se veselili. 

Malčki danes že štejejo na prst
ke, koliko krat še bo treba leči v 
posteljo preden jih bo obiskal sta
rec s sivo kučmo, z belo brado in v 
belem plašču s košem na hrbtu , v 
njem pa polno daril. Premišljuje
jo , kaj vse j im bo Dedek mraz 
prinesel, kaj j im bo povedal, ali 
jim b o izpolnil želje, kaj pa, če mu 
bo zmanjkalo denarja, če bo na 
kaj pozabil in še cela vrsta takih 
zakaj roji po mladih otroških gla
vicah. Pomagajmo vsi, da otroci 
ne bodo razočarani. 

Valerija Petrovič 

MODNA KREATORKAVERASVETUJi 

Pletenine nas varujejo pred mrazom 
, ,Zima, zima bela, nas pa ne bo 

vzela" , če znamo plesti in se b o m o 
oblekli v tople in zmeraj lepe 
pletenine. Za to se bomo tokrat 
pogovorile o pleteninah in o tem 
kaj vse lahko same naredimo. 

V trgovinah je letos na voljo veli
ko hudi volne, ki je lepa, se hitro 
naplete in pletemo jo enostavno. 

ker vzorci tako niso vidni. Za to bi 
vam iz takšne volne priporočala 
narediti debele jope, kot jakne. 
Narejene so lahko v 3/4 dolžini, 
kratke angleške jakne, ali pa celo 
kot dolgi plašči. 

Iz tanke moher volne vam 
priporočam, da pletete ohlapne 
puloverje, z ranglan ali k imono ro

kavi. Pletete na malo debelejše 
pletilke, tako da so pentlje in po
tem pletenine mehke in rahle. Tudi 
dvobarvne aH celo več barvne 
kombinacije so lepe. 

Kape so še zmeraj aktualne tak
šne, kot so bile lani. Z ozkimi ali 
širokimi zavihki in bolj nizke. Vse 
nas rado zebe in zato so dobrodošli 
tudi šali, letos naj ne bodo predolgi 
in preširoki. Lahko imajo na koncu 
rese, cofe, ali pa celo enostavno 
zavezan vozel. Pleteni naj bodo 
rahlo, t ako da mehko padajo . 

Letos so moderni nizki čevlji in 
gležnarji, ker so krila nekoliko 
krajša, nas potem pri t ako hudi 
zimi, kot je letos začela, r ado zebe 
v noge. Za to nosimo debele pletene 
nogavice, katere tudi lahko sami 
spletete na okrogle pletilke. K tem 
čevljem se pa nosijo tudi kratke 
nogavice (zokni), katere spletemo 

prej in enostavneje. Spletemo malo 
daljše, da jih potem lahko na debe
lo zavihamo navzdol po gležnarjih. 

Tudi brezrokavniki so aktualni , 
lepi in praktični. Hi t ro se naredijo, 
tako da ne omahnemo sredi dela, 
saj nam vsem primanjkuje časa. 
Lahko so dolgi, segajoči čez boke , 
lahko pa tudi kratki do pasu. 
Lahko so pleteni ali kvačkani z 
vehkimi luknjastimi vzorci. Za 
začetnice bi priporočala enostavne 
kroje, saj pri pletenju ni enostavno 
pravilno krojiti. 

Kot vidite se da marsikaj narediti 
iz volne. Res da je tudi že volna 
postala draga, vendar je pletenina 
na koncu le cenejša in še nekaj 
posebnega je. 

Ce boste kaj spletle, ker vam je 
moj članek zbudil veselje, sem 
dosegla svoj namen in bom vesela! 

VERA 

Pletene janke in puloverji 

Kape in šali 
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5. PRVENSTVO lAO V ŠAHU 

Ajdovščina pol točke pred Ljubljano 
v soboto 13. in nedeljo 14. 

decembra je v Domu gasilcev Ptuj 
potekalo peto ekipno prvenstvo 
ljubljanskega armadnega območja 
v šahu. Organizacijo so prevzeli 
vojaki in starešine vojašnice Dušan 
Kveder Ptuj ob pomoči članov 
šahovskega društva M I P in drugih 
sodelavcev iz Ptuja. Izvedli so jo 
vzorno, saj so se vojaki in stare
šine — naši gostje, med nami 
p r a v g o t o v o d o b r o p o č u t i l i . 

Pokroviteljstvo nad prvenstvom je 
prevzela skupščina občine P tu j , 
ekipe pa so pod svoje okrilje prev
zele nekatere ptujske organizacije 
združenega dela. 

Svečana otvoritev prvenstva je 
bila v soboto s pričetkom ob 8,45. 
Zbrane tekmovalce, goste in pred
stavnike pokroviteljev je uvodoma 
pozdravil predsednik skupščine 
občine Ptuj dr. Cveto Doplihar ter 
j im zaželel pri jetno bivanje in 
športno srečo, prevenstvo pa je 
o d p r l k o m a n d a n t p t u j s k e 
vojašnice Milovan Stankovič. 

P o pogovoru predstavnikov 
sodelujočih ekip (nastopilo jih je 
14) in uvodnih formalnostih pred 
šahovskimi tekmovanji — prven
stvo je potekalo v hitropotezni Igri 
— se je tekmovanje pripelo. Bilo je 
zelo zanimivo, še zlasti, ker sla se 
ekipi Ajdovščine in prva ekipa 
Ljubljane izmenjavali v vodstvu. 
Ob koncu so bili Ajdovci za pol 
točke boljši od Ljubl jančanov. 
Končni vrstni red je naslednji: 

točke 
1. Ajdovščina 62,5 
2. Ljubljanal 62 
3. Postojna 53 
4. Novo Mesto 44 

5. Vrhnika 43,5 | 
6. Kranj 40 i 
7. Slov. Bistrica 39,5 i 
8. Maribor 39.5 ' 
9. Ptuj I 35,5 

10. Celje 35 I 
11. Ljubljana II 25,5 : 
12. Ribnica 24 
13. Radovljica 23,5 ] 
14. P tu j II 18,5 J 

Po končanem prvenstvu .sta se v 
prijateljskem dvoboju v počastitev 
letošnjega Dneva JLA pomerili 
r e p r e z e n t a n c a l j u b l j a n s k e g a 
a rmadnega območja in ekipa 
šahovskega društva MIP , novi član 
druge zvezne šahovske lige. V 
hitropotezni igri sta se pomerili na 
20 deskah. Zmagala je repre
zentanca z izidom 12,5:7,5 in 
osvojila pokal VP Ptu j . Podelil ga 
je Mileta Milo.ševič. 

O b koncu je sledil zaključni del. 
Najprej je starešinaVeselin Miletič 
podelil diplome ekipam od četr
tega do štirinajstega mesta. Za tem 
je dr. Cveto Doplihar tretjeuvr-
ščeni ekipi podelil bronasto pla
keto, bronaste medalje, in mono
grafijo Ptuja. Srebrno plaketo, 
srebrene medalje in monografi jo 
Ptuja je ekipi Ljubljane I podelil 
Milovan Stankovič. Ob koncu pa 
je odposlanec komandan ta L A O 
Josip Moreti zmagovalni ekipi 
izročil pokal komande LAO, zlato 
plaketo, zlate diplome in mogo-
grafijo Ptuja . Tudi najboljše ekipe 
so prejele diplome za osvojeno 
mesta. Glavni sodnik prvenstva 
Milan Šeruga je nato v imenu 
sodnikov pokal za fair play izročil 
ekipi Novega mesta in se vsem 
tekmovalcem zahvalil za fer in 
špor tno borbo . 

Zmagovalci 5. prvenstva (foto B. Rode) 

Med podelitvijo medalj (foto B. Rode) 

Prvenstvo je zaključil Jos ip 
Moret i , čestital tekmovalcem za 
dosežene uspehe in se zahvalil 

s kupšč in i o b č i n e P t u j za 
pokroviteljstvo ter občanom za 
prisrčno gostoljubje. 

Občinsko prvensti/o v malem nogometu 
Zveza t e l esnoku l tu rn ih o rga 

nizacij Ptuj in šolsko š p o r t n o 
društvo Veljko Vlahovič na p o 
klicni kovinarski šoli v Ptuju s ta 
•{Pripravila obč insko p r v e n s t v o ' v 
malem n o g o m e t u za p tu jske 
srednješolce. T e k m o v a n j a so se 
udeležile s a m o tri ek ipe in sicer 
gimnazije, pok l icne k o v i n a r s k e 
šole in g o s p o d a r s k o u p r a v n e šole. 

V prvi tekmi so igralci g o s p o 
darske u p r a v n e šole zanesl j ivo 
premagal i ek ipo g imnaz i j e s 6:4, v 
drugi tekmi so p rav t ako igralci 
pokl icne kov ina r ske šole v i soko 
premagal i ek ipo g imnaz i j e s 6:2. v 
odloči lnem srečanju z p r v o m e s t o 
pa sta se pomer i l i ek ip i pok l i cne 

kov inarske šole in g o s p o d a r s k o 
up ravne šole. 

Srečan jc je bilo e n a k o v r e d n o in 
i z redno razburl j ivo. V obeh eki
pah nas topa jo neka te r i igralci iz 
mlad insk ih vrst D r a v a in drugih 
ekip iz rekreaci jskega s is tema. 

Srečanje s e j e konča lo z n e o d l o 
čenim rezu l ta tom, 2:2. Prvo mes to 
jc osvojila ekipa Pokl icne kovi
narske šole zarad i boljše razl ike v 
zade tk ih , d r u g a jc bila ekipa g o - , 
spodar ske u p r a v n e šole s 3 toč
kami , tretja pa j e bila ekipa gi
mnazije. Z m a g o v a l n a ekipa j e 
prejela pokal , ostali dve pa di 
plomi , p rav tako pa so d ip lomi 

Za najboljšega vratarja so pro-
gla.sili Janka Vesel ica. 

podelili na jbol j šemu vra tar ju . 
Veseliču iz pokl icne kov ina r ske 
šole in D o b r i k u . kot na jbo l j šemu 
strelcu s 5 zade tk i . 

Besedilo in posne tek : 
D a n i l o Kla jnšek 

Skupščina TKS 
prestavljena 

Minu lo s redo j e v zače tku seje 
skupšč ine t e l e snoku l tu rne sku
pnost i obč ine Ptuj verifikacijska 
komisi ja ugotovi la , da j e za 
sklepčnost p r i so tno p r e m a l o de 
legatov. V zboru u p o r a b n i k o v j e 
d o sklepčnost i man jka lo 7, v 
zboru izvajalcev pa 4 de lega t i . 
Seja je tako pres tavl jena , v e n d a r 
za" nedo ločen čas in ne za včeraj , 
kot J C bil d o g o v o r pr isotnih dele
ga tov . Vabi lo za p o n o v n o sejo 
b o d o delegaci je in konfe rence 
delegaci j prejele p r avočasno . 

Prav je . da za p r i h o d n j o sejo za
go tov imo ude l e ž bo vseh in ne le 
p o t r e b n e g a števila de lega tov . 

I .k. I 

MNZ Ptuj naj ostane 
v nedel jo d o p o l d a n so se v d o m u I r a n c K r a m b c r g e r v Ptuju sestali 

delegati O T K O s področ ja občin O r m o ž . Ptuj in Slovenska Bistrica, ki se 
ukvarjajo z n o g o m e t o m , na redni de lovni konferenci M e d o b č i n s k e 
n o g o m e t n e zveze Ptuj . R a z p r a v a o rezul ta t ih dela j e pokaza la , da j e 
zveza v k r a t k e m času de lovan ja opravič i la obs to j , čep rav žel jenega še 
n ismo dosegli . V p r ihodn je bo n a m r e č vel iko več pozornos t i p o t r e b n o 
nameni t i delu z mlad imi in n j ihovem vkl jučevanju v špo r tno - t ekmova ln i 
sistem. Omogoči t i j im n a m r e č m o r a m t ) . da z nač r tn im s t rokovn im de lom 
postanejo uspešni igralci kasneje tudi v č lanskih selekcijah. Z a dosego 
tega cilja pa j c p o t r e b n o zagotovi t i us t rezne pogoje in koord inac i jo 
s t rokovnega de la v scickcijski p i r amid i . V špor tno- rckreac i j skem delu se 
j e stanje b is tveno izboljšalo, zlasti na področ ju i ) rganiz i ranost i in disci
pline. 

Veliko besed je bilo o p red logu za raz formiran je . M N Z Ptuj in usta
novitev občinskih zvez. Delegat i se s tem p r e d l o g o m niso strinjali , ker v 
sedanjem t r enu tku in sedanj imi m o ž n o s t m i na področ ju organ iz i ranos t i 
—(gre zlasti za kad re ) več i zgub imo kot p r i d o b i m o , o b tem pa de lo v 
občinskih zvezah ne bo nič cenejše. Več o de lu M N Z Ptuj pa v pr ihodnj i 
številki I. k. 

PTUJSKI BOKSARJI USPEŠNI 
V CELJU 

Nova boksarska s e k c i j a I V D Par t izan t eljc m e s t o j e v d v o r a n i 
( jo lovec izvedla boksa r sko revijo na ka ter i j e nas top i lo LS p a r o v iz 
Ljubljane. Hras tn ika . Celja. M a r i b o r a in Ptuja. Ptujčani .so bili ze lo 
uspešni saj so osvojili tri prva in e n o d r u g o mes to . D r u g o m e s t o j c osvojil 
Mere v borbi s Sab l jakovičem iz Ljubl jane . Ptujčani Matjašič , B r u m e n in 
Novak so svoje borbe z a k l j u č i l i ^ r e d č a s n o . torej s kpock o u t o m . Z a 
naspro tn ike so imeli Cel jane ; Matjašič M a j d a n a c a . B r u m e n D o b n i k a in 
N o \ a k Jokanov iča . Uspeh p r i r e d i t v e j e t u d i v t e m . d a s i j e b o r b e o g l e d a l o 
prek lOOO gledalcev. I 

KOŠARKARJI DRAVE IZGUBILI 
Igralci č lanske ekipe K K Drava sose tudi z gos tovanja v Mursk i Sobot i 

vrnili poražen i . D o m a č e Pomurjc j ih j e p r e m a g a l o z 91:76 (42:33). V 
vzhodni skupini republ i ške lige vodi jo Podboč je , Litija in K o v i n a r s po 
8 točk. Z la to rog in P o m u r j e j i h ima ta po 6. Šent jur . Brežice in Straža p o 
4. Dravograd 2. Drava pa je še brez točke. V p r i h o d n j e m kolu se b o d o 
Ptujčani na d o m a č e m igrišču pomer i l i s K o v i n a r j e m . 1. k. 

PRIREDITVE OB DNEVU JLA 
V tem tednu b o m o v ptu |ski občini zaključili ^ š p o r t n i m i srečanji 

vojakov in s tarešin z o b č a n i v počas t i tev lett)šnjcga d n e v a J L A . V torek 
jc bilo t ekmovan je v strel janju, včeraj pa v kegljanju. P rvo t e k m o v a n j e j e 
izvedla obč inska strelska zveza, d r u g o pa kegljaški k l u b D r a v a . 

Danes zvečer (ob 19. uri) bo v te lovadnic i o s n o v n e šole v D o r n a v i 
prijateljsko srečanje v odbojk i med e k i p o J L A in vrsto d o m a č e g a T V D 
Part izan. 

Zadnja in hkra t i o s m a pr i redi tev v počas t i tev p r a z n i k a b o jut r išnj i 
košarkarski turni r v te lovadnici Mlad ika , ki se bo pričel o b 19. uri . 
Nastopi le b o d o tri ek ipe vojakov in s tarešin iz Ptuja in M a r i b o r a ter 
članska ekipa K K Drava , k i j e tudi o r g a n i z a t o r turnir ja . 1. k. 

JUTRI KVALITETNI DEL 
ŠAHOVSKEGA PRVENSTVA 

Z T K O obč ine Ptuj in šahovsko d r u š t v o M I P sta 5. d e c e m b r a izvedli 
množ ično prvens tvo v šahu za igralce b rez ka tegor i j . Ju t r i pa ,so na vrsti 
kalcgorniki in mojstrski kand ida t i . V d v o r a n i d o m a J L A s e bo n a m r e č o b 
15.30 pričelo dvojni) t ekmovan je , ki pa bo p o t e k a l o .sočasno. V prvi 
skupini b o d o moči merili III. II. ka t ego rn ik i . v d rug i skup in i pa I. 
kategorniki in mojstrski kand ida t i . 1 k. 

NASTOP ČLANOV IN ČLANIC 
NTK PETOVIA 

Na d r u g e m turnirju ženske r epub l i ške lige v n a m i z n e m tenisu , ki j e j 
bil v sobo to v te lovadnic i Mlad ika , so igra lke Petovije osvojile č e t r t o ] 
mesto z d v e m a z m a g a m a in t remi poraz i . Z m a g a l a j e vrsta G o r e n j s k a ; 
Sava pred O b a l o S e m e d c i a in G o r i š k o Vr to jba . 

N a d r u g e m turnir ju 1. B repub l i ške lige za č lane , k i j e bil v Negov i , s o i 
igralci Ptuja osvojilj tretje mes to , v skupn i uvrstitvi p o dveh turnirj ih p a ' 
.sov vodstvu pred Ža l cem in M a r i b o r o m . M Ž in K A 

Za stanovanje je potrebno varčevati 
Skoraj ni družine, ki bi lahko z lastnimi 
sredstvi kupila stanovanje ali zgradila 
hišo, zato bi vas želeli seznaniti z 
možnostmi namenskega varčevanja za 
stanovanje pri temeljnih bankah 
združenih v Ljubljansko banko. 
Varčujete lahko z rednimi mesečnimi 
pologi ali z enkratnim pologom. 
Varčevati je potrebno vsaj dve leti. 
Pravico do posojila za stanovanje si 
lahko pridobite tudi s prodajo 

prihranjenih deviznih sredstev in vezavo 
njihove dinarske protivrednosti ali z 
vezavo dinarjev. 
Če se odločite varčevati za stanovanje 
ali hišo z rednimi mesečnimi pologi, 
dobite npr. po štirih letih na 
privarčevani znesek kar 200 % posojila 
in še 40 % za ohranjanje realne 
vrednosti hranilne vloge. 
Na vsa vprašanja o varčevanju vam 
bodo odgovorili v vaši banki. 

SKL ČLANI€E: DRAVA- IfTIJA 56:47 (24:15) 

Drugi uspeh Ptujčank 
r c l o \ a d n i c a Mlad ika , g leda lcev 20. sodn ika 

Potočnik (S lovenske Konj ice) in R a p p l ( M u r s k a 
Sobota) ; 

Drava: Petrovič 4. Korn ik . Horva t 19. Vogr inec 
14. P a j e n k . O s l e r m a n . K o r p a r I . Dobr i jcv ič I I .Sirec 

Lilija; S m r c k a r b . I\)dkraj.šek 3. Sodnik . Sterle 6, 
Mil inkovič . Urb ič 10. Kosi 13. l.esjak 9. Lebinger ; 

Pet osebn ih našak : Vogr inec ( D r a v a ) . Mi l inkovič 
in Urbič (Liti ja); 

Igra lke Drave , č ep rav so nas topi le os lab l jene , so 
Zabeležile d r u g o z m a g o v prvih petih kolih t ekmo
vanja v s lovenski koša rkarsk i ligi. l ik ipo Litije so 
p r e m a g a l e zanesl j ivo, zlasti po zaslugi večjih posa
meznih kvali tet igralk. 

Zače tek srečanja j e bil doka j izenačen, n a t o pa .so 
se P l u j č a n k e o d l c p i l e in p rednos t s ta lno povečeva le , 
lOb polčasu so vodi le z deve t imi t očkami n a s k o k a . 

V p rvem delu d r u g e g a počasa so igralke Drav'.-
prcdntist poveča le na trinajst točk. v e n d a r so gostje 
po zaslugi Urb i čeve raz l iko znižale le na š t in točke 
(38:34). to j e bi lo v 32. minu t i . Kl jub t e m u . da .šjiri 
igralke p rve p e t o r k e D r a v e ( H o r v a t . V o g r i n e c . 

[ )obr i ic \Jč in Sirec) igrale s po štirimi o s e b n i m i 
n a p a k a m i , so se k m a l u od lep i le in razl iko znova 
p o \ c č a l e na d e \ c t točk. Šest minu t pred k o n c e m j e 
tudi Pc t rov iče \ a dobi la čet r to o s e b n o n a p a k o . 
Vendar J C ptujska ekipa p rednos t devet ih točk o b -
držahi d o konca in zas luženo zmaga la . 
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»Zaprti v Altoni" na ptujskem odru 
SARTROVA ANALIZA NACIZMA IN SODOBNE NEMČIJE 

Veliki francoski d r a m a t i k 
in filozof eksis tencial izma je 
sicer pred časom umr l . toda 
njegovo filozofsko in l i terarno 
delo j e živo. na z a p a d u zlasti 
med levičarskimi in te lektual 
ci in m lad ino , pa ludi na 
vzhodu ne more jo več le z 
mo lkom opravi t i z njegovim 
de lom. Pri nas j e njegova 
d r a m a t i k a (Spoštljiva vlaču-
ga. U m a z a n e roke. Zap r t a 
vrata. M u h e . H u d i č in ljubi 
Bog . . .) d o b r o z n a n a in po 
svoje popu la rna . Zdi se, d a j e 
težka in tudi tvegana poteza 
Amate r skega gledal išča Ptuj . 
d a v svoj r epe r toa r uvrsti 
Sar t rovo pred dvajset imi leti 
nap i sano d r a m o . Vsekakor je 
p o m e m b n a , zlasti pa ak tua l 
na. I z k a z a l o s e j e n a m r e č . d a j e 
Sar irova anal iza nac izma in 
sodobne Nemči je točna, če
ravno je bila d r a m a nap i sana 
le slabih petnajst let po z lomu 
nac izma (1959). 

A v t o r j e pred nami razkril 
usodo velike n e m š k e me
ščanske d ruž ine G e r l a c h . Ta 
kronika o Ger l ach ih j e po 
svoje p o d o b n a ana l i zam pro
pada meščanstva , ki so ga 

nekater i pisatelji slikali v ro
manih ali d r a m a h : T h o m a s 
Mann: Budennb rookov i ; 
Cjalsvvorthv: Saga o Forsv-
ihih: Krleža: G l e m b a j e v i . . . ) . 
V skopo o d m e r j e n e m d r a m 
skem času j e l ahko predstavi l 
sicer le dve generaciji Ge r l a -
chov. Staro generaci jo p red
stavlja oče. veleindustr i ja lec, 
ladjedelec. kapitalist , mogoč
než in po svoje tudi t i ran. N a 
drugi strani so trije njegovi 
otroci: VVerner. ki bi naj pre
vzel podjetje in kapi ta l . F ranz , 
k i je »mrtev<< in živi zaklenjen 
v sobi, ter Leni, hči. ki čuva 
brata Franza , nekdan jega 
nacist ičnega oficirja, in ima z 
njim pato loško l jubezensko 
razmerje. N a p r e l o m n e m tre
nutku v življenju te d ruž ine 
(zdravnik ugotovi, da ima 
stari Ger lach raka in da bo 
živel še največ šest mesecev) 
usodno poseže vanjo W e r n e -
rjeva žena J o h a n n a . ki najprej 
razkrije, da I r a n z ni mrtev, 
ampak živi v družinski hiši 
Ger lachovih in j ih po tem 
prisili, da se soočijo s svojo 
usodo in svojo preteklost jo. 
Pred nami se zvrstijo prizori 

mučne re t rospekt ive , ki kaže
jo , kako s e j e nemški kapi ta l 
povezal z nac i zmom in kakšna 
je bila vojaška kar iera sina 
1 ranza. 

In če ravno stari Ger l ach 
napoveduje novo današn jo , 
znova nadvse gospoda r sko 
ekspanzivno Nemči jo in če
ravno poskuša F r a n z v divjih 
monologih najti opravič i lo za 
svojo vojno generaci jo , sta ta 
dva preds tavnika ger lachov-
ščine zapisana smrt i . Fn krog 
je sklenjen, toda takoj se začne 
no \ p o d o b e n krog mučenj , 
nesmiselnega življenja, saj se 
v F ranzovo sobo zapre Leni. 
Werner in J o h a n n a pa bosta 
živela kol tujca. Sartre je bil 
namreč tisti." ki j e vzkliknil: 
»Pekel, to so drugi ! « In naše 

osebe se sicer poskušajo temu 

l/ognili , \ e n d a r so v resnici 
pekel d ruga za d rugo . D r a m a 
ima izredne psihološke, m o 
ralne in poli t ične d imenzi je in 
predstavlja eno najtehtnejših 
dramskih del. ki so bile napi 
sane po drugi svetovni vojni. 

Delo režira mar iborski re
žiser Franjo Potočnik in j e 
pripravil ludi sceno, d r a m a -
itirški svetovalec pa j e T o n e 
Partljič. 

Igrajo: Andrc) 1 ekonja 
(Oče Ger l ach ) . Mišo Damiš 
( f r anz ) . Valerija Ivanuša 
(Leni). Lojze Matjašič (Wer-
ner). Sonja Rogina ( Johan
na). \ vlogah nemških voja
kov in oficirjev pa nas topajo 
še: Mirko Vaupot ič . O to Me
saric. S lane Horvat , žensko pa 
igra še Natal i ja Mesaric . 

T o n e Partljič 

GLEDALIŠČE PTUJ 
SOBOTA, 20. decembra 1980 ob 19.30 
„UJETI V ALTONI" 
(premiera) 
TOREK, 23. decembra 1980 ob 19.30 
„UJETI V ALTONI" 
(za abonma in prosto prodajo) 

POVSOD SLOVESNO IN MNOŽIČNO 
PRED DNEVOM JLA 

Pripravljalni o d b o r za pro
slave in pr i redi tve o b 22. de 
cembru dnevu J L A pri O K 
S Z D L Ptuj j e s k u p n o s pred
stavniki J L A iz Ptuja za le
tošnje praznovanje D N E V A 
JLA izdelal p rog ram pri redi
tev, ki se že odvijajo po posa
meznih področj ih . 

Prav v teh d n e h potekajo 
tudi obiski delegacij vojakov, 
članov Z S M S . Z Z B . T O in 
Z V R S po osnovnih šolah 
ptujske obč ine . V ponedel jek 
so obiskali pionirje osnovnih 
šol Cirkovce . Lovrenc . Kidr i 
čevo. Majšperk. Videm. Le
skovec. Ptujska gora . Stoper-

ce, C i rku lane . Zavrč . T rnov
ska vas in Vi tomarc i . v torek 
pa pionirje ptujskih o snovn ih ' 
šol. Zadnj i d a n obiska po 
osnovnih šolah so se srečali s 
pionirji Pod lehn ika . Žeta l . 
Gor išnice . Markove . Hajd ine . 
Sel, Des t rn ika . Jurš inc , Do-
rnave in Polenšaka. Povsod je 
bil sprejem prisrčen, beseda 
pa sproščena. K a k o ludi ne saj 
mlade z a n i m a življenje voja
kov, pa doživetja borcev 
N O V . delo mladih in terito

rialne o b r a m b e . . . Povsod so 
mladi gostom in sošolcem 
prebrali še najboljše spise na 
temo J LA ter pripravili pester 
in vsebinsko bogat kul turni 
program. 

Jutri bo k o m a n d a n t garni-
zije JLA v vojašnici D u š a n a 
Kvedra v Ptuju sprejel dele
gacije najboljših delavcev or-
ganiazcij združenega dela in 
drugih delovnih skupnost i , 
istega d n e pa b o d o v Maj-
šperku. Pod lehn iku in v Tr
novski vasi osrednje proslave 
ob prazniku. Tud i v organi
zacije združenega dela: T G A 
Boris Kidrič Kidr ičevo. A G I S 
Ptuj. TVl in K O N U S Maj
šperk. K K T O Z D Podlehnik 

in KK DE Trnovska vas b o d o 
prišli jutr i na obisk vojaki in 
starešine. 

Prav j e . da p raznovanja in 
prireditve resnično povsod 
pr ip rav imo svečane in da se 
jih ludi množ i čno ude lež imo 
vsi delovni ljudje in občan i . 
Za to naj zapišem še nekaj 
besed o svečanost ih na sam 
praznik: o b desetih d o p o l d a n 
bo osrednja svečanost v voja
šnici D U Š A N A K V E D R A V 
P T U J U , o b 18. uri zvečer pa 
svečana akademi ja v Cen t ru 
srednjega usmer jenega izo
braževanja v Ptuju. Od pone 
deljka dalje sta v de lavskem 
d o m u I r a n c a Kramberger j a v 
Pliiju in v jedi lnici T G A v 
Kidričevem odprt i razstavi iz 
življenja p r ipadn ikov naših 
oboroženih sil. 

N . Ko ta r 

Pokalno prvenstvo bo v Ptuju 
v ponede l jek 15. d e c e m b r a so se v pros tor ih ribiške d ruž ine Ptuj 

sestali p reds tavn ik i Zveze špo r tn ih ribičev Jugoslavi je . Ribiške zveze 
Slovenije in preds tavnik i S O Ptuj skupaj s člani p redseds tva R D Ptuj . 
N a d e l o v n e m posvetu so se dogovor i l i o vsebini obsežn ih p r ip rav za 
organizac i jo p o k a l n e g a prvens tva Jugoslavi je v r ibolovu za leto 1981. 
Določil i so že d a t u m te največje manifes taci je jugos lovansk ih špor tn ih 
ribičev, ki b o p o s k l e p u j u g o s l o v a n s k e in s lovenske zveze špor tn ih ribičev 
ter skupšč ine R D Ptuj po teka la v Ptuju 29. jul i ja ter I. in 2. avgus ta 1981. 

Ptujsko r ib iško d r u ž i n o čaka o d g o v o r n a na loga , saj j e t r eba sle
h e r n e m u ribiču — tekmova lcu ali ob iskova lcu zagotovit i č im lepše 
počutje in n e m o t e n po tek t ekmovan ja . — O M 

ČRNA KRONIKA 
v dneh od 8. do vključno 15. decembra so miličniki postaje milice Ptuj 

in oddelkov posredovali v .Ilirih prometnih nesrečah. Pri tem so zabeležili 
dve hujši in tri lažje telesne poškodbe. Med vzroki prednjači tokrat vinje
nost, za tem pa neprimerna hitrost in neprevidno prehitevanje. Na vozilih 

je za okoli 143.200 din materialne škode. ^ 

ZBIL P E Š A K I N J O Z O T R O 
K O M 

V t o r e k , 9 . d e c e m b r a o b 16.15 
se je zgodi la p r o m e t n a nesreča na 
Mar iborsk i cesti v Ptuju. Voznik 
osebnega a v t o m o b i l a Vilijem 
Schreiner iz Rogoze pri Mik lavžu 
se je peljal v smer i iz M a r i b o r a 
proti Ptuju. N a Mar ibo r sk i cesti j e 
na cestišču sredi p r e h o d a za pešce 
zadel pešakinjo Jožico Zagoršek . 
k i j e v roki nesla še o t r o k a M. Z., 
pred seboj pa j e por iva la voziček. 
Z a n i m i v o je. da je naspro t ivo-
zeči a v t o b u s p red p r e h o d o m 
ustavil, voznik Schre ine r pa tega 
ni storil. Trčil j e v pešakinjo in jo z 
o t r o k o m vred zbil po cestišču. Pri 
tem j e Jožica Zagoršek ut rpela 
hude . njen otrok pa lažje po

škodbe . Ma te r i a lna škoda j e ne
znatna . 

VOZIL P R E H I T R O 
V ponedel jek 15. d e c e m b r a se je 

zgodila h u d a p r o m e t n a nesreča v 
naselju Kidr ičevo. Voznik o s e b 
nega av tomobi l a F r a n c Fras iz 
Ptuja j e peljal od glavne ceste 
proti naselju Kidr ičevo . Pri od
cepu za Njiverce za začel p reh i 
tevati pred seboj vozeči osebn i 
av tomobi l R 4. Z a r a d i n e p r i m e r 
ne hitrosti ga j e začelo zanaša t i . 
Vozilo j e ob rn i lo za 180 stopinj in 
zaneslo s ceste v tri me t re o d d a 
ljeno d revo . Fras j e pri trčenju 
utrpel h u d e te lesne p o š k o d b e . 
Obstaja utemel jen sum, d a j e vozil 
pod vpl ivom alkohola . -OM 

EPILOG NEŠPORTNEMU 
IZGREDU 

v ptujski enot i l e m e l j n e g a j a v n e g a tožilstva M a r i b o r so pred 
kratkih zaprli m a p o z zelo zan imiv im p r i m e r o m h u d e g a kazn ivega 
dejanja s področ ja špor ta . '.' k r a tkem v a m prek vodje ptujske eno te 
Karla Rajniša p o s r e d u j e m o njegovo vseb ino . 

Bilo je 13. apr i la letos, ko j e pri Lovrencu na Dravskem polju 
potekala p rvens tvena n o g o m e t n a t e k m a v z a h o d n i skup in i m e d o b č i n s k e 
n o g o m e t n e lige med moš tvom Lovrenca in Mako l . M e d t e k m o j e S. V. 
iz moštva Lovrenca v t r enu tku ko ni imel žoge. najprej n a m e r n o zbil na 
tla J. K. iz moštva Mako l . Za rad i tega j e S. V. n o g o m e t n i sodnik pokaza l 
rumeni ka r ton . V d r u g e m polčasu, ko j e J. K. p o n o v n o odvzel žogo S. V. 
je ta stekel za njim in ga zbil na tla. ter ga pričel brcat i v telo z 
nogometn imi čevlji. T o j e videl tudi A. V. (bra t S. V.), k i j e takoj pr ihi tel 
in začel še sam brcat i na tleh ležečega J. K. S tem sta b ra ta pr izadeja la J. 
K. p re lom s e d m e g a rebra na levi s trani , z v d o r o m zraka v p r sno vot l ino, 
od rgn ine desnega r a m e n a in levega s tegna ter začasno plešavost za rad i 
izpuljenja las. Iz poroči la medic inskega izvedenca j e o b koncu razbra t i , 
d a j e zaradi teh p o š k o d b bilo v nevarnos t i življenje J. K. 

Ta skrajno nešpor tn i in n e h u m a n d o g o d e k j e dobi l svoj epi log na 
ptujski enot i Teme l jnega sodišča Mar ibo r . Sodišče j e v glavni o b r a v n a v i 
po zasliševanju dveh prič in o d k r i t o s r č n e m u pr iznan ju krivde ob tožen ih 
S. V. in A. V. izreklo .sodbo v i m e n u ljudstva. O b a o b t o ž e n c a j e obsodi lo 
na eno tno kazen — v s a k e m u po šest mesecev z a p o r a . 

T a k o j e prvos topenjsko sodišče sledilo ob tožbi in v svojih razlogih 
/ a takšno odloči tev p o v d a r i l o d ružben i p o m e n špor ta kot h u m a n e 
aktivnosti , ki vzpodbu ja vse telesne in m o r a l n e kval i te te p o s a m e z n i k o v . 
Zarad i lega je sodišče mnen ja , da takšni izgledi n ima jo nič skupnega s 
špor tno dejavnost jo in da j ih j e za to t reba čim učinkovi te je prepreči t i . 
Tožilstvo se s p rav ično s o d b o p o p o l n o m a strinja. Polnih imen pa ne 
objav l jamo zaradi tega. ker sodba še ni p r a v n o m o č n a . 

iz m a p e j a v n e g a 
tožilstva 

AMD PTUJ 

Vpisujejo nove 
člane 

A M Z Slovenije šteje 95.5UU članov, m e d njimi j e o k r o g l.9(X) 
ptujskih o b č a n o v . Lako kot vsa av to m o t o d ruš tva je tudi ptujsko pr ičelo 
po 1. d e c e m b r u / vkl jučevanjem novih č l anov . 

Vse pravice č lanov A M Z S iz leta 1980 veljajo d o 28. februar ja 198L 
razen pravic u p o r a b e b rezp lačnega prevoza in n a k u p a g a r a n t n e g a pi
sma, ko poleče 31. d e c e m b r a leU)s. Pogle jmo, kakšne ugodnos t i b o d o 
imeli člani v p r ihodn jem letu. Enkra t le tno b rezp lačn i prevoz v p r o m e t n i 
nesreči p o š k o d o v a n e g a vozila, b r ezp l ačne stori tve s lužbe P o m o č — 
intbrmaci je . razne tehn ične stori tve s č lansk im popus l t )m, b r ezp l ačne 
tehnične stori tve v tehnični bazi — Ptujčani j o imajo v M a r i b o r u , — 
zavarovanje , p r a v n e nasvete in razne tur is t ične stori tve. 

V p r ihodn jem l e tu j e prvič uveden tudi t a k o i m e n o v a n i klic v sili. V 
A fP knjižici JC poseben k u p o n , ki ga član A M Z pred po tovan jem izpolni 
in ga pusti pri so rodn ik ih ali pri sosedih . Č e se m e d odso tnos t jo č l ana 
zgodi kakršnakol i nepr i je tnost , ho čUm prek radi jske postaje d o m a ali v 
tujini o tem obveščen . 

Vsak član p re jme le,tno tudi 1 I izvodov glasila A M Z S M o t o r e v i j e — 
brezplačnt) . Poleg tega j e t reba omeni t i še neka t e r e akt ivnost i v okviru 
A M D Ptuj. Organiz i ra avto rallye. s rečanja č lanov in si p r i zadeva za 
sialne stike č l anov z d r u š t v o m . Izvaja tudi p o u k v avto šoli, vključuje v 
svoje vrste pr ivržence kar t inga in m o t o k r o s a , p o s e b n o pozornos t pa 
namenja prt)metni vzgoji pionirjev. 

N . D . 

Zakonska 
svetovalnica v novih 

prostorih 
v okvi ru skupnos t i soc ia lnega skrbs tva o b č i n e Ptuj de lu je v tem letu 

tudi zakonska svetovalnica . O b š i r n o področ je dela sve tovaln ice zah t eva 
poleg kadrovsk ih tudi us t rezne pros torske pogoje. Doslej j e imela sve
tovalnica v na j emu le p i sa rno v n e k d a n j e m D o m u učencev v Prešernovi 
ulici, v p re tek lem tednu pa so se preselili v Vošnjakovo ulico 13. T u d i 
poslej bo svetovalnica o d p r t a ob ponede l j sk ih od 10. d o 13. ure in o b 
sredah od 14. d o 17. ure . 

Z a k o n s k a svetovalnica je tako dob i l a nove n a j e m n e pros to re v 
katerih b o d o l ahko m n o g o bolje kot doslej opravl ja le svoje de lo soc ia lne 
delavke in s t rokovni t eam. ki z njimi sodeluje . V p r i h o d n j e m srednje
ročnem o b d o b j u načr tuje skupnos t soc ia lnega skrbs tva zaposl i tev so
cialne de lavke , ki bo opravl ja la de lo le v zakonsk i svetovalnici . T a k o b o 
svetovalnica dlje časa o d p r t a in j o b o d o l a h k o m l a d i par i , pa tudi d rug i , 
ki bodo pot rebova l i nasvet , obiskal i večkra t k o l j e bi lo to m o g o č e dosle j . 

N . D . 

Ena od treh pisarn, kolikor jih imajo na voljo zaposleni v zakonski 
svetovalnici v Vošnjakovi ulici 13 v Ptuju, (foto: O M ) 

RODILE SO: 

Nada Sibila, Podlehnik 75 — 
Mateja; Darinka Petek, Borovci 11 
— deklico; Ema Crešnik, Dobovec 
36, Šmarje — dečka; Marija Šmi-
goc, Ljubstava 13 — deklico; 
Marija Tetičkovič, Bukovci 60 — 
dečka; Viktorija Tomasino, 
Budina n. h. — Iztoka; Marica 
Curman, Dragovič 48 — deklico; 
Cvetka Drevenšek, Kungota 154 — 
dečka; Antonija Potočnik, Vrtnar
ska 4 — Nino; Marija Kaučič, Ob 
Dravi 3 — deklico; Vesna Hamer-
šak, Sergejeva 2 — deklico; Tere
zija Frangež, Zg. Jablane 13 — 
Mojco; Milena Pihler, Pacinje 14 
— dečka. 

UMRLI SO: 
Gera Gnilšek, Volkmerjeva 10, 

roj . 1902, umrla 5. dec. 1980; 
Jožef Vnuk, Zelenikova 1, ro j . 
1916, umrl 9. dec. 1980; Konrad 
Podbreznik, Osojnikova 7, ro j . 
1910, umrl 9. dec. 1980; Terezija 
Tašner, Spolenjakova 13, r o j . 
1919, umrla 10. dec. 1980; Rudi 
Golob, Dornava 52, ro j . 1944, 
umrl 6. dec. 1980; Franc Bele, 
Pobrežje 163, ro j . 1908, umrl 10. 
dec. 1980; Katar ina Meglic, 
Kukava 58, roj . 1910, umrla I L 
dec. 1980; Ferdinand Hernec, 
Crtkova 6, ro j . 1904, umrl 13. dec. 
1980; Jožef Krepek, Anželova 10, 
ro j . 1907, umrl 8. dec. 1980;. 

TEDNK 
izdaja zavod za časopisno m radij
sko dejavnost RADIO-TEDNIK 
62250 Ptuj, Vošnjakova 5, poštni 
predal 99. Ureja uredniški kolegij, ki 
ga sestavljajo vsi novinarji zavoda, 
direktor m glavni urednik 
FRANC LAČEN,odgovorni urednik 
FRANC FIDERSEK, tehnični ure
dnik ŠTEFAN PUŠNIK. Uredništvo 
in uprava Radio-Tednik, telefon 
(062) 771-261 m 771-226. Celo
letna naročnina znaša 250 dinarjev, 
za tujino 350 dinarjev. Žiro račun 
SDK Ru j 52400-603-31023. Ti
ska C G P Večer Maribor. Na pod
lagi zakona o obdavčevanju proiz
vodov in storitev v prometu je TE
DNIK uvrščen med proizvode, za 
katere se ne plačuje temeljni davek 
od prometa proizvodov. 
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